
Załącznik do protokołu z sesji LX (stenogram) 

 

 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Startujemy. Dobrze. Dzień dobry Państwu. Otwieram obrady 60 sesji Rady Gminy Raszyn. Witam serdecznie, 

Pana wójta Andrzeja Zarębę, witam Państwa Radnych. Witam Panią wice Wójt Katarzynę Dombską, witam 

Państwa Sołtysów i pracowników. Witam Panią Mecenas, gości i wszystkie osoby, które będą śledziły 

transmisję on-line dzisiejszej sesji. Przejdziemy do punku drugiego o stwierdzenie obecności na sesji. 

Poproszę o uruchomienie możliwości potwierdzenia obecności Państwa na dzisiejszej sesji. Pani Olgo. Czy 

Pani Ula. 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn)  

Dzień dobry, witam Państwa. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dzień dobry, witam serdecznie. Proszę Państwa o potwierdzenie obecności na sesji. Wznoszące. Pod głoszę 

sobie tu tutaj żeby za cicho nie być. Zaczekamy chwileczkę jeszcze. Pan Wiesław był obecny na pewno, 

Radna Senderowska też była obecna. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak proszę o potwierdzenie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Oczywiście. Pani Olgo proszę, odznaczyć obecność Pani Radnej. To kto jeszcze? Może po kolei wyczytam 

wiemy, że nie była, a nie ma w tej chwili jeszcze Pani Radnej Elżbiety Kuczary, Pani Radnej Anny Matrackiej, 

Pana Radnego Marka Bańburskiego, Pani Radej Kuran-Kalaty, Pana Ryszarda Kowalczyka, Pana Andrzeja 

Zawistowskiego i jeszcze nie potwierdził nam Pan Wiesław Szustak, który był w programie zoom obecny. 

Przewinę dodała, nie mogę tak, tak jeszcze. Pani Olgo jak sytuacja w tej chwili jest w programie zoom i w 

programie e-sesja. 

Pracownik Biura Rady  

Pana Wiesława nie ma chwilowo w zoomie. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

A chwilowo. 

Pracownik Biura Rady  

Nie widzę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

dobrze zamykamy, Listę sprawdzającą obecność. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Wyświetli Pani, Pani Olgo może. 

Pracownik Biura Rady  

Ja już ukończyłam wyświetlanie. Jest. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Ile obecnych ? 

Pracownik Biura Rady  

14 osób obecnych. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Obecnych na sesji w tej chwili jest 14 osób. Stwierdzam kworum. Przejdziemy do pkt 3 wnioski do porządku 

obrad. Ja jako pierwszy chce złożyć wniosek o zdjęcie z porządku obrad punktu 16 udzielane w ramach 

połączonych Komisji Zdrowia, Spraw Społecznych i Profilaktyki oraz Komisji Budżetu, Inwestycji i Mienia 

Komunalnego w dniu 12 lipca 2022 roku wniosek zastał poddany pod głosowanie w ramach posiedzenia 

komisji, przegłosowany jednogłośnie i stawiam wniosek na dzisiejszą sesję i zdjęcie z porządku obrad pkt 16. 

Czy są kolejne wnioski porządku obrad? Nie widzę. W związku z tym Pani Olgo proszę o wyświetlenie 

możliwości przegłosowania złożonego przeze mnie wniosku. 

Przystępujemy do głosowania wniosek o zdjęcie z porządku obrad pkt 16. Kto jest za? Kro jest przeciw? Kto 

się wstrzymał? Kto nie oddał głosu? Mamy wynik 14 za, 7 osób nieobecnych, przystępuje w związku z tym 

do przyjęcia porządku obrad za zmianami, które przed chwilą przegłosowaliśmy. Proszę bardzo o 

wyświetlenie możliwości głosowania.  

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Było Panie Przewodniczący. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Nie. Przyjmujemy porządek obrad ze zmianami. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

A porządek... 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

A dobrze jest. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Przystępujemy do głosowania przyjęcie porządku obrad ze zmianami. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 14 za, 7 osób nieobecnych. Przejdziemy, do pkt 4 porządku obrad przyjęcie protokoły z 56 sesji 

Rady Gminy Raszyn. Proszę bardzo, czy są pytania, uwagi do protokołu? Nie widzę osób zgłaszających się z 

uwagami, przystępuję w związku z tym do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu 

z 56 sesji Rady Gminy Raszyn? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

12 za, 2 osoby wstrzymujące się, 7 osób nieobecnych. Przechodzimy, do pkt 5 porządku obrad sprawozdanie 

Wójta z bieżącej działalności. Panie Pójcie, proszę bardzo, oddaję Panu głos. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, Szanowna Rado w okresie między sesjami Urząd Gminy pracował bardzo 

intensywnie, zwłaszcza jeśli chodzi o elementy różnego rodzaju inwestycji, które są realizowane na terenie 

naszej gminy, wynika to stąd, że chcieliśmy właśnie do połowy roku zakończyć główne postępowania 

przetargowe na te najbardziej znaczące i takie kosztowne inwestycję, tak, żeby jak najwięcej z tego roku 

pozostało na ich realizację. Tak się składa, że oczywiście większość tych inwestycji są inwestycjami 

przechodzącymi na przyszły rok i w związku z tym to są mają swoje również odzwierciedlenie w prognozie 

wieloletnim. Jeśli chodzi o te najważniejsze sprawy to w dniu 24 czerwca została podpisana umowa na 

wykonanie ulicy Miklaszewskiego, firmą, która będzie realizowała to zadanie, jest firma Instal-nika sp.k. za 

łączną kwotę 14 993 700 no można śmiało powiedzieć za kwotę 15 000 000 złotych. Zostanie rozbudowana i 

zmodernizowana ulica Miklaszewskiego. Terminy realizacji to jest 12 miesięcy, zakres to jest między ulicą 

Starzyńskiego i ulicą Długą wraz ze skrzyżowaniami przy czym jedno z tych skrzyżowań to jest rondo do ulicy 

Długiej. Inwestycja ta została tak jak Państwu wiadomo dofinansowana kwotą prawie 5 600 000 z 

rządowego funduszu rozwoju dróg. Kolejną umowę, która została podpisana no w miesiącu czerwcu, w 

końcówce miesiąca czerwca to jest 23 czerwca została podpisana umowa na budowę żłobka w Raszynie. 



Wykonawcą jest Przedsiębiorstwo Usługowo Produkcyjne Telka Spółka z o. o. Tutaj kwota całkowita 

realizacji tego zadania to jest 14 450 000 zł. Realizacja tego zadania ma nastąpić w ciągu, w okresie 10 

miesięcy. W ramach tego zadania zostanie zmodernizowany istniejący budynek ten taki należący do 

zabytkowego kompleksu frontowy budynek od ulicy Godebskiego, a także wybudowana nowa część żłobka. 

Mamy tutaj na realizację tego zadania, również dofinansowanie zewnętrzne, to jest 3 000 000 z inwestycji 

lokalnych rządowego programu inwestycji lokalnych oraz 1 242 000 ze środków RPO Województwa 

Mazowieckiego. Również w czerwcu to jest 22 czerwca 2022 roku podpisana została umowa na wykonanie 

Domu Komunalnego w Podolszynie Nowym wykonawcą jest Przedsiębiorstwo Budowlano Handlowe 

Izolbud, które wybuduje budynek Domu Komunalnego za kwotę 9 199 644 zł w ciągu 17 miesięcy. Tutaj 

uzyskaliśmy dopłatę w wysokości 6 107 727 zł z Banku Gospodarstwa Krajowego z funduszu dopłat, no 

będziemy starać się oczywiście, żeby ten te środki zostały tego funduszu dopłat zostały zwiększone. No nie 

jest takie proste i łatwe, będziemy starać się w jakiś sposób monitować do Banku Gospodarstwa Krajowego, 

żeby zwiększyli tą kwotę z uwagi na to, że kwota planowana, kosztorysowa jest była znacznie niższa od tej, 

którą no uzyskaliśmy w drodze postępowania przetargowego. Również od kilku już tygodni trwają 

intensywne prace przy budowie kolejnych dróg na terenie Gminy Raszyn. To są te ulice, które są budowane 

ze środków polskiego ładu. Tutaj przypomnę, że kwota, którą otrzymaliśmy, to jest 9 z polskiego ładu, to 

jest 9 000 000 .Wykonawcą tego zadania jest firma Falbruk, która w ciągu 15 miesięcy za kwotę 11 388 000 

wybuduje w sumie 5 dróg. To jest ulicę Wąską, Dolną, Dworkową z częścią Opaczewskiej do kanału 

Opaczewskiego oraz kolejno ulicę Rycerską i Poziomkową. Prace już na tych na niektórych z tych ulic trwają, 

no tak staramy się zrobić, żeby jak najwięcej, żeby całe ciągi uliczne te krótsze były skończone jeszcze w tym 

roku, no oczywiście nie wykluczone, że jest to zadanie przechodzące, że będziemy również w przyszłym roku 

jeszcze realizować te zadania, nawet na pewno będziemy realizować te zadanie w przyszłym roku. Również 

tutaj jeśli chodzi o ulicę Długą, bo tu wspominałem o ulicy Miklaszewskiego, ale też jest dość istotne, że no 

właściwie powinny lada chwila powinny rozpocząć, powinna rozpocząć się budowa kanalizacji w ulicy 

Długiej. Ta umowa została podpisana 6 czerwca tego roku, wykonawcą jest firma PKW Tarnowski. Kwota tej 

inwestycji to, za którą będzie realizowana ta 833 000 okres realizacji to jest do 30 listopada tego roku. Za 

takie są zamierzenia zrealizowania tego zadania. Jeśli Państwu tak oczywiście to jest ten fragment ulicy 

Długiej, który dochodzi do ulicy Warszawskiej, to był taki element, który przez długie lata czekał na 

realizację, ale no w końcu udało nam się wykonać pełną dokumentację i zgromadzić odpowiednie środki. 



Oczywiście takim najbardziej spektakularnym zresztą dającym największe zadania największe 

zainteresowanie jest zadanie polegające na restau na rewitalizację, odbudowę kompleksu Austerii, i tutaj 

przypomnę tylko, że tutaj otrzymaliśmy środki z europejskiego obszaru gospodarczego na tę realizację. 

Wykonawcą jest firma Telka Spółka zo.o. z Białegostoku, która będzie budowała żłobek, czyli te 2 

inwestycje, które obok siebie są ta duża rewitalizacja Austerii no i też dość duża inwestycja, jaką jest 

budowa żłobka, będą realizowane przez z tą samą firmę. Podjęła się ona wykonać to zadanie w 18 miesięcy. 

Mówię tutaj o żłobku za kwotę 13 850 000 zł. Tutaj jak wspomniałem 14 500 000 to są środki, które udało 

nam się pozyskać z tzw. funduszu norweskiego. Na pewno Państwo już część z Państwa, którzy no 

przejeżdżają ulicą Warszawską mieli możliwość obserwować, że właściwie już mamy wybudowaną strażnicę 

w Dawidach. Jesteśmy teraz na etapie już takich wykończeniowych robót także wykonawcą tego zadania 

jest forma Izolbud Spółka z o.o. Za budowanie tej strażnicy będzie nas kosztowało 5 685 000 zł przy czym no 

taka jest kwota umowna. To zadanie było dofinansowane kwotą 2 000 000 zł z rządowego programu 

realizacji inwestycji lokalnych. Jeśli chodzi o inne zadania, to trwają obecnie prace projektowe przy 

zagospodarowaniu parku, na który to pozyskaliśmy grunt, grant w wysokości około 1 500 000 zł od firmy 

Velux. No ostatnio troszkę wzbudzało to jakieś emocji, ja chciałbym tutaj zapewnić, że budowa ta na pewno 

w tym zakresie, który będzie zrealizowana, tylko i wyłącznie doda, podwyższy atrakcyjność i walory takie 

właśnie rekreacyjne parku. Na pewno nie ma obawy przed jakimś zabetonowaniem dużych jakiś, tak jak 

czasami tutaj mówi się na różnego rodzaju forach. Jest to nieprawda. Ten projekt, ta koncepcja tego 

zagospodarowania jest na stronie internetowej, można się z nią zapoznać, a jeszcze dość istotna i ważny 

element ta koncepcja jest całościowym elementem projektu, który my przedstawiliśmy firmie Velux. 

Chciałbym tu nadmienić, że z uwagi na to, że mamy no otrzymaliśmy 1 500 000 zł przy obecnych cenach, 

będziemy realizować tylko pierwszy etap tej koncepcji, więc to będzie tężnia plus no takie elementy 

zagospodarowania przy tężni, w związku z tym to są oświetlenie, to są takie elementy, które będziemy robić 

na pewno nie wpłynie to absolutnie na większą ilość zabetonowanie jak niektórzy mówią terenu barku. 

Teraz jest modna taka takie stwierdzenie. Trwają również tutaj przy następnym tego typu obiekcie prace 

tym razem mam na myśli skwer imienia Witolda Pileckiego w Raszynie. Tutaj przypomnę, że otrzymaliśmy 

150 000 dotacji z Urzędu Marszałkowskiego i będziemy to zadanie myślę, że już na jesieni tego roku 

kończyć. Są już takie sprawy wykończeniowe. Tu chciałbym powiedzieć też, no czasami spotykałem się z 

takim zarzutem, że wprowadzamy tam jakąś dużą ilość betonu, właściwie te elementy betonowe, które tam 



są na tym będą odpowiednie ruszty i one będą służyły za ławki, zaś wszystkie drogi, które są to poza jednym 

elementem chodnika z kostki pozostałe ścieżki, są z elementów przepuszczalnych, z odpowiednich 

substancji żywiczno-piaskowych, są to specjalnie właśnie takie proekologiczne materiały na budowę ścieżek. 

Nie będę ukrywał dość trudne w utrzymaniu, ale no sprawiające, że tego betonu nie ma tak dużo jest mniej. 

I tutaj nie ma również żadnej obawy, jakoby czasami niektórzy chcą podnieść taki niepokój, że będziemy 

betonować zabetonowywać jakieś obszary w naszej gminie. No, zważywszy, że nasza gmina jest gminą no 

budownictwa jednorodzinnego, i ona ma też pewną specyfikę, jeśli chodzi o zagospodarowanie ogródków 

przydomowych itd. Jeśli chodzi o następne prace to już właściwie dobiegają końca, dobiega końca budowa 

sieci kanalizacji sanitarnej i wodociągowej w ulicy Sokołowskiej, Żwirowej, w ulicy Czarnej Orchy i 

Owocowej, również trwa budowa sieci sanitarnej ulicy Kamykowej. Te prace są na różnym stopniu 

zaawansowania, ale no one są właściwie już był też bardzo zaawansowane także myślę, że planowo zostaną 

wykonane i na pewno w tym roku zostaną oddane do użytkowania. Również dość istotnym elementem, na 

które mieszkańcy czekali dość długo, zabiegali o to, niektórzy wręcz wychodzili tę inwestycję to jest 

inwestycja, którą robimy razem jest z operatorem PGE, a mianowicie oświetlenie uliczne w ulicach gen. 

Wybickiego i gen. Bema. Umowa na te elementy została podpisana 26 maja tego roku z wykonawcą, którym 

jest firma Energo-Bud, która zrealizuje to zadanie do 30 września 2022 kwotę za kwotę 180 672 zł. Dlaczego 

mówię, że robimy to razem z PGE, robimy to z uwagi na to, że tutaj rejon energetyczny Konstancin, 

okablowuje ten odcinek, czyli będzie przewód kabel energetyczny będzie szedł ziemią. W związku z tym my 

tutaj musimy, żeby zachować możliwość oświetlenia tych ulic, musimy wybudować oświetlenie już 

indywidualne jako oświetlenie uliczne, stąd synchronizowane dwa działania. Oni budują, okablowują sieć, a 

my w tym czasie stawiamy słupy i robimy oświetlenie, tak, żeby mieszkańcy mieli możliwość takiego no 

komfortowego funkcjonowania w tym rejonie. Jeśli chodzi o takie rzeczy, które już właściwie zostały 

zakończone, czyli można powiedzieć, że już no nawet mieszkańcy trochę się przyzwyczaili do tego, że to już 

jest wybudowane, niektórzy nawet już o tym zapomnieli, ale chciałbym tutaj przypomnieć, że w fazie 

rozliczeniowej i odbiorowej są takie inwestycje jak budowa kanalizacji sanitarnej w Sekocinie Las rano 

fizycznie została już zakończona, ale trwają odbiory i rozliczenia, jak również ulicy Łąkowej, Cichej i Prostej 

gdzie też trwają już rozliczenia, a także jeśli chodzi o rozliczenia budowy ścieżek rowerowych, które to 

budowaliśmy w ramach zintegrowanych inwestycji terytorialnych. Jeśli chodzi tutaj o inne rzeczy, do 

chciałbym też Państwu zwrócić uwagę, że w Gminie Raszyn robimy czasami inwestycje, które nic nas nie 



kosztują, które w całości są realizowane przez zewnętrzne podmioty głównie inwestorów. I chciałbym tutaj 

zwrócić właśnie uwagę Państwu, że oczywiście to jest robione pod naszym nadzorem i w porozumieniu z 

takim bardzo dużymi ramami kontrolnymi zarówno pod względem finansowym, jak i również 

wykonawczym, technicznym i w ostatnim czasie dosłownie 2 dni temu został przyjęty kolejny już drugi 

odcinek ulicy Logistycznej w Sękocinie Starym tak jak Państwo wjedziecie w tę ulicę to już jest ona na całej 

swojej właściwe długości tutaj od trasy już wybudowana. I tutaj chciałem Państwu , bo to jest dość ciekawe, 

że na przykład ten drugi odcinek, który liczy sobie 149 m no ten drugi nie jest jakiś taki bardzo długi, tylko, 

że no zostałby wybudowany w takich parametrach, że tak powiem pełnych, czyli droga o szerokości jezdni 

6 m kategorii kar 4, ze ścieżką rowerową, chodnikiem z wykonanym odwodnieniem oraz drogą, 

odwodnieniem drogi do rowu odparowującego i wykonaniem oświetlenia drogi. Koszt takiego zadania tutaj 

powtórzę 149 m wykonawca koszt poniósł, inwestor poniósł koszty w kwocie 984 000 czyli prawie 

1 000 000, czyli 1,5 naczy 150 m.. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

150m 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

... się teraz za 1 000 000 zł. To są koszty, których my nie ponieśliśmy, tylko inwestor zewnętrzny, my 

oczywiście przyjęliśmy tę drogę ona będzie w naszym użytkowaniu i będziemy zarządcą tego, tej drogi, ale 

no w tego typu porozumienia są no korzystne dla gminy, bo szczególnie w tych takich miejscach, gdzie są 

duzi inwestorzy, deweloperzy czy różnego rodzaju firmy logistyczne można, że tak powiem ich zachęcić do 

wybudowania pewnych odcinków dróg, no niestety no muszą oni mieć odpowiednią zdolność finansową. 

No ci najwięksi ją mają, ci trochę mniejsi już jest większy problem, jeśli chodzi o budowanie wspólnie tych, 

czy też zlecanie im wykonania tych elementów. Całkiem niedawno, bo z 8 lipca nastąpił odbiór końcowy 

takiego zadania, które również robiliśmy z dofinansowania, którym jest poprawa bezpieczeństwa ruchu 

drogowego na przejściach dla pieszych w Raszynie na skrzyżowaniu ulicy Poniatowskiego, Sportowej i 

Klonowej. Tam przybyły sygnalizacja świetna, ale także poprawiona została geometria jezdni. Także ogólnie 

przejście zyskało wiele elementów zwiększających bezpieczeństwo pieszych i na przebudowę otrzymaliśmy 

dotację w wysokości 321 600 zł z Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego w ramach lokalnych inwestycji 

drogowych. Cała zaś inwestycja kosztowała 425 000 zł, czyli nasz koszt wynosi 100 000. Pozostałe pieniądze 

były pieniędzmi zewnętrznymi. Ja wiem, że Państwo, korzystając z tego skrzyżowania, na pewno macie 



jeszcze szereg uwag co do częstotliwości zmian, co do długości tych zmian świateł. To wszystko będzie 

dopracowane, bo taka jest reguła w momencie, kiedy no będziemy analizować te natężenie ruchu, 

zważywszy na to, że jeszcze to natężenie ruchu będzie się na pewno zmieniało, zwłaszcza w okresie 

września, a 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

szkolnym,  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

A jednocześnie też o to natężenie ruchu bardzo się zmienia, jeśli chodzi o porę dnia, dlatego że te ciągi tego 

tutaj jeśli chodzi o pracowników urzędu, pracowników innych instytucji, jak również rodziców dowożących 

dzieci do szkoły, to, ale to wszystko będziemy regulować, tak, żeby ustawić to jak najbardziej optymalnie. 

Oczywiście te światła są po to że niestety czasami trzeba na nich się zatrzymać i poczekać aż będzie 

możliwość odpowiedniego manewru, ale dzięki temu mamy chyba ten skręt z Poniatowskiego w lewo 

zwłaszcza, no przynajmniej bezpiecznie, bo były takie momenty, że praktycznie skręcić w lewo było bardzo 

ciężko, a jednocześnie tamowało się cały ruch na ulicy Poniatowskiego. Teraz myślę, że już będziemy mieli 

to jakoś zrealizowane i będziemy mogli lepiej z tego korzystać. W ostatnim czasie oczywiście odbyły się 

zakończenia roków szkolnych w poszczególnych placówkach oświatowych, w poszczególnych szkołach. Tutaj 

były również ceremonie wręczania nagród Wójta, jak i również stypendiów Wójta dla najlepszych uczniów 

w tych placówkach. W związku z tym myślę, że była todość cena inicjatywa samorządu, bo spotkała się no z 

taką bardzo pozytywnym odbiorem zarówno Dyrekcji i pedagogów w szkołach, jak również młodzieży i 

rodziców, bo czasami to nawet nie chodzi o te pieniądze, ale o uhonorowanie danego młodego człowieka, a 

zwłaszcza jak mogą to zobaczyć jeszcze jego rodzice, więc bardzo takie staraliśmy się we wszystkich szkołach 

uczestniczyć w tych zakończeniach, zwłaszcza ósmoklasisty. Również dość ważnym elementem był były 

wyniki egzaminu ósmoklasisty, bo jakoś to jest taki jedyny element, który możemy użyć do, no w jakiś 

sposób oceny naszej naszych szkół na terenie gminy Raszyn, bo mamy tylko szkoły podstawowe w stosunku 

do innych gmin, innych powiatów, innych rejonów naszego kraju. I muszę tutaj powiedzieć z pełnym 

zadowoleniem, że gmina Raszyn uzyskała drugie miejsce w powiecie pruszkowskim po Michałowicach, tu 

nie będą ukrywał, że gmina Michałowice od lat, odkąd ja pamiętam, zawsze wiodła prym, no ale my 

mieliśmy już też znacznie gorsze miejsca, jeśli chodzi o ten ranking powiatowy, tutaj jesteśmy na drugim 

miejscu, także chciałbym tutaj oczywiście myślę, że i dołączają się wszyscy samorządowcy podziękować 



nauczycielom i dyrekcji szkół za dobre przygotowanie młodzieży do tego egzaminu. Jeśli chodzi o taki też 

ważny element, który jest na terenie gminy, się odbywa, odbył to jest konkurs na stanowiska dyrektorskie w 

placówkach oświatowych naszej gminy. Łącznie odbyły się 4 konkursy na stanowiska dyrektorskie, 3 

konkursy dotyczyły przedszkoli, 1 konkurs dotyczył szkoły podstawowej w Sękocinie. Na wszystkie te 

stanowiska zostali wybrani dyrektorzy, niektórzy z nich to dla niektórych z nich to jest kolejna kadencja, ale 

są też tacy, dla których ta kadencja będzie pierwsza. Oczywiście rozpoczęły się wakacje i podczas tych 

wakacji jest olbrzymia ilość różnego rodzaju inicjatyw i zorganizowanych półkolonii. Tutaj może poproszę 

panią Katarzynę Dombską o to, żeby powiedziała kilka słów o akcji "Lato w gminie Raszyn". 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo.  

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo, na terenie gminy Raszyn odbywa się bardzo wiele atrakcyjnych form zorganizowanego 

wypoczynku dla dzieci i młodzieży. Oczywiście, zaczynając od tego, że oczywiście, jak co roku są pełnione 

dyżury w przedszkolach, we wszystkich oczywiście naszych placówkach i te tutaj te dyżury zaczęły się 

4 lipca, skończą się 26 sierpnia po 2 tygodnie na początku była to "Wyspa skarbów", obecnie Przedszkole nr 

1 i Bajkowe Przedszkole w Ładach, dwa pierwsze tygodnie sierpnia Przedszkole w Falentach i Przedszkole w 

Sękocinie i ostatnie 2 tygodnie Przedszkola nr 2 w Stumilowim lesie. Oczywiście też jak co roku półkolonie 

został zorganizowany we wszystkich szkołach podstawowych. One się już właśnie zakończyły, był bardzo 

atrakcyjny program dla tych dzieci, tutaj mamy było wiele wyjazdów, wycieczek, dzieci były w parku 

rozrywki, w basenach Mszczonów. Łazienkach, w Zoo, w kinie, muzeum itd. Naprawdę dużo się działo, 

myślę że to był bardzo dobry czas pobytu. W tej chwili trwa dodatkowe półkolonie, trwają dodatkowe 

półkolonie, ponieważ mieliśmy liczne głosy, od zarówno nauczycieli, dyrektorów placówek jak również od 

mieszkańców przede wszystkim rodziców, że potrzebne są dodatkowe jeszcze półkolonie, w związku tak w 

trybie takim super pilnym udało się zorganizować dodatkowe półkolonie dla dzieci młodszych, dla dzieci tak 

od 5 do 8 roku życia. Te kolonie w tej chwili, półkolonie w tej chwili trwają i uczestniczą w tym dzieci, myślę, 

że też są bardzo zadowolone, i tez jest dużo ciekawych form opieki, jest i opieka dla dzieci i dużo ciekawych 

atrakcyjnych zabaw i zorganizowane wyjścia do na basen, bajki jakieś tam bajki teatrzyki itd. Oprócz tego 

wszystkie właściwie nasze placówki organizują ten czas letni w sposób taki atrakcyjny dla dzieci od 5 lipca do 

27 sierpnia oczywiście bezpłatnie ja zwykle w świetlicy środowiskowej odbywa się wiele zajęć i dzieci mogą z 



tych zajęć korzystać tam [niezrozumiełe] bardzo ciekawe są zajęcia, chociażby warsztaty z programowania, 

czy otwarte zajęcia muzyczne, w których dzieci mogą cały czas korzystać. W chodzi o Jaworową tutaj będzie 

od 1sierpnia do 31 sierpnia przez cały miesiąc też będzie zorganizowana opieka i będzie zorganizowane 

będą półkolonie dla też tutaj w świetlicy dla 30 dzieci również w Jaworowej dla 30 dzieci. Oprócz tego i 

zarówno centrum sportu jak i centrum kultury zorganizowało turnusy w centrum sportu Raszyn są takie 

turnusy, zajęcia sportowe już pierwszy się skończył, drugi turnus obecnie trwa. Tam są takie 2 grupy, są 

grupy dla klas 0-3 i grupy dla klas 4-8 tam jest wiele form i pływanie i piłka nożna, jakieś nawet tańce. 

Dziecko se samo wybiera w tym uczestniczyć. Tutaj też centrum sportu przygotowało bezpłatne bilety na 

basen i siłownie dla dzieci i młodzieży, wakacje, przepraszam nie bezpłatne tylko wakacyjny bilet dla siłowni 

i na basen dla dzieci i młodzieży. Oczywiście w centrum kultury Raszyn również zorganizowano, tak jak 

powiedziałam, takie turnusy z kulturą, z muzyką, będzie to lato z kulturą, pierwszy turnus od w pierwszych 

tygodniu sierpnia, drugi turnus w drugim tygodniu sierpnia, od 8:00 do 16:00 dzieci będą miały bardzo wiele 

różnych zajęć i ceramicznych, plastycznych, muzycznych, tanecznych, ogniska itd. Także myślę myślę, że tu 

jestem naprawdę ciekawa oferta i dzieci mogą z tego oczywiście korzystać do czego w ogóle zachęcach 

bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Wójcie? Dziękuję Pani wice Wójt. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja chciałbym tylko jeszcze na samo zakończenie, bo tu powiedziałem, że najważniejsze przetargi już zostały 

ogłoszone. Oczywiście będziemy ogłaszać kolejne taką mamy dużą ilość inwestycji, że na pewno praktycznie 

do końca roku jeszcze będziemy ogłaszać przetargi z myślą o realizacji już w latach następnych. Jak 

chciałbym tylko tutaj m.in. zwrócić uwagę, że w budżecie w tym, w tych zmianach budżetowych, które 

Państwu są przedstawione w postaci projektu, jest m.in., są m.in. środki, które otrzymaliśmy w ostatnim 

czasie czyli 5 000 000 zł w ramach polskiego ładu na budowę dróg i tymi drogami, które zostały wybrane jest 

ulica Zakole, Rozwojowa, Szczygła, Nadrzeczna oraz taki niedługi, niewielki odcinek dojazdowy części ulicy 

Olszynkowej od ulicy Olszynowej, tam, gdzie budowany jest Dom Komunalny, to są elementy, które chcemy 

zrobić z tych środków 5 000 000 zł z polskiego ładu. Na ulicy Zakole mieliśmy środki na ten rok, więc one 

pozostają. Jeśli chodzi o inne inwestycje, inne zadania, będziemy sukcesywnie referat inwestycji pracuje nad 

ogłoszeniem kolejnych zadań, także jeżeli Państwo nawet nie widzicie jeszcze tego zadania, które jest przez 



Państwa, w jakiś sposób najbardziej oczekiwane. To proszę tutaj się nie martwić referat przygotowuje w 

najbliższych dniach, ukażą się kolejne przetargi i kolejne tutaj komunikaty na tej, o tej treści. Proszę o 

śledzenie strony internetowej, a swoją drogą będziecie Państwo informowani na kolejnych sesjach Rady 

Gminy Raszyn. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To wszystko tak na obecną chwilę. Dziękuję Panie Wójcie za informacje, które Pan przed chwilą udzielił 

Radzie i mieszkańcom Gminy Raszyn. Przed przystąpieniem do prasowania pkt 6 poproszę Państwa o 

sprawdzenie ponownie obecności. Może ktoś z Państwa Radnych już przybył na sesję, także poproszę o 

potwierdzenie obecności. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry jestem, ale jestem w samochodzie. Nie mogę potwierdzić obecności, także.. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Potwierdza Pan słownie tak? Panie Andrzeju 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Potwierdzam, jestem, słucham, uczestniczę.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry wszystkim.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę odznaczyć obecność Pana Radnego Zawistowskiego, Pan Radny jest faktycznie obecny na sesja. Pani 

Olgo proszę o wyświetlenie informacji ile osób obecnych na sesji w tej chwili.16. Zamykamy możliwość 

potwierdzania obecności. Obecnie na sesji jest szesnaścioro Państwa Radnych przechodzimy do kolejnego 

punktu porządku obrad. Pkt 6 będą to uchwały budżetowe. Witam serdecznie Panią skarbnik Liliannę Kłos. 

Jeśli można by było, żeby Pani uruchomiła komputer i przejdziemy do pkt 6 porządku obrad uchwała w 

sprawie zmian w budżecie na rok 2022. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Pozwolicie Państwo, że ja na chwilkę. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Już Pan Wójt wraca tak. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak jeszcze jedną chwilę. Drobne problemy sprzętowe już tu usunięte zaraz Pani Lilianna się zaloguje, 

ponieważ jest tam dużo małych, drobnych zmian to ja już nie chcę rozpoczynać, bo zmiany są dość 

oczywiste, ale składają się z różnych małych pozycji,[niesłyszalne] lepiej poczekać. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Dobra, dzięki. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Witamy serdecznie Panią Skarbnik. Jeszcze chyba słuchaweczki na uszy tak? Tak. Proszę bardzo głos dla Pani 

Skarbnik.  

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Dzień dobry. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dzień dobry. Witamy. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Są zmiany w budżecie tak tak. gdzie ja je mam dobra. Więc jeśli chodzi o zmiany w budżecie, to zmieniamy 

dochody i wydatki. Zmieniamy o 2 000 000, jedne i drugie przy czym dochody bieżące zwiększamy o 713 584 

zł, a dochody majątkowe zmniejszamy o 2 713 584 zł z tego sobie to nie ma potrzeby ich omawiania, bo są 

wyspecyfikowa i owa są opisane w wyjaśnieniach, jak również w tabeli nr 1. Wydatki podobnie jak dochody 

zmniejszamy o 2 000 000 i tutaj dochody bieżące również rosną o 734 490 zł, natomiast wydatki majątkowe 

zmniejszamy o 734 490 zł. I jeśli chodzi o tabelkę numer 2, którą Państwo otrzymaliście w dniu siódmego, to 

potem nie wiem, czy dotarła do Państwa autopoprawka, gdzie była jedna zmiana dokonana w tabeli nr. 2, a 

mianowicie wyeliminowano paragraf 60.60 i zwiększenie dotyczyło tylko § 60. 50, w rozdziale 926 25 to z 

uwagi na to, że ta urządzenie plac zabaw przy ulicy Falenckiej z funduszu sołeckiego Janki jest nie jest 

kupowane są urządzenia, ale również jest wykonywana nawierzchnia i inne tam jeszcze prace na terenie 

boiska stąd musiał być [niezrozumiałe] § 6050 i to samo jest w wydatkach inwestycyjnych. Ujęte tam jest z 

powrotem z takim paragrafie w jakim było na początku 6050 tyle tylko, że została zwiększona kwota o 15 



400 zł. 

I jeszcze w tabeli nr.2 otrzymaliście Państwo pierwotnie, błędnie wpisaną, błędnie wpisane jedno zadanie, a 

mianowicie budowa przebudowa dróg gminnych ulica Zakole, Rozwojowa, Szczygła, Rzeczna, oraz część 

ulicy Olszynkowej od strony ulicy Olszynowej. To zostało pomyłkowo wpisane do rozdziału 614, 

prawidłowym rozdziałem jest rozdział 616 i to zadanie na ten rok jest przewidziana kwota 500 000. To jest 

udział własny, całe zadanie ma kosztować 5 500 000. Tak zakładamy z czego 5 000 000, to będą środki z 

polskiego ładu, środki to dostaniemy w roku następnym, w tym roku wydamy tylko swój udział, a ten swój 

udział do tego zadania przenosimy z zadania dotychczas ujętego w 901 rozdziale bodajże w pod nazwą 

kanalizacja deszczowa ulicy Zakole w raz z odbudową nawierzchni. No tutaj, jeżeli chodzi o wydatki 

inwestycyjne, to zwiększę zwiększany jest, zwiększane są środki na budowę wodociągów gminnych. Jeżeli o 

kanalizację chodzi to tam są tylko przesunięcia miedzy różnymi zadaniami, na co można było sobie pozwolić 

w związku z odzyskaniem VATu z zadania kanalizacja sanitarna miejscowości Sękocin, oraz to natomiast 

rozdział 616 tak jak Państwo otrzymaliście to jest prawidłowo, zostaje przeniesiona z rozdziału 616 z takiego 

ogólnego zadania została przeniesiona moment tak projekt chodnika w ulicy Długiej oraz sygnalizacji projekt 

chodnika oraz sygnalizacji świetlnej. Natomiast na zmniejszenie ogólnej kwoty wydatków majątkowych to 

wpływ ma zmiana harmonogramu oraz przeniesienie, a tym samym przeniesienie części wydatków 

majątkowych na realizację projektu "Adaptacja budynków Austerii w centrum na centrum integracji 

społeczno-kulturalnej" to jest projekt realizowany z udziałem środków z mechanizmu finansowego 

europejskiego obszaru gospodarczego. Ten udział wnosi 85 z 85%, 15z 85 to jest dotacja ze środków 

krajowych, dotacja krajowa z Ministerstwa Kultury Dziedzictwa Narodowego, natomiast środki własne 

stanowią 15% ogólnej kwoty wydatków. I to w zasadzie... aha jeszcze może powiem o tym, że w związku z 

ofertami, które wpłynęły w piątek, ja dostałam tą informację wczoraj. W dniu 3 czerwca wprowadzaliśmy do 

budżetu w takie dwa drobniutkie zadania inwestycyjne, one się, one są ujęte w rozdziale 900. 04 i tam był 

zakup kosiarki samojezdnej i zakup przyczepy do ciągnika na kosiarkę wpisano 15 000 na ciągnik, wpisano 

zgodnie z zapotrzebowaniem 12 500, a kosiarka będzie kosztowała 14 500. Natomiast na ciągnik trochę 

brakuje, brakuje 510zł, ale to 500 przesuniemy z kosiarki może. To nie zaburza żadnych innych zmian w 

budżecie, bo to jest wszystko w tym samym § 60 60 w rozdziale 900. 04 dlatego proponuję ujęcie tego 

przesunięcia 500 zł z kosiarki do ciągnika dodatkowo. To dzisiaj świeżutka rzecz. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To wszystko dziękuję bardzo. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

To wszystko, jeżeli chodzi o zmiany w budżecie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Projekt zmian w budżecie na rok 2022 był omawiany w dniu 12 lipca na posiedzeniu Komisji Budżetu, 

Inwestycji i Mienia Komunalnego poproszę o zabranie Pana Przewodniczącego Komisji Pana Radnego 

Tadeusza Pawlikowskiego. Proszę bardzo. 

Panie Tadeuszu? 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Przepraszam. Panie Przewodniczący, komisja zaopiniowała projekt w sprawie zmian w budżecie na rok 2022 

pozytywnie, jednogłośnie 8 głosami za. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Proszę bardzo czy ktoś chce zabrać głos? Proszę Pan Radny Andrzej 

Górecki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, witam jeszcze raz dzień dobry wszystkim Państwo. Ja mam tylko Pani Lillo, Pani Kierownik 

pytanie, bo zrozumiałem, że w kanalizacji sanitarnej to są tylko same przesunięcia, czyli nie ma jakiś nowych 

zadań, a proszę powiedzieć czy wodociągi tam kwota jest przesunięta 300 000, czy jakieś nowe zadanie się 

pojawiło? Czy mogę się dowiedzieć, jakie zadanie? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Pojawia się nowe zadanie zarówno w wodociągach jak i w kanalizacji, budowa wodociągu i kanalizacji ulic 

Oleńki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Oleńki tak?  

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Tak. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ale samej Oleńki? Czy to jest jakiś sięgacz, bo chciałbym wiedzieć, bo mieszkaniec mnie się pytał. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

To znaczy ja tutaj do budżetu nie ma żadnych zmian, tylko gdzieś miałam wniosek. Ale tu, to ja szczegółów 

Panu nie opowiem na temat tegoż zadania, bo we wniosku to ja będę miała tylko nazwę ulicy i kwotę i 

muszę go odszukać, bo ona jest w poczcie dlatego że ja nie podpisywałam tego wniosku, bo póki co to 

musimy zabezpieczyć środki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem, czyli to chodzi i o kanalizację i o wodociąg, jeżeli chodzi o tą... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Tak. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

..ulicę. Dobrze bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, czy są pytania jeszcze do Pani Skarbnik w tym punkcie porządku obrad? Nie widzę. 

Przystępujemy do głosowania projektu uchwały. 

Pracownik Biura Rady  

Jak proponuje sprawdzić kworum, ponieważ pojawiła się Pani Radna Elżbieta Kuczara. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

No to dziękuję bardzo. Proszę Państwa, o ponowne potwierdzenie obecności na sesji. Jednak Państwo Radni 

jednak przy uzupełniają skład na dzisiejszej sesji także proszę. Nie potwierdziła. Coś nie pasuje, wydawało 

mi się, że kliknąłem. Teraz poszło. Dobra. Udało się. Jeszcze Pani Radna nie potwierdziła widzę Pani Radna 

Elżbieta Kuczara. Pani Olgo? Jak z potwierdzeniem przez Panią Radną obecności? Nie widzę tutaj. 

Pracownik Biura Rady  

Potwierdziła.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak? To proszę o zamknięcie i poproszę o informację, ile osób jest 17 w tej chwili mnie pokazało dopiero. 



Pracownik Biura Rady  

Tak, mamy 17 osób. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, to przystępujemy do głosowania projektu uchwały. Uchwała w sprawie zmian w budżecie na rok 

2022... Przepraszam przed głosowaniem, to są z autopoprawkami Pani Skarbnik? Czy nie mamy żadnych 

autopoprawek? Bo pierwotny jakby dokument był w innej treści troszeczkę. 

Pracownik Biura Rady  

Też to będą autopoprawki. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak, to proszę dopisać. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Ale autopoprawki zostały Państwu przesłane wcześniej.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Ale ja muszę ująć w głosowaniu... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Te o których powiedziała, to znaczy mówiłam, że dostaliście Państwo później w innym para, w innym 

rozdziale jest ujęty Polski Ład II edycja. No i zniknął paragraf 60 60. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak, Pani Lillo my musimy przygotować z autopoprawkami o to mi chodziło. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

No tak, a teraz wprowadziłam dodatkowe tam te przesunięcie 500 zł.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panią Olgo proszę, przystępujemy do głosowania. 

Uchwała w sprawie zmian w budżecie na rok 2022 rok z autopoprawkami. Kto z Państwa jest za przyjęciem 

uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymuje? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

15 za, 2 wstrzymujące, 4 osoby nieobecne. Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad, pkt 7 



uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Raszyn na lata 2022 -2030 poproszę 

Panią Skarbnik o krótką informację [niesłyszalne].  

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

No zmiany w wieloletniej prognozie finansowej dotyczą 2 lat, a mianowicie roku 2022 i 2023, przy czym 

2022 to obejmuje te wszystkie zmiany, które Państwo przegłosowaliście przed chwilą. Natomiast rok 2023 

to zawiera zmiany powiązane ze zmianami roku 2022, a mianowicie zwiększenie zarówno dochody, 

zwiększenie dochodów majątkowych w związku z wprowadzeniem kwoty 5 000 000 z Polskiego Ładu. To 

będą dokładne roku 2023 oraz wprowadzeniem kwoty 2 592 407zł środków na wydatki majątkowe 

dotyczące Austerii II etapu. To są kwoty, które w tym roku były zmniejszone. Natomiast właśnie z wydatków 

bieżących to w roku bieżącym zwiększaliśmy środki na Austerię na wydatki bieżące, a w przyszłym roku 

będą one zmniejszone i generalnie wydatki bieżące wydatki ogółem w roku 2023 będą wyższe niż wcześniej 

prognozowano, bo dochody to jest zawsze ryzyko prognozy, planuje się wydatki, o kwotę prawie 8 000 000 

to jest dokładnie 7 000 000 o nie, nie napisałam sobie różnicy. Było 161 660, 161 661 558 zł, teraz będzie 

169 538 600 sekundkę (niesłyszalne} czytam trzeba 538 460 zł. Jeżeli chodzi o wydatki, to wydatki rosną o 

taką samą kwotę jak dochody tutaj rosną wydatki majątkowe z uwagi na wprowadzenie 5 000 000 na Polski 

Ład oraz tej zwiększenia środków na... Moment... zwiększenia środków na Austelię o 3 049 891 zł. Dlaczego 

wydatki bieżące, wydatki zwiększamy o 2 592, a dochody o 2 592 a wydatki o 3 049, dlatego że 15% ogółu 

wydatków stanowi urząd, stanowią wydatki ze środków własnych gminy. Jeżeli chodzi o zadania ujęte w 

UPFie to one też się zmieniły, ale to tylko o przesunięcia między jednym rokiem a drugim, jeśli chodzi o serię 

zarówno bieżące jak i majątkowe. Zmniejszano w UPFie ogólną kwotę wydatków na budowę sieci kanalizacji 

sanitarnej w związku z tym, że zmniejszaliśmy przed chwilą o 600 000 wydatki, to są wydatki ze środków 

własnych, dlatego że podatek VAT pokrywamy ze środków własnych, a w momencie jak Urząd Skarbowy 

nam zwraca te wydatki zmniejszamy, bo zawsze płacimy w kwotach brutto, dopiero po dokonaniu zwrotu 

wolno nam pomniejszyć wydatki. I dlatego to zrobiliśmy. I jeszcze jeśli chodzi o wydatki majątkowe to tu są 

zmiany też tylko w zasadzie dotyczące tylko roku 2022 w tym zestawieniu, a mianowicie zwiększyliśmy 

środki na kanalizację o 

720 000, dlatego że te 600 zmniejszaliśmy z kanalizacji, ale dofinansowywanej ze środków unijnych, to ona 

się znajduje na pierwszej tam ta kanalizacja się znajduje na w innym w innej części WPFa na pierwszej 

stronie w części 1.1. wykazu, natomiast te które są 



środków krajowych w tym własnych to się znajduje w część 1.3 wykazu i te zmiany są na stronie dziewiątej 

WPFa tego zestawienia zadań i tu zwiększenie o 720 000 przy tym zmniejszenie o 600 na stronie pierwszej i 

jednocześnie wykreślono z WPFu zadanie pod nazwą "Projekt wykonanie studzienek przyłączy 

kanalizacyjnych", dlatego że to co stało rozliczone do końca 2021 roku już w roku 2022 studzienki i te 

przyłącza nie są wykonywane przez Gminę z powodu właściwie braku zainteresowania ze strony 

mieszkańców i w ten sposób 120 000 właśnie trafiło na to inne zadanie i tutaj też zmniejszono bo było 

przewidziane 50 000 na rok 2023 to też zostało wykreślone. Środki na wodociągowanie gminy zostały 

zwiększone, tak jak w budżecie o 300 000 na 2022, rok 2023 nie był uwzględniany i projekt i środki na 

projekty dróg gminnych zostały na rok 2022 zmniejszamy o 100 000 z uwagi na przesunięcie tych 100 000 

do zadania ujętego w innym rozdziale w drogach powiatowych i tam to zadanie ma być zrealizowane w roku 

2022, dlatego nie jest ujmowane w WPFie i dodatkowo jeszcze jest takie zadanie pod nr. 1 3 2 17 to jest na 

stronie 11 wykazu. Jak świetlicę w Nowych Grocholicach, tam ma to małe zadanie WPFie dlatego, że ono się 

pojawiło już w roku 2021 i w roku 2022 mamy przewidziane w tej chwili 145 000 z tego część pochodzi z 

funduszu sołeckiego, ale część jest ze środków gminy i wprowadzamy jeszcze 50 000 do roku 2023 z uwagi 

na ewentualne nie rozliczenie tego zadania, bądź chociażby nazwę autorski, który na pewno nie będzie 

płacony w roku bieżącym. I nowe zadanie zostało do dopisane do WPFa budowa przebudowa dróg 

gminnych Zakole, Rozwojowa, Szczygła, Nadrzeczna oraz część ulicy Olszynkowej to są te środki, o których 

wspominałam. Zadanie w kwocie 5 500 000, z czego 5 000 000 z polskiego ładu, który będzie stanowił 

dochody roku 2023 i wydany również będzie w roku 2023. Poza tym w wydatkach bieżących tam są 

nieznaczne zmiany w tych zadaniach, a mianowicie środki zwiększono na opinię biegłego dotyczące zmiany 

stanu wody na gruncie. Już raz zmienialiśmy to mieliśmy pierwotnie 35 000, mamy 60, ale ponowne 

wystąpienie referatu ochrony środowiska o zabezpieczenie dodatkowych środków, więc zwiększamy o 

15 000 na rok 2022 i na wszelki wypadek kwotę 35 zabezpieczono na rok 2023 zwiększany do 60 000, żeby 

potem co kawałek nie trzeba było wprowadzać nowych zmian. To jest to zadanie. Jeszcze tutaj chcę... 

Nawet bieżących, a mianowicie w budżecie została zmniejszona o 30 000 środki na plan zagospodarowania 

przestrzennego z uwagi na to, że plany trwają długo, a umowy, które są do rozliczenia w tym roku, o ile 

zostają te rzeczy zrealizowane, a co najwyżej może być mniej niż podpisane umowy, a na pewno już nie 

będzie większych środku zmniejszano planowane wydatki o 30 000 i to samo jest ujęte w WPFie na stronie 3 

i to jest w zadaniu 1 3 19, zmniejszenie o 30 000 na następne lata i nie są zmieniane środki. No i jeszcze tu 



jest jak ujęte zmniejszenie o 3 o 20 000 na ochronę budynku urzędu, ona była w projekcie budżetu, ujęta w 

kwocie 180 000. Umowa jest na trochę mniejszą na mniejszą kwotę na 160, więc zwalniamy te środki one 

zostają pozostają w paragrafie, bo tam jest bardzo dużo zadań w tym paragrafie. Natomiast już nie będą 

zamrożone z przeznaczeniem na ochronę, bo są zbędne. I to wszystko jeśli chodzi o zmiany w wielkiej 

prognozie finansowej.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Projekt uchwały również był opiniowany 12 lipca na posiedzeniu Komisji Budżetu, 

Inwestycji i Mienia komunalnego. Poproszę o przedstawienie opinii przez Pana Przewodniczącego Tadeusza 

Pawlikowskiego. Panie Radny, proszę głos dla Pana. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

W sprawie zmian wieloletniej prognozy finansowej Gminy Raszyn na lata '23 - '30 komisja zaopiniowała 

projekt pozytywnie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Proszę bardzo czy są dyskusje zapytanie do Pani Skarbnik? Nie widzę. 

Przejdziemy do głosowania projektu uchwały.  

Przepraszam bardzo, przed głosowaniem pojawiła się Pani Radna Anna Matracka, także poproszę Państwa o 

ponowne... 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu bardzo przepraszam za spóźnienie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę o potwierdzenie obecności na sesji i dopiero przystąpimy do głosowania.18. Jeszcze nieobecny Pan 

Radny Marek Bańburski, a Pan Grzegorz Janiszewski był. Panie Grzegorzu? Czy wystąpił u Pana problem? i 

Pan Wiesław Szustak. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

No witam ponownie. Wycięło mi zoom nie wiem dlaczego... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To proszę Pani Olgo potwierdzić obecność Pana Radnego na sesji i będziemy głosowali to ja Pana proszę 

ustnie o oddanie głosu dobrze?  



Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

ok 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. Dziękuję bardzo. Zamykamy sprawdzanie obecności Pani Olgo i przejdziemy do głosowania projektu 

uchwały. Jest. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Raszyn na lata 2022-

2030. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Panie Grzegorzu? 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak. ZA.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę odznaczyć głos za. Dobrze. 13 osób za, 1 osoba przeciw, 5 wstrzymujących, 2 osoby nieobecne. 

Przejdziemy do kolejnego punktu porządku obrad. Pkt. 8 

uchwała w sprawie nie dochodzenia należności z tytułu rekompensaty za koszty odzyskiwania niektórych 

należności, o której mowa [niesłyszalne] ustawy w dniach 8 marca 2013 roku o przeciwdziałaniu Pani Olgo 

Pani tutaj zasłoniła treść, ale sobie poradzę. O przeciwdziałaniu nadmierne opóźnienia w transakcjach 

handlowych. Na początku poproszę o zabranie głosu przez Pana Przewodniczącego Komisji Budżetu, 

Inwestycji i Mienia Komunalnego Pan Radny Tadeusz Pawlikowski, Panie Przewodniczący proszę o 

informację w posiedzenia komisji. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący była dyskusja w tym punkcie i komisja stwierdziła poprzez głosowanie, żeby 

procedować ten punkt na sesji, gdzie będziemy mieli więcej danych, po prostu i możliwość uzupełnienia 

tych informacji. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, Pani Skarbnik czy Pan Wójt zreferuje projekt uchwały? Nie widzę osoby, która by 

zreferowała. 

Czy jest Pan Wójt obecny z nami? Niestety ma wyłączony dźwięk. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Pani Wójt? 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak jestem jestem. Bardzo Państwa przepraszam, troszeczkę się tutaj zagapiłem i.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Już ja tylko odszukam.. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Natomiast żeby Pani Skarbnik już skończyła tak. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Treść uchwały. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję, Panie Skarbnik za obecność na dzisiejszej sesji, bo już Pani chwilę chyba nie będzie razem. 

To proszę Panie Wójcie głos dla Pana w tej chwili. Proszę o omówienie projektu uchwały i wyjaśnienie tych 

właśnie kwestii, o które Państwo Radni. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja już bardzo przepraszam Państwa musiałem odszukać naszą uchwałę. Projekt uchwały przedstawiony 

Państwu dotyczy nie dochodzenia należności z tytułu rekompensaty za koszty odzyskiwania niektórych 

należności, o których mowa w art. 10 ust.1 pkt 1 ustawy z dnia 8 marca 2013 roku o przeciwdziałaniu 

nadmiernym opóźnieniom w transakcjach handlowych. Generalnie zasada jest taka, że w momencie kiedy 

powstaje nierzetelność, zaległość jakaś nawet najmniejsza doliczana jest odpowiednia kwota należności, 

takiej rekompensaty można powiedzieć za no całe postępowanie, które się toczy w wyniku dochodzenia 

tych należności i gmina ma prawo zrezygnować w pewnych przypadkach [niezrozumiałe] i wysokość tej 

rekompensaty wynikająca z art. 10 ust. 1 pkt 1 ustawy o przeciwdziałaniu nadmiernemu opóźnieniu w 

transakcjach handlowych wynosi odpowiednio 40 EUR, 70 EUR lub100 EUR w zależności od wysokości 

należności odpowiednio do 5000 zł, powyżej 5000 zł i do 50 000 zł oraz powyżej 50 000 zł, a jej 

równowartość ustalona jest przy zastosowaniu średniego kursu euro ogłoszonego przez Narodowy Bank 

Polski. Stosownie do artykułu ustawy o finansach publicznych jednostki sektora finansów publicznych są 

obowiązane do ustalania przypadających im należności pieniężnych w tym mających charakter cywilno- 



prawny oraz terminowego podejmowania w stosunku do zobowiązanych czynności zmierzających do 

wykonania zobowiązania. No mówię tu oczywiście ustawa o przeciwdziałaniu nadmiernym opóźnieniom w 

transakcjach handlowych i stanowi, że wierzycielowi od dnia nabycia uprawnienia do odsetek, o których 

mowa w tymże, w tej ustawie czyli to są odsetki w transakcjach, w których dłużnikiem jest podmiot 

publiczny, to chciałbym nadmienić, przysługuje od dłużnika bez wezwania rekompensata za koszty 

odzyskiwania należności stanowiących równowartość kwoty odpowiednio 40 EUR, gdy wysokość jest to nie 

przekracza 5000, i kolejno 70 i tak i dalej i tak dalej. O co generalnie chodzi, żeby nie czytać Państwu tego 

uzasadnienia, bo to uzasadnienie jest no bardzo takie szczegółowe i że tak powiem no opisujące jednak w 

pewnych przypadkach no można być, można tutaj się że tak tego nie rozumieć. Generalnie w momencie, 

kiedy no jest jakaś wieży powstaje wierzytelność, np. ktoś nie zapłaci jakiejś niewielkiej nawet kwoty 

naliczane są oczywiście odsetki i te elementy są ściągane z tymi odsetkami. Nie ma tutaj żadnej kwestii 

spornych, ale w momencie, kiedy ta wierzytelność następuje my naliczamy również formę takiej 

rekompensaty, która jest jakby na pokrycie pewnych działań gminy, pewnych działań urzędu. W związku z 

tym ta kwota jest znacznie wyższa niż czasami, a wielokrotnie czasami wyższa niż to, co no dany dłużnik 

miałby tutaj zapłacić. Dochodzi do tego stopnia, że no są czasami takie wierzytelności, które one wynikają 

np. że gdzieś ktoś się późnił z płatnością, ale później płaci normalnie bez żadnego problemu, ale ponieważ 

nastąpiło już naliczenie odsetek, w związku z tym on co miesiąc właściwie ma naliczaną taką opłatę i w 

związku z tym często okazuje się, że po okresie te odpłaty ta rekompensata jest znacznie wyższa niż to, co 

jest zobowiązany dłużnik. Ja chciałbym tylko tutaj Państwu podać jako przykład. Tutaj, który my tutaj z 

naszego doświadczenia wiemy, że od dnia 1 lipca do 30 grudnia 2022 roku stopa referencyjna wynosiła 6% 

w związku z tym odsetki za opóźnienie w transakcjach handlowych wynosiły 16 wnoszą 16% natomiast 

odsetki ustawowe za opóźnienie w spełnieniu świadczenia pieniężnego, wynoszą od 8 lipca tego roku 12%. 

w Bieżącym roku np. wystawiono na noty księgowe z tytułu rekompensaty za koszty odzyskiwania 

należności na łączą kwotę 1756 zł 53 zł oraz noty odsetkowe na łączną kwotę w wysokości 10 350 zł 19 gr. 

Jak widać w załączonej tabeli, bo tutaj jest, mam też taką tabelę no, np. dzierżawa gruntu wynosi 

przykładowo zaległości z tytułu dzierżawy gruntu, dzierżawy pasa drogowego. Tutaj chciałbym nadmienić, 

że to często są w ogóle nasi wykonawcy, który na nasz, że tak powiem nasze zlecenie wykonują te zadania 

np. dzierżawa tego gruntu, opóźnienia zaległości z tego tytułu wynosiły 974 zł to jest 2020 rok, bo taki 

mamy już możliwość tutaj Państwu opisany. A wysokość rekompensaty do tej kwoty 974 zł no zgodnie z 



tymi wyliczeniami wynosiła 1961 zł 30 gr, czyli tak jak Państwo widzicie ta rekompensata była właściwie 

dwukrotnie, przeszło dwukrotnie wyższa niż ten, te zaległości. Przy czym to była np. zaległość, która 

wynosiła 88 zł 56 gr, no ale ponieważ, to jest także, co miesiąc ona jakby przechodziła z miesiąca na miesiąc 

w związku z tym tak duża rekompensata powstawała. Ciężko jest często wytłumaczyć komuś, kto przyszedł 

uregulować i często chce regulować jakieś zaległości w jego mniemaniu nieduże, że nagle musi zapłacić 

dwukrotnie czy trzykrotnie więcej niż to wynika z samej zasady naliczania odsetek i ściągania wierzytelności. 

Stąd tutaj na przykładzie właśnie dzierżawy gruntu, i dzierżawy pasa drogowego widać, że to są tego typu 

działania. Ja dam drugi przykład np. w 2022 roku w maju mieliśmy raptem tylko 2 takie przypadki na kwotę 

39 zł. 36 gr to po 2 miesiące dało to kwotę 78 zł 72 gr, a wysokość rekompensaty, którą naliczamy w takim 

wypadku, to jest 366 zł i 05 gr, czyli jak tutaj widać no czterokrotnie prawie więcej niż to jest widoczne. No z 

uwagi jeszcze, że chodzi tutaj no też wzrasta średni kurs euro, a to jest odniesione do średniego kursu euro, 

w związku z tym te obciążenia, które wynikają, myślę, że słusznie z jakiejś rekompensaty, która należy się 

urzędowi za opóźnienia, ale w stosunku do tych najmniejszych zaległości są niewspółmierne, czyli bo 

ponieważ to stopniowanie jest do 5000 zł, a przecież tak się tak się składa, że my no czasami to 

zobowiązanie jest dosłownie parę złotych. W związku z tym istnieje możliwość podjęcia przez Radę Gminy 

stosownej uchwały, która dawałaby możliwość nie dochodzenia tych należności z tytułu tej rekompensaty 

przy tego typu właśnie należności. No i chodzi o to również, żeby no przyspieszać te rozliczenia, żeby one 

nie były tak długie i czasochłonne, no bo wiadomo, że też, jeżeli ta kwota jest bardzo duża, powstaje nagle 

komuś, kto liczył na to, że no zaległości powiedzmy 100 czy 200 zł a musi zapłacić niestety czy 200 zł a 

1500 zł, np. no to siłą rzeczy no on tego nie płaci, to wchodzimy w jakieś postępowania. 

Najczęściej nawet sądowe no bo trudno komuś pociągnąć naczy wytłumaczyć, że no po prostu przepis jest 

taki a nie inny, stąd wprowadzono taką możliwość właśnie, bo no wiele samorządów, głównie samorządów, 

ale nie tylko bo różnych jednostek no miało i ma z tym problemy. U nas jest to jakby rzecz sporadyczna, w 

niewielkiej skali dosłownie kilkanaście naczy tak jak tutaj było 1756 zł. To są niewielkie kwoty z tego tytułu 

rekompensaty, a w związku z tym myślę, że jest celowe, żeby dać możliwość takiego uregulowania tego 

mechanizmu, no może trochę na korzyść tych, którzy zalegają z takimi drobnymi kwotami, ale jednocześnie, 

no żeby nie dochodzić powiedzmy, że za 2 zł, które ktoś nam jest winien, nagle musi zapłacić 200. No bo w 

żaden sposób nie jesteśmy, mu w stanie wytłumaczyć, a jednocześnie no nie możemy też specjalnie 

umorzyć, no bo nie ma innego umorzenia, jeżeli Państwo nie podejmiecie takiej uchwały no to musimy 



dochodzić tego i koniec. Nawet jeśli sami czujemy, że jest trochę jakby niewspółmierne. Tyle ode mnie tutaj 

jeśli chodzi o wyjaśnienie i sam samo to wyjaśnienie, które Państwo macie jest dość takie dokładne. A ja 

Panu Przewodniczącemu jeszcze przekazałem dzisiaj jak widzieliśmy się w przelocie przekazałem jeszcze 

takie dodatkowe wyjaśnienia... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Przed sesja dokładnie  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

...Do tego, do tej uchwały.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Dziękuję tutaj wyjaśnienia Panu Wójtowi. Pan Radny Andrzej Górecki, 

proszę bardzo.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Z tego co Pan Wójt mówił to praktycznie niewiele tego jest. Ja rozumiem, że gminy jedna za drugą, jak 

gdyby podejmują takie uchwały, Panie Wójcie. Czy to my jesteśmy jakimś pionierem. Proszę powiedzieć. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie no gminy jednostki w ogóle, bo to nie tylko gminy są prawda tutaj beneficjentami różnego rodzaju 

zaległości i roszczeń z tego tytułu, ale gminy podejmuje takie działania. Co prawda nie jest to tak że, bo my 

podstawowe roszczenie i odsetki od tego roszczenia, to my dochodzimy, to nie jest tak, że coś jest 

darowane, nie to nie jest tak no niestety to jest tak że, to nie dotyczy takich przypadków, że ktoś nam jest 

winy 5 zł, no może 5zł nie, ale powiedzmy 15-20 zł i od niego tego nie ściągamy. Ściągamy tylko nie 

naliczamy mu tej rekompensaty jeszcze żeby zamiast 20 nie płacił 220 o tak. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja rozumiem z tego, co Pan powiedział rozumiem, że gminy tutaj ja będę się posiłkował podwarszawskimi, 

mają takie uchwały już przyjęte. Tak zrozumiałem Pana Wójta. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja nie chciałbym, żeby Pan tak rozumiał, bo Pan mi powie, że a na przykład Michałowice to nie mają. To co 

proszę Państwa dostałem, dostałem od referatu, który to przygotowywał, od pracowników referatu 

budżetowego, no i oni robili rozeznanie i robili dokładnie to proszę mi wierzyć no ustawa, taka uchwała 



generalnie jest wzorowana na jakiś innych uchwałach, ale nie chcę mówić w tej chwili, na której uchwale, 

której gminy i które gminy mają, a które nie mają tego typu uchwał. Chodzi o pewne uporządkowanie tych 

spraw, bo nie będę ukrywał, że jak otwierają się drzwi i wchodzi mieszkaniec i mówi Panie Wójcie ja mam 

tam do zapłacenia 300 zł, a wy chcecie ode mnie 2 500 n0 to, jak mu to wytłumaczyć? No powiem szczerze 

dość trudno. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, nie wiem z czego się biorą w ogóle aż takie kwoty właśnie tych chyba za tą pracę wykonaną 

przez urzędnika, bo ja rozumiem, że powyżej jakiejś kwoty jest tutaj zapis, bo no przecież ma mógłby Pan 

mieć wierzycieli, którzy znaczy dłużników, którzy mają dosyć duże kwoty i ja rozumiem, że to jest taka forma 

trochę dyscyplinowania tych podmiotów tak czy nie? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No tak tylko, że jeżeli ktoś ma zapłacić np. 50 000 zł ma zaległości to jak zapłaci nawet 200 czy 300 czy 

nawet 500 no to to jest jakby no pewnie jakoś tam przełknie prawda? Bo wie dobrze ile kredyt kosztuje, ile 

są, jakie są obciążenia, no ale jak ktoś ma takie małe czasami jest tak, że ta należność wynika choćby z 

odsetek, które były naliczone, albo ktoś na przykład zapłacił nie w terminie i to się ciągnie później 

miesiącami za nim, wie Pan i to jest taka sytuacja, że praktycznie tak wierzytelność rośnie bardzo w 

niewielki sposób, dlatego że te odsetki, które były niespłacone, bo ktoś z opóźnieniem zapłaciłna przykład 

daną ratę, ale odsetek nie zapłacił no bo po prostu wpłacał kwoty takie co miesiąc jednakowe. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ta uchwała przepraszam wtrącę się bardzo przepraszam. Ta uchwała nie dotyczy dużych długów Pani Lilla 

nam wczoraj nam tłumaczyła nam. To tylko chodzi o wierzycieli, którzy mają tam do 5000 zł, chyba coś 

takiego. Wszystkie inne ta uchwała nie zwalnia od naliczania kar, a wręcz daje dalej znaczy jest obowiązek 

tego naliczania. Tylko do pewnej kwoty, nie ma Pani Lilli nie ma, ale mogłaby nam to powtórzyć. 

Przepraszam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Wójcie. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Pan Wójt jak gdyby o tym nie mówił, dlatego my no dobrze byłoby... 



Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ale na komisji było przepraszam.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Na Komisji było, bo referowała to Pani Lilianna, na Komisji było ja po prostu nie mówiłem, bo dokładnie nie 

pamiętam.. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

To tylko chodzi o małych, bardzo małych takich. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No tak. Może znajdę jeden moment to Państwu powiem. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

A ja zmierzam Panie zmierzam do tego rzeczywiście, że po pierwsze skąd będą wiedzieli ci dłużnicy, że w 

ogóle mają zaległości, skoro jak gdyby urząd w ogóle nie będzie ich informował, bo to była forma informacji 

chyba. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie, informować ich będziemy tylko nie będziemy naliczać tej kwoty takiej no nazwijmy to operacyjnej. Ale 

my wierzytelności oczywiście oni będą informowani o wierzytelności i te odsetki, nawet najmniejsze będą 

doliczane do tego, będą musieli to spłacić, bo to nie zwalnia ich z płatności jakiejkolwiek kwoty, tylko nie ma 

tego elementu 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Kary. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

... Kary.. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Kary. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tzn to jest kara no, ale tego elementu opłaty tej operacyjnej, tej opłaty takiej rekompensaty jak gdyby, tego 

nie ma. Jest Pani Lilianna i myślę, że może tutaj coś dopowiedzieć odnośnie samej.... 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Wszystko jest zrozumiałe Panie Wójcie, tu tylko jak gdyby rzeczywiście, jeżeli jest ta kwota, już do jakiejś 

ograniczona, to już jest dobra wiadomość, to nie dotyczy wszystkich, a ja tu mam przypadek nie wiem, czy 

to można rozszerzyć na inne jednostki tutaj naszej gminy, bo mam mieszkańca, który przyszedł niedawno do 

mnie i dostał list polecony z Eko Raszyn na kwotę zaległą 0.40 gr i nie wiem, czy ten list kosztuje w tej chwili 

chyba 10 zł, nie wiem, czy to jest dobre i racjonalne działanie, ale to Eko Raszyn to nie pewnie nie o to 

chodzi. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie o to chodzi i nie chodzi o taki typ zaległości. To nie jest, tu chodzi o tą opłatę rekompensacyjną, a nie o 

zaległość. No niestety te 0.40 gr to chyba można nie dochodzić, też podjąć uchwałę w dochodzeniu tam do 

jakieś kwoty paru złotych, czy tam coś, to pewnie Pani Lilianna będzie pewnie lepiej tutaj wiedziała, że są 

progi, które można, że tak powiem zwolnić z dochodzenia. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dla mnie jest wszystko jasne. Ja praktycznie zrozumiałem i będę głosował za. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Proszę głos dla Pana Radnego Zawistowskiego. 

Pewnie się przemieszcza samochodem ponownie. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Pani Lila by uzupełniła, panie Darku. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Jeżeli Pani Lila jest z nami. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Jest.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

A to proszę głos dla Pani Skarbnik. Proszę bardzo.  

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

No tutaj Pan Wójt nie wiem czy wspomniał o odstąpienie od tej tak zwanej opłaty rekompensacyjnej wtedy, 

kiedy wysokość tej opłaty jest wyższa niż świadczenie, czyli, jeżeli opłata wychodzi, bo ja na komisji Państwu 



mówiłam przykładowo 200 zł, no bo tak z pamięci razy 5 złoty euro kursy jest poniżej 5 zł, więc jak tutaj 

mamy załóżmy 4.57 jest taka opłata i 1.83 i 2 gr w przypadku, jeżeli wysokość zaległości wynosiłaby 184 zł 

już nie możemy z tego zrezygnować, tylko wtedy kiedy to ta zaległość jest nie przekracza tej kwoty jest 

niższa od tej kwoty albo co najwyżej w wysokości kwoty świadczenia. Tylko wtedy ta uchwała może 

zadziałać. Tutaj jest może to jest tak bardzo pokrętnie napisane, że jeżeli kwota, czyli kwota zaległości jest 

równa świadczeniu. Nie. Jeżeli kwota rekompensaty jest równa świadczeniu pieniężnemu, czyli zaległości 

albo jest większa od tejże zaległości, to wtedy tylko można zastosować tą uchwałę. W innym przypadku, 

dlatego ja wspomniałam, że tu jest dla rekompensat w wysokości 40 70 i 100 EUR, a tak naprawdę to tylko 

to 40 ma zastosowanie no bo 40 EUR jest poniżej... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

200 zł. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Jest, to jest około 200 zł i 40 EUR dotyczy zaległości w kwocie od złotówki do 5000, jeżeli zaległość jest 

wyższa niż 5000, to wtedy nie ma to nigdy zastosowania, dlatego że świadczenie, że ta rekompensata jest 

zawsze niższa niż wysokość zadłużenia nam notę, tą kwotę 1700 wystawiliśmy dla Eko za opóźnienia, no to 

nie dotyczy bo tam są wysokie kwoty i oczywiście to muszą być świadczenia wynikające z umów 

cywilnoprawnych i dotyczące tylko podmiotów prawnych, nie osób fizycznych. Jak osoba fizyczna nie 

dotyczy tej osoby, ta uchwała, dlatego że osobom fizycznym nie nalicza się tych rekompensat, tylko 

podmiotom prawnym i to za określonego rodzaju należności...  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Generalnie....Np. za zajęcie pasa drogowego.. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

zajęcie pasa drogowego, ale zajęcie pasa drogowego na drodze wewnętrznej, co, do którego to zajęcia 

mamy podpisaną umowę, bo ta umowa inaczej się nazywa dzierżawą pasa drogowego, bo jeżeli ktoś ma 

zajęcie pasa drogowego drogi publicznej i to jest na mocy i to jest decyzja to już nie jest opłata 

cywilnoprawna, to jest opłata administracyjna i tutaj nie ma żadnych rekompensat naliczanych. To tylko 

do... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Czyli jak gdyby... 



Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

..Wybranych po prostu kilku no takich dzierżaw, które są płacone na podstawie umowy dzierżawy i osobą 

stroną tą wydzierżawiającą jest podmiot prawny, a nie osoba fizyczna. No i oczywiście kwota zaległości żeby 

skorzystać z tego zwolnienia musi być niższa niż wysokość naliczonego naliczanej rekompensaty, bo w 

przypadku, jeżeli świadczenie, zaległość jest wyższa, to zwolnienie nie działa wtedy płaci i świadczenie i 

rekompensatę.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Żeby tak już skrótowo mówimy tutaj o jedynej opłacie w wysokości 40 EUR. I w przypadku, kiedy 

wierzytelność jest mniejsza od 40 EUR w przeliczeniu oczywiście na złotówki, tylko w tym jednym, pozostałe 

przypadki 70 i 100 EUR nie wchodzą... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Nie wchodzą w grę. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

... bo one nie wchodzą w grę z uwagi na przedziały, których dotyczą, tylko chodzi o element 40 EUR w 

przypadku, kiedy wierzytelność jest no mniejsza niż 40 EUR w przeliczeniu na złotówki. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Z tym że, jeżeli ktoś za dzierżawę płaci miesięcznie i w  

każdym miesiącu tak jest w przypadku tej tego jednego dzierżawcy ma 88 zł, to wtedy od każdej płatności 

jest wystawiana nota dotycząca obejmująca rekompensatę, bo gdyby miał 1 płatność załóżmy jakby płacił 

kwartalnie no nie jakby płacił kwartalnie to by miał większe, to wtedy by go dotyczyło. Bo jakby miał roczną 

opłatę, to wtedy była wystawiana tylko jedna i wtedy nie skorzystałby ze zwolnienia bo rocznie 900 zł 

zaległości co jest większe od rekompensaty. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To ja dziękuję. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

To chodzi o jednorazową płatność wynika, tylko nie to że on sobie podzielił, tylko wynikającą z umowy. Płaci 



co miesiąc i nie wpłaca to co miesiąc powinien mieć wystawioną taką notę. Jeśli ktoś ma rocznie, no to 

wtedy od tej jednej kwoty, od tego dnia, kiedy powinien zapłacić a nie zapłacił i należność stała się 

wymagalna, od następnego dnia przysługują odsetki, czyli już od następnego dnia jest prawo wystawienia 

tejże noty rekompensującej, ktoś może wpłacić za 3 dni. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Proszę 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pan Radny Andrzej Zawistowski. Panie Andrzeju jest Pan obecny? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak jestem, dziękuję. Ja mam 2 pytania. Możliwe, że to przeoczyłem bo dużo było powiedziane teraz na ten 

temat. Ilu firm to dotyczy i jakie są skutki dla budżetu, czyli o ile mniejsze będą pule. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Na dzień dzisiejszy dotyczy dwóch firm. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dwóch tak? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Skutki dla budżetu są i te firmy mają zaległość, e których może dotyczyć ta opłata. Ta rezygnacja z opłaty 

prawda odstąpienia od opłaty i tutaj to już Pan Wójt mówił. Jedna firma to jest łączna zaległość jest 

974 016 gr, wysokość rekompensaty, łączna 1961 zł 30 gr. Tam ta zaległość jest bez odsetek, bo odsetki to 

jest drugorzędna sprawa, które zawsze należą. Druga firma ma zaległości 2 × po 39 zł 36 gr czyli łącznie 78 zł 

72 gr rekompensata 366 zł 05 gr. Jedna zaległość jest już starsza i ona jest już w Biurze Prawnym, druga 

zaległość jest no z przed miesiąca. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Bieżąca. Z maja. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Świeża. 



Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No, czyli tutaj tak jak ja patrzę tak. Odrzućmy świeżą, czyli tak naprawdę wprowadzamy uchwałę dla jednej 

firmy. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Nie, to nie jest daje no i o to chodzi że dla jednej firmy, to o to chodzi tak jak wczoraj dobrze określił Pan 

Krzysztof Będkowski o przyjęcie pewnej zasady, bo na dzień dzisiejszy jest tyle, później będzie inaczej. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Może być więcej. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

A tak naprawdę to wprowadzono tą ustawą, tak dla tych małych dla tych małych zaległości, bo ograniczenie 

jest nie załóżmy do 1000 czy do 100 tylko od razu o 0 do 5 000 jest różnicą, czy ktoś zalega 40 zł, czyli czy 

ktoś zlega 4400 zł, to jest zasadnicza różnica, a za a opłatę wymian naliczono taką samą dodatkową i tak 

naprawdę to sam ustawodawca proponuje, że widzi w tym pewną niesprawiedliwość i proponuje, że gminy 

mają furtkę mogą odstąpić od jej dochodzenia . W naszej okolicy żadna gmina tego nie podejmowała. Z tym, 

że to są nowe opłaty, które dopiero co weszły w życie i jeszcze nie wszyscy je stosują. My zaczęliśmy w tym 

roku naliczać. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Andrzeju. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Natomiast no mają duże miasta podjęte jak Drawsko Pomorskie czy Radom. No dokładnie to teraz nie zdążę 

sprawdzić kto tam ma jeszcze. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No ja otrzymałem odpowiedź, nawet szerszą także nikt tego u nas z w okolicy nie stosuje, a my tak 

naprawdę no jedna gmina, która dopiero teraz nie przestała płacić tam 78 zł, a druga czyli, której się tego 

sporo nazbierało. No to jest podejmowanie uchwał, tak naprawdę dla jednej firmy. No ja czegoś takiego, za 

czymś takim na pewno nie zgłosuję. Gdyby to było 10, 20 firm okay, ale za tym praktycznie, robienie 

uchwały pod jedną firmę to ja jestem daleki od tego.  



Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

To nie o to chodzi.  

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Pan Radny Górecki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tak ja chciałem dopytać, Pani Kierownik, bo ja rozumiem, że dopiero od początku tego roku zaczęliśmy 

stosować tego typu opłatę. Tak Pani to powiedziała? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Tak. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No właśnie, no to po co my to robiliśmy, skoro teraz chcemy z tego odejść? Czy my możemy to... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Moment moment! Na nie chcemy z tego wyjść. Chcemy tylko dać możliwość nie obciążania wysoką opłatą 

firm, które mają, nie chodzi o firmy chodzi o wysokość niezrealizowanych zobowiązań, jednorazowych. No 

bo tam gdzie są duże to niestety, ale to, dlaczego jedną stosowaliśmy? Dlatego, że nie mamy dużo tego typu 

umów, nie mamy dużo umów dzierżawy. Na ogół wszyscy się wywiązują w terminie. Zdarzyło się, że ktoś, 

kto zawsze płaci w terminie teraz no z powodu braku płynności finansowej nie był w stanie nam zapłacić to 

niestety wystawiliśmy takie noty i łącznie i to się zebrała kwota, tam w tym piśmie chyba co Pan Wójt dał 

Panu Przewodniczącemu 1000 tam 1756 zł. I tamtego i tak byśmy nie mogli odstąpić, bo to były większe 

kwoty. Natomiast tu chodzi o te małe kwoty no. Jak nie mamy dużo zaległości no bo na ogół nam płacą w 

terminie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Naczy generalnie, tutaj możemy powiedzieć tak: wprowadzamy dodatkową dodatkowy przedział do około 

200 zł, który jest zwolniony z tej opłaty. Czyli dodatkowo wprowadzamy teraz jest do 5000 zł od zera do 5, 

ale generalnie wprowadzamy do 200. 



Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Do wysokości opłaty no.. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

a powyżej 200... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

40 EUR x kurs. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

...Naliczamy 40 EUR x kurs. No to jest wprowadzenie tylko takiego, że tak powiem przedziału 200 zł na 

samym początku proszę Państwa,no to jest tylko tyle. Mówimy o 200 zł zaległości. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, no tak Pan Radny Zawistowski tutaj jak gdyby no trochę zamieszał, ale tak się zastanawiam 

czy nie mogła ta uchwała wejść z początkiem nowego roku, jak gdyby już tutaj nie no nie kombinować, bo to 

będzie jakieś podejrzenie, że to rzeczywiście pod jedną firmę i to jest no taki mój wniosek. A Pani Lilo proszę 

powiedzieć... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Nie jest pod jedną firmę. Ja tą uchwałę miałam już od dawna, ale zawsze było coś, bo albo i tak był duży 

materiał na sesję, inna sesja była z wniosku Pana Wójta i ja też nie miałam czasu, miałam inne inną pracę, 

żeby się bliżej z tym zapoznać, bo to jest po prostu coś nowego. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja daje tylko przykład. Panie Andrzeju jeszcze jedną chwilkę. Ja daję tylko przykład, że ta zaległość tej firmy 

to jest 39 zł 36 gr przez 2 miesiące, co dało do tej pory 78 zł 72 gr. My rozmawiamy na razie o takiej 

zaległości, bo to, co było wcześniejsza zaległość 974 i rekompensata w kwocie 1961 to są wcześniejsze, że 

tak powiem sprawy, które zresztą chyba poszły do Biura Prawnego trzeba to wziąć i wyjaśnić. Na dzień 

dzisiejszy dla 2022 roku mamy 78zł 72 gr. Proszę Państwa powiem tak, naprawdę żadnej firmie ani osobie, 

która prowadzi jakąś działalność jako podmiot naczy nie osoba fizyczna, tylko osoba prawna. To nie jest 

kwota, która daje nam, daje nam to pewną pewien komfort, że nie wygłupiamy się i nie naliczamy dla 39 zł, 

nie naliczamy 183 zł prawda tej opłaty, bo tyle by ona wynosiła. To jest taka sytuacja. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze. Ja nadal będę za. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Piaseczno podjęło taką uchwałę. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Jak Pani Kierownik, proszę powiedzieć, to ja rozumiem, że to jest z pani wniosku. Tak to rozumiem, prawda? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Nie, z wniosku pracownika po szkoleniu na którym był. Tak dokładnie.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Na szkoleniu powiedzieli, że gminy powinny odstępować od tych opłat. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Głos dla Pani Radnej Teresy Senderowskiej. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

I korzystać za swoje uprawnienia, żeby nie no nadmiernymi kosztami nie obarczać tych, które i tak, którzy 

mają niewielkie zaległości, więc jeżeli jest taka możliwość to należało od tego odstąpić. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Głos dla Pani Teresy Senderowskiej. Proszę bardzo Pani Radna.  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo. Ja zawsze jestem za zasadą słuszności. Zgadzam się z stwierdzeniem, że w momencie, 

kiedy miałoby no ta opłata rekompensata miałaby doprowadzić do pokrzywdzenia dłużnika to nie należy jej 

naliczać. Natomiast ja mam zastrzeżenia do treści tejże uchwały. Ponieważ ja ją inaczej rozumie niż tutaj 

zostało przedstawione, ponieważ z jej treści literalnego brzmienia tejże uchwały, wynika, że nasze gmina 



postanawia nie dochodzić należności przysługujących gminie i jej jednostkom organizacyjnym w rozumieniu 

ustawy właśnie o finansach publicznych powołana jest ta ustawa stanowiącej równowartość jest pisane 

40 EUR, 70 EUR lub 100 EUR w zależności od wysokości należności przeliczonej na złote i dalej jest napisane, 

że przeliczonej na złote według średniego kursu euro ogłoszonego przez NBP ostatniego dnia roboczego 

miesiąca poprzedzającego miesiąc w którym świadczenie pieniężne stało się wymagalne. I proszę teraz 

posłuchać, jeżeli jej kwota, kwota tejże należności jest równa świadczeniu pieniężnemu, lub większa od tego 

świadczenia. Natomiast, jeżeli ja sięgam do przepisów ustawy o transakcjach handlowych, to z art. 10 tejże 

ustawy wynika, że wierzycielowi, czyli nam jako gminie od osób wskazanych w tejże ustawy, czyli są to 

ogólnie spółki osoby prowadzącej działalność gospodarczą, przysługuje rekompensata oprócz odsetek 

oczywiście w tramsakcjach handlowych, które są należne, są naliczane i pobierane przez gminę, ale jest 

wskazane 40 EUR gdy wartość świadczenia pieniężnego nie przekracza 5000 złotych, 70 EUR co jest wpisane 

w projekt naszej uchwały, gdy wartość świadczenia pieniężnego jest wyższa niż 5000 zł, ale jednocześnie 

niższa niż 50 000 zł i 100 EUR, co również jest wpisane w treść naszego projektu, gdy wartość świadczenia 

pieniężnego jest równa lub wyższa od 50 000 zł. W związku z powyższym proszę wczytać się literalne 

czynienie tejże uchwały. To nie jest tak, że tylko dotyczy to tylko bardzo małych dłużników, gdzie suma 

wynosi długu wynosi, np. 200 zł lub są to jakieś niskie kwoty, bo z treść art. 10 ustawy, którą otworzyłam i 

czytam wynika, że te należności te rekompensaty należą się oczywiście z mocy prawa, za koszty odzyskania 

należności stanowiące równowartość tychże kwot, ale tutaj te kwoty 40 EUR dotyczą wartości świadczenia 

pieniężnego nieprzekraczającej 5000 złoty, w naszym projekcie jest również 70 EUR. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

No i niepotrzebnie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale proszę Państwa, bo ja rozumiem Panią Radną, ja wiem już o co chodzi. Nie musi Pani zakręcać jeszcze 

raz.  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Proszę Pana... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

tylko chciałbym żeby Pani... 



Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Teraz ja mówię.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja poproszę żeby Pani Teresa się wypowiedziała, bo ja chciałbym wysłuchać Panie Wójcie. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Proszę Pana, Pan mówił ja Panu nie przerywałam. Proszę nie przerywać. Ja Radnym przedstawiam przepis 

ustawy. Musimy się wspólnie zastanowić ja co do zasady jestem tak jak powiedziałam za tym, żeby nie 

ścigać dłużników, którzy rzeczywiście mają małe należności, gdzie jest zasada słuszności, z którą się 

zgodziłam i z Panem Wójtem i z Panią Skarbnik co do zasady się zgadzam, bo nie jestem osobą niemyślącą 

racjonalnie natomiast zwracam Państwu uwagę na treść, tejże tego projektu, czy ona jest prawidłowa, bo 

skoro celem jest zwolnienie małych dłużników to czy wpisywanie kwoty 100 EUR i 70 EUR, gdzie one 

dotyczą wartości świadczenia pieniężnego, gdzie kwoty są od 5 do 50 100 EUR, a 70 do 50 000 zł. Proszę 

Państwa tylko o to mi chodzi, czy aż tak daleko mamy iść w tym projekcie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Mogę teraz? Pani Radna, Pani tutaj na samym początku zresztą swojej wypowiedzi podała, że jeżeli kwota 

jest równa świadczeniu pieniężnemu w rozumieniu tej ustawy albo większa od tego świadczenia. I zarówno 

przy 70 EUR jak i przy 100 EUR zawsze ta kwota jest mniejsza od tego świadczenia, bo jeżeli Pani przyjmie 

kwotę powyżej 5000 zł, to ona będzie zawsze większa od 70 EUR. Jeśli Pani przyjmie kwotę w kolejnym 

przedziale, to też będzie zawsze większa od 70 EUR. Praktycznie rzecz biorąc realizacja tej uchwały może 

nastąpić tylko do pierwszego przedziału, w którym jest stawka 40 EUR, czyli do kwoty 40 EUR. Wszystkie 

pozostałe przypadki są wykluczone tym zapisem, że musi być równa lub większa. Nikt w pozostałych 

przypadkach przy 70 i 100 nigdy nie może być równa ani większa zawsze jest mniejsza. Tylko w tym w 

jednym przedziale do 200 zł mniej więcej spełniony jest ten warunek. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Mogę coś powiedzieć?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo Pani Skarbnik. 



Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Faktycznie, bo faktycznie w tej uchwale zapis o równowartości 40 EUR i 70 EUR i 100 EUR jest niepotrzebny 

osoba przygotowująca tą uchwałę zacytowała tutaj treść z artykułu 10.  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

10, tak. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Zacytowała treść art. 10 tak naprawdę to można było wyrzucić tam po tym w nawiasie Dz.U. itd. wykreślić 

stanowiącej równowartość, bo jak ktoś zajrzy do art. 10 to się dowie co to jest. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Tylko wykreślić odtąd do cały opis, że wg średniego kursu, w którym świadczenie stało się wymagalne i dalej 

jak jest przecinek, jeżeli jej kwota jest równa świadczeniu, to wpisał można byłoby wpisać "jeżeli kwota tej 

rekompensaty jest równa świadczeniu, albo większa od tego świadczenia" 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nadal się Panu.... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

I wtedy jest czytelnie. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak, właśnie o to mi chodzi bo tak to. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Bo to wprowadza faktycznie w błąd, bo ja mówiłam, że to 70 i 100 EUR nie dotyczy tego, no nie.  

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Zgadzam się. O to mi chodziło żeby nie było jakiejś tutaj, że tak powiem potem interpretacji tejże uchwały. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Także można by było wyrzucić ten kawałek i zostawić resztę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Lilu § 1 tak? I mamy tak z późniejszymi zmianami, wykreślamy tą całą część. 



Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Stanowiącej równowartość 40 EUR 70 EUR lub 100 EUR. W nawiasie w zależności od wysokości należności, 

bo to wynika z art. 10 i dalej przeliczonej na złote wg średniego kursu euro ogłoszonego przez Narodowy 

Bank Polski ostatniego dnia roboczego miesiąca poprzedzającego miesiąc, w którym świadczenie pieniężne 

stało się wymagalne i tam po tym jest przecinek i po tym przecinku, jeżeli jej kwota jest równa świadczeniu, 

to uzupełniła bym tylko, jeżeli kwota tej rekompensaty jest równa świadczeniu pieniężnemu albo większa 

od tego świadczenia. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Olgo proszę... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

To Państwa nie będzie... bo to było wpisane po to, żebyście Państwo wiedzieli o jaką rekompensatę chodzi. I 

dlatego to było zapisane, natomiast jak się zajrzy do art. 10 to wiadomo jaką chodzi i wtedy tylko wyrzucić, 

jeżeli kwota tej rekompensaty jest równa świadczeniu pieniężnemu albo większa od tego świadczenia i tylko 

takich należności to dotyczy takich rekompensat. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Opinia Pani Mecenas proszę bardzo.  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Dzień dobry, witam serdecznie wszystkich Państwa. Ja oczywiście nie sprzeciwiam się, natomiast 

zaznaczam, że to brzmienie tak naprawdę mamy, jakby wyjaśniamy troszkę może brzmienie jakby tutaj Pani 

Radna nie miała jakiś wątpliwości, natomiast z tego brzmienia obecnego, z tego kształtu projektu mamy 

dokładnie taką taki sens jest taki. Jeżeli Państwo sobie życzycie, no to oczywiście można tutaj wprowadzić 

zmianę, ja jeszcze spojrzę na to jak będzie gotowa, natomiast tak naprawdę ten projekt odpowiada temu... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

[niesłyszalne] 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

...Tak tylko tyle, że tylko, tyle że no jest jakby bardziej uszczegółowiony i może no nie wiem, no może 

wprowadza rzeczywiście jakoś w błąd. Natomiast intencje, jakby i sens jest ten sam, więc naczy ja nie sądzę 

żeby rozprowadzał w błąd, po prostu jak może jest zawile brzmi można powiedzieć. Natomiast tutaj będzie 



tak prościej, tak bym powiedziała, nie używałabym raczej słów... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Czytelniej  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Czytelniej, natomiast sens prawny jest dokładnie ten sam. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Ten sam, tylko zdanie jest bardzo rozbudowane i przez to może no jakoś 40, 70, 100 EUR no to od razu.. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Także mówię on jest zgodny wprost z przepisem, jeśli Państwo [niezrozumiałe] to jeszcze oczywiście 

sprawdzę to brzmienie za chwilkę zczytam, natomiast tak jak mówię nie ma to wpływu na samo wykonanie 

sam sens uchwały. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze dziękuję. Pani Lilu, Pani Olgo Pani wykasuje ten fragment na niebiesko zaznaczony. Dopiszemy to 

zdanie, co Pani Skarbnik w tej [niesłyszalne] podała. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Nie wszystko. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Nie. Do tego momentu, tu i teraz to zdanie, które Pani cytowała wcześniej. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

A no tam 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak tak. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Aha i po tym jest przecinek i dalej piszemy, jeżeli kwota tej rekompensaty, żeby było wiadomo, że to chodzi 

o kwotę rekompensaty, jeżeli kwota tej rekompensaty jest równa świadczeniu pieniężnemu, czyli tej 

zaległości, albo większa od tego świadczenia. Czyli inaczej, jeżeli świadczenie jest mniejsze albo co najwyżej 

równe rekompensacie. Może jeszcze czytelniej by było.  



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Skarbnik, Pani zerknie w tej chwili na ekran zobaczyć czy.. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Jeżeli kwota tej rekompensaty jest równa świadczeniu pieniężnemu, albo większa od tego świadczenia. Tak.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak?  

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

No. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To byśmy przygotowali wtedy z autopoprawką. Proszę, Pan Radny Krzysztof Będkowski... 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja jeszcze chcę dopytać. Pani Skarbnik jakich to kwot będzie dotyczyło, żeby Pani Radnym powiedziała. No 

bo tutaj... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Moment. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

[niezrozumiałe] 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Momencik nie wiem Państwo mnie pewnie słyszycie. Natomiast ja nie, bo mi słuchawki wypadły. To będzie 

świad to wtedy będzie dotyczyło takich zaległości, które są nie mniejsze albo co najwyżej równe takiej 

rekompensacie. Kwota rekompensaty 40 EUR. To jest no to ja tak mówiła w skrócie: mniej niż 200 zł,100 

powiedzmy 190 zł na dzień dzisiejszy. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

No czyli takich o późnień zapłaceniu kwot, które nie przekraczają tejże wysokości rekompensaty, bo jeżeli 

będzie o złotówkę przekraczała kwota zaległości to wtedy już rekompensata musi być, powinna być 

naliczona z tym, że tak jak powiedziałam, jeżeli ktoś płaci miesięcznie to dotyczy każdej wpłaty, bo ktoś ma 

dzierżawę taką, że płaci rocznie i nie zapłaci, to wtedy ma naliczoną rekompensatę jedną, bo to jest od 

każdej płatności. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Tereso. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nie no w porządku chciałam, żeby po prostu było dla wszystkich jasne. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Wyjaśnione tak. Dziękuję bardzo, głos dla Pana Radnego Krzysztofa Będkowskiego. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję Szanowni Państwo, Szanowna Rado. Ja wczoraj też to mówiłem, przede wszystkim tutaj 

wypracowujemy zasadę taką podjął ustawodawca prawo takie dał rękojmię samorządom i to jest novum. I 

nam tu jest zaproponowana właśnie taka takie ramy, taka możliwość. My wypracowujemy zasady, w ogóle 

nie możemy mówić, że pracujemy, czy robimy to pod jakąś firmę. Druga rzecz naprawdę dotyczy to sytuacji 

często takich paradoksalnych na tej tak też jakby taką tokiem myślenia szedł ustawodawca, Polski 

Parlament, bo są często właśnie takie aż mocno można powiedzieć, aż takie przypadki bardzo jaskrawo 

śmieszne, o których tutaj nieraz była mowa, że są bardzo drobne zaległości, opóźnienie jakieś małe i nagle 

się uruchamia całą tą procedurę, by sięgnąć na przykład jak w tym wypadku po te 79 zł. Tylko o to chodzi. I 

tutaj Pan Wójt wyjaśnił też uważam klarownie, że ten zapis mógł pozostać tak zgodny z czym art. 10, gdyż w 

praktyce będzie to zawsze dotyczyło, to zapis może być z ustawy. Natomiast w praktyce będzie to zawsze 

dotyczyło tylko tego poziomu 40 EUR, o którym Pani Skarbnik mówiła, ale oczywiście, żeby jest propozycja, 

żeby to było bardziej takie czytelne, kawa na ławę to można usnąć, jeżeli to ze strony prawnej jakby nie ma 

przeszkody. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Głos dla Pana Radnego Sławomira Ostrzyżka proszę. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Mogę tylko powiedź właśnie z ustawy nie wynika, że to jest 40 EUR przed chwilą przeczytałam, że to jest 70 i 

100 EUR. 



Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, nie, ale w praktyce Pani Radna Tereso, w praktyce absolutnie to co... 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

[niesłyszalne] to jest też w przyszłość.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze proszę głos Pana Radnego Sławomira Ostrzyżka.  

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Nie nie, w praktyce wynika. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Drodzy Państwo, Panie Sławku proszę. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu, proszę Państwa ja uważam, to co jakby wziąłem sobie do serca ten głos, który tu 

wybrzmiała Pani Prawnik. I tak, słuchajcie nie zabierajmy, czy nie róbmy jakiś zmian i zapisów, które są jakby 

nie do końca z ustawy, tak więc żeby tam po prostu tego nie, że tak powiem nie uchylono tej ten ta uchwała 

musi być prosta, bo ona jest tak naprawdę dla urzędników, czyli dla Pani Lili i jej zespołu, żeby wiedzieli, 

kiedy mogą ewentualnie od tego odstąpić, a na pewno nie dla mieszkańca, bo mieszkaniec na pewno nie 

będzie. 

tej uchwały czytał ani ustawy, jeżeli jest winien 30 tam 9 zł czy 50 zł, żeby sprawdzić czy słusznie czy 

niesłusznie. Ja powiem po prostu ta uchwała jest po prostu dobra no koniec kropka. Dotyczy bardzo małych 

zaległości i przed chwilę żeśmy mówili tu Pan Andrzej Górecki mówił, ja na komisji, też przytaczałem pewien 

przykład, że rzeczywiście no trochę to nieładnie wygląda, jeżeli urząd czy upomina się, czy urzędowi 

jesteśmy winien winni nie wiem 2 złote, 10 czy 50 gr czy 50 zł tak, a urząd od nas potem po pierwsze, że 

wysyła nam te upomnienia, ale to będzie musiał robić, ale żąda jeszcze jakieś kary, która jest trzykrotnie 

wyższa.....Od należności.. No ja tylko tyle mówię, ja bym ja nie widzę tutaj powodu jakiegoś upraszczania, 

bo ta uchwała jest dla urzędu tak, dla urzędników, tak ażeby po prostu mieli podstawę ją jej zastosowania i 

odstąpienia od naliczania tej kary i mówmy wprost , że to jest taka kara no. Nie wiem, jak może to za dużo 

powiedziane. Dziękuję bardzo. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Pani Skarbnik, może Pani odniesie do wypowiedzi Pana Radnego Ostrzyżka, bo tu widzę, że Pan 

Sławek chciał zapisu pełnego, które były w uchwale. Tak mam rozumieć Pana wybory. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Gdzie ja mam? A głos włączony. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ja rozumiem Pani Lillo, że ... 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

..... Część. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

...Chciała uprościć tutaj, ale to nie jest upraszczanie dla nas prawda. 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

To znaczy dla mnie ta część to stanowi opis co to jest ta opłata z tytułu rekompensaty. Czyli rekompensata 

za koszta odzyskania należności, że to jest40 EUR to jest przeniesienie z tego co jest w art. 10. No ja bym 

wpisywała bez tego, bo to wprowadza takie zamieszanie, bo ktoś musi czytać, bo to jest jedno bardzo, 

bardzo długie zdanie i odnieść ten koniec do początku, że to, co jest w środku to nie dotyczy, no bo 70 EUR i 

100 EUR nigdy nie będzie dotyczyło. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Pani Lilu, przepraszam, że tak się wepnę, ale dlaczego to w ustawie zapisane jest? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Słucham? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Dlaczego w ustawie tak zapisano? 

Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

W ustawie zapisano nie mam przed sobą w tej chwili, ale wcześniej sprawdzałam. W ustawie zapisano o 

rekompensatach, że rekompensata w wysokości 40 EUR dla zależności w kwocie tam do 5000 powyżej 5 do 



50- 70 EUR i powyżej 50 100 EUR. No zapisali, żeby wyjaśnić, jakie opłaty należy naliczać od jakiej należności 

w jakiej wielkości. I że to się przelicza wg średniego kursu itd. euro zgłoszonego przez Narodowy Bank 

Polski. W ustawie w uchwale nie musi być cytowana kawałek ustawy, no ale ja tutaj nie powinnam się do 

tego włączać, bo... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Nie. Powinna się Pani powinna bo przecież to tak naprawdę to mówię to od Pani ten wniosek i dla Pani to 

jest najważniejsze, bo to Pani będzie stosowała Pani Lilu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. Panie Sławku, Pani Lilo dziękuję bardzo. Przegłosujemy z autopoprawką, którą Pani zgłosiła w 

uchwałę. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Tak, jeżeli mogę przepraszam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak?  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Ja nie mam obiekcji co do tego brzmienia, uważam, że tak że tamto brzmienie nie było pełniejsze, 

natomiast, ponieważ mamy odniesienie do ustawy i do art. 10 no to wiadomo, że ono obejmuje to 

brzmienie, więc ono może być w takiej formie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. Dziękuję bardzo. Proszę bardzo, przejdziemy do głosowania projektu uchwały. Zamykam dyskusję. 

Przed nami głosowanie projektu uchwały. Przystępujemy do głosowania uchwała w sprawie nie od 

dochodzenia w należności z tytułu rekompensaty za koszty odzyskiwania, niektórych należności, o której 

mowa w artykule10 ust 1 ustawy z dnia 8 marca 2013 roku o przeciwdziałaniu nadmiernym opóźnieniom w 

transakcjach handlowych z autopoprawką. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały? Kto 

jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

14 za, 1 osoba przeciw, 4 głosy wstrzymujące, 2 osoby nieobecne. Dziękuję bardzo, Pani Skarbnik za 

obecność na dzisiejszej sesji. 



Lilianna Kłos (Skarbnik Gminy Raszyn)  

Dziękuję Państwu, do widzenia. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący dla nie dostałem ramki z głosowaniem? Nie ma? Nie jestem obecny? Czy jak? Jaki 

powód?...  

Pracownik Biura Rady  

Ja chyba wyjaśnię, bo Pan Radny jest nieobecny. Już sprawdzaliśmy kworum....  

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Jak nieobecny? Jestem... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

My też nie dostaliśmy. My nie widzimy tego głosowania, to proszę, żeby było nam wyświetlane, bo chyba o 

to chodzi. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

W poprzednim głosowaniu tak był, tak samo byłem pominięty. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

2 osoby nieobecne. Dobrze.  

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Trzeba kworum. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Szanowni Państwo Radni skoro Pan Wiesław Szustak zgłasza, że jest obecny na sesji, a pół godziny temu 

sprawdzana była obecność Pana Radnego nie było także proponuje reasumpcję głosowania.. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Nigdzie nie wychodziłem.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Radny proponuje reasumpcję głosowania przed głosowaniem, potwierdzimy obecność i ponownie 

powtórzymy głosowanie. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

O. Teraz jest w porządku. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Potwierdzenie kworum, czyli obecności na sesji. Jeszcze 3 osoby, jeszcze dwie, Pan Radny Marek Bańburski, 

Pani Radna Henryka Koper. Proszę Państwa o potwierdzenie obecności na sesji. Zamykamy możliwość 

potwoerdzania obecności Pani Olgo. Przejdziemy do głosowania projektu uchwały. Reasumpcja głosowania 

projektu uchwały.  

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Reasumpcja. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak jest. Przystępujemy do głosowania. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Przepraszam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Uchwała w sprawie nie dochodzenia należności rekompensatę za koszty odzyskiwania niektórych 

należności, o której mowa w artykule 10, ust 1 pkt 1 ustawy z dnia 8 marca 2013 roku oczywiście.... 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Przepraszam Panie Przewodniczący ja mam problemy z zalogowaniem się. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Przerywam głosowanie i to robię w tej chwili już ostatni raz, nie będę robił wyjątków, bo to robi się 

śmieszne. Pani Olgo proszę zamknąć. Proszę potwierdzić obecność Pani Radnej na sesji Pani Olgo i Pani 

Radna Henryko ja Panią poproszę o oddanie głosu, w tej chwili. Dobrze? Już Pani ma potwierdzam 

obecność, przystępujemy ponownie do głosowania projektu uchwały. Pani Olgo proszę bardzo. Uchwała w 

sprawie nie dochodzenia należności z tytułu rekompensaty za koszty odzyskiwania niektórych należności o 

których mowa w art. 10 ust 1 pkt 1 ustawy z dnia 8 marca 2013 roku o przeciwdziałaniu nadmiernym 

opóźnieniom w transakcjach handlowych z autopoprawką reasumpcja głosowania. Kto jest za przyjęciem 

projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał?  

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, ja się wstrzymuje tak jak poprzednio, tylko teraz nie mogę. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, Pani Henryka proszę odznaczyć głos wstrzymujący. 15 za,1 głos przeciw, 4 głosy wstrzymujące, 1 

osoba nieobecna. Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad. Przed nami pkt 9 uchwała w sprawie 

przejęcia przez Gminę Raszyn zadania publicznego z zakresu zarządzania przystankami komunikacyjnymi 

zlokalizowanymi w ciągu dróg powiatowych w granicach administracyjnych Gminy Raszyn. Panie Wójcie kto 

zreferuje projekt uchwały? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No pewnie nikt kogo tu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Wiem, że Pani Moniki nie ma. To jest na urlopie tak? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Moniki nie ma, w związku z tym, ja zreferuje projekt uchwały. 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn)  

Tutaj przepraszam Pani Beata Boros-Bieńko jest też. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, to proszę Panią Beatę o zreferowanie projektu uchwały. Proszę głos dla Pani Beaty.  

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Dzień dobry. Witam Państwa bardzo serdecznie. Pozwólcie, że przedstawię projekt uchwały. To jest projekt 

uchwały w sprawie przejęcia przez Radę Gminy zadania publicznego z zakresu zarządzania przystankami 

komunikacyjnymi. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Ale to chyba nie Rada. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Słucham? 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Rada Gminy będzie zażądała tym? A nie Wójt 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

W sprawie przejęcia przez Gminę Raszyn zadania publicznego z zakresu zarządzania przystankami 



komunikacyjnymi zorganizowanymi w ciągach dróg powiatowych w granicach administracyjnych Gminy 

Raszyn. Uzasadnienie. Zgodnie z uchwałą nr 13/112/2019 rok Rady Gminy Raszyn z dnia 23 lipca 2019 roku 

Gmina Raszyn przyjęła zadanie publiczne z zakresu zarządzania przystankami komunikacyjnymi 

zlokalizowanymi w ciągach dróg powiatowych w granicach administracyjnych Gminy Raszyn przekazanie 

zadania, o którym mowa powyżej nastąpiło na mocy porozumienia zawartego w dniu 24 lipca 2019 roku 

pomiędzy Zarządem Powiatu Pruszkowskiego, a Wójtem Gminy Raszyn na okres 3 lat to jest do 24 lipca 

2022 roku. W aktualnym stanie prawnym możliwość przejęcia zadania publicznego polegającego na 

zarządzaniu przystankami komunikacyjnymi innej jednostki samorządu terytorialnego możliwe jest jedynie 

na podstawie porozumienia zawartego w trybie art. 19 ust. 4 ustawy o drogach publicznych oraz artykule 15 

ustawy o publicznym transporcie zbiorowym i poprzez poprzedzonego uchwałą zainteresowanych o 

powierzeniu i przyjęciu zadania polegającego na zarządzaniu przystankami komunikacyjnymi. Przyjęcie 

przez Gminę Raszyn od Powiatu Pruszkowskiego wyżej wymienionego zadania umożliwi organizatorowi 

transportu publicznego Wójtowi Gminy Raszyn, planowanie rozwoju transportu i zarządzanie publicznym 

transportem zbiorowym. Ponadto zgodnie ze wskazówkami Państwa Radnych z Komisji rolnictwa, ochrony 

środowiska i porządku publicznego przygotowaliśmy projekt porozumienia zaakceptowany wstępnie przez 

Zarząd Powiatu Pruszkowskiego na okres do 31 grudnia 2022 roku czyli tak naprawdę podpisujemy to 

porozumienie tylko na pół roku. Dodatkowo chciałabym poinformować, iż Powiat Pruszkowski liczy 6 gmin z 

czego 4 podpisało w tym roku już porozumienie z Powiatem na okres 3 lat. Jedynie gmina Michałowice 

jeszcze nie podpisała porozumienia, ponieważ poprzednie porozumienie wygasa dopiero w przyszłym roku. 

Biorąc powyższe pod uwagę podjęcie niniejszej uchwały jest zasadne. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Projekt uchwały był opiewany przez Komisję rolnictwa, ochrony środowiska i porządku 

publicznego. Proszę o zabranie głosu Przewodniczącego Pomisji Pana Radnego Jarosława Aranowskiego. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu tak projekt był opiniowany właśnie komisja wprowadziła jedną poprawkę z okresu 

trzech lat na 31 grudnia br. Natomiast powiem tak. Korzystając z okazji zastanawiałem się nad tym dosyć 

długo i wydaje mi się, że mnie wiem osobiście czy jest to takie dobre rozwiązanie, dlatego że to my 

będziemy mieszkańców przyzwyczajali do tego, że czystość na przystankach przede wszystkim to jest 

sprawa gminna to i tak będzie wszystko potem, powiat jakby, owszem, może nam tu kiedyś dołoży jakieś 



pieniądze. Natomiast ogólne nam gdzieś indziej, bo nie wierzę w to, że powiatowi coś nagle przybędzie i 

zrobi nam np. nakładkę na ulicy zrobi jeszcze, posprząta te wszystkie przystanki. W związku z powyższym 

dostaniemy przystanki, dostaniemy nakładki czegoś tam innego chodnika cokolwiek. Myślę, że biorąc pod 

uwagę fakt, że te pretensje mieszkańców będą spływały do nas, to my będziemy jako Radni, co jeśli będą 

nagabywani, że jest nieposprzątane. Do tej pory było tak zgodnie z opisem projektu, nawet jak ktoś mi 

powiedział że jest nie sprzątnięte wystarczyło natychmiast zadzwonić do Urzędu i natychmiast szkoda była 

naprawiona. Teraz podejrzewam, że będzie dużo trudniej, żeby powiat to potem poprawił tak jakby. 

Oczywiście komisja zaopiniowała to w takiej formie w jakie Państwo dostali, czyli do 31 grudnia ja natomiast 

jako korzystając z głosu chciałbym złożyć jednak poprawkę przywracającą pierwotną treść na okres 3 lat taki 

wniosek, oczywiście później proszę przegłosować po dyskusji. Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo za głos. Dyskusję zgłaszają dwie osoby Pani Radna Teresa Senderowska, Pan Andrzej 

Zawistowski. Nie wiem może Pani Teresa chce zabrać głos? Tak czy nie? Może to jest głos z poprzedniej 

dyskusji? 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nie. To jest głos w tej dyskusji właśnie, ponieważ ja wcześniej... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Projekt porozumienia. Jestem za tym, żeby jednak ograniczyć go właśnie do tego okresu do końca 2020 

roku, albowiem ten projekt jest dla nas bardzo niekorzystny. Ja wiem, że jest bardzo ciężko wynegocjować i 

w ogóle przeprowadzić negocjacje ze starostwo ze starostwem, niemniej jednak ja bym podjęła taką próbę, 

ponieważ ten projekt tak naprawdę w paragrafie 1 ust. 3 przenosi wszelkie obowiązki, wszelkie 

zobowiązania na naszą Gminę, bo do wniosku Gminy w ramach obowiązku zarządzającego przystankami 

należy, tak jak powiedział Pan Radny Aranowski bieżące utrzymanie czystości, porządku, ale i budowa, 

przebudowa i remont, remont przystanków komunikacyjnych, a jednocześnie wskazane jest, że zadania, 

które przeczytałam będą finansowane wyłącznie z naszych środków i nie przysługują nam i nie przysługuje 

nam udzielanie przez powiat dotacji na pokrycie kosztów wykonywania tych zadań, tak jakbyśmy zrzekali się 

z góry wszelkich roszczeń, jak również praw do dotacji to jest niekorzystne. O ile rozumiem, że teraz nas 



czas też obliguje, bo uzasadnienie przeczytałam, że to jest tuż tuż już lipiec 24 wygasa stare porozumienie, 

które było na okres 3 lat do 24 lipca 2022 roku w związku z tym proponuję żeby już w tym momencie, no po 

prostu z uwagi na brak czasu no w zakresie tych negocjacji podpisać to, jeżeli nie ma możliwości dalszych 

negocjacji natomiast zwrócić uwagę na przyszłe lata i jednak tutaj próbować wynegocjować jakieś dotacje a 

nie zrzekać się z góry roszczeń z tytułu nakładów wydatkowanych na wykonanie zadań wynikających z de 

facto z obowiązku, jakie spoczywają na powiecie. Ponad to wskazuje, że dochody pobierane przez gminę z 

tytułu opłat za korzystanie z przystanków komunikacyjnych będą przysługiwać naszej gminie i to bardzo 

dobrze. Będą one przeznaczane w formie właśnie z ustawą o publicznym transporcie zbiorowym na 

utrzymanie przystanków komunikacyjnych, którymi będziemy zarządzać, będą również przeznaczane na 

budowę przebudowę remont przystanków tych komunikacyjnych, wiat przystankowych. Natomiast moje 

pytanie brzmi, jest następujące skierowane właśnie do Pana Wójta, do osoby, która ten temat zna czy były, 

jakie były koszty utrzymania budowy, remontów przystanków komunikacyjnych, albowiem mamy aż 77 tych 

przystanków w zarządzaniu i zapewne są to wysokie koszty. Drugie pytanie czy przewoźnicy mają część 

kosztów, czy mają jakieś nakładane opłaty z tytułu właśnie korzystania i uczestniczenia w tym, że zarabiają 

jednak? Ustawa przewiduje możliwość pobierania takich opłat. I trzecie pytanie, proszę mi przypomnieć, bo 

ja właśnie poszukiwałam tej uchwały nie mogę w tej chwili znaleźć czy Rada Gminy podejmowała taką 

uchwałę, która nakłada na przewoźników opłaty w zakresie korzystania z tych przystanków. Proszę bardzo. 

Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Wójcie, proszę o odpowiedź. 

Jest Pan Wójt obecny z nami? Ja mam prośbę do Państwa Radnych proszę o wyłączenie mikrofonów bo 

[niezrozumiałe] swoje głosu dobrze? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Jestem no gdzieś mi zniknęła Pani Boros-Bienko bo ona sprawami się zajmuje i jeśli chodzi o koszty, które 

były poniesione no w tej chwili. Ja nie jestem w stanie spojrzeć, w to i myślę, że referat ma na to co roku 

środki przeznaczane i realizując te wydatki no ma tutaj rozeznanie, musiałbym sięgnąć do sprawozdania z 

budżetu ubiegłorocznego, ale może Pani Beata wie coś więcej. Bardzo proszę Pani Beato. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Na ten rok na utrzymanie przystanków, wiat przystankowych oraz wszystkich koszy ulicznych 



zabudżetowaliśmy 502 000 zł. Natomiast nie mam tutaj remontów remontami już zajmuje się Pan Darek 

Osiadacz, także remonty, wymiany wiat przystankowych u Pana Darka, no rzadko mam dochodzi do 

wymian, jeżeli coś się wydarzy poważnego, wypadek lub silny wiatr, natomiast tak remontów poza 

sprzątaniem w zasadzie nie mamy. Natomiast może ja jeszcze dodam, bo ja jestem po rozmowie z 

powiatem i powiat powołał się na zapisy art. 18 ustawy o publicznym transporcie zbiorowym § 2, gdzie jest 

napisane, że do zadań własnych gminy w zakresie publicznego transportu zbiorowego należą: budowa, 

przebudowa i remont wiat przystankowych lub innych budynków służącym służących pasażerom 

posadowionych na miejscu przeznaczonym to wsiadania i wysiadania pasażerów lub przylegających do tego 

miejsca usytuowanych w pasie drogowym dróg publicznych bez względu na kategorie tych dróg. Także 

powiat powołał się na ten zapis i dlatego jakby oni chcieliby, żeby no, żebyśmy my partycypowali w tych 

kosztach. Dziękuję. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tam było pytanie odnośnie opłat za korzystanie... 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

W tej chwili nie mamy żadnych opłat, naczy nie nakładamy żadnych opłat na operatorów, jest to związane z 

tym, że chcemy żeby przez naszą gminę przejeżdżało jak najwięcej obcych naczy operatorów, żeby nasi 

mieszkańcy mieli możliwie jak najlepszy transport, bo jeżeli zaczniemy nakładać opłaty dla niektórych 

operatorów, może się to nie do końca opłacać więc bo tej pory polityka była taka, że nie nakładamy opłat, 

zapewniamy możliwie najlepszą obsługę komunikacyjną naszym mieszkańcom. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Panu Radny Zawistowski proszę. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Zacznę może od krótkiego dostępu. To ja poruszyłem ten temat na posiedzeniu komisji, 

wychodząc z założenia 1 to właśnie uchwała Rady Gminy wprowadziła zerową stawkę opłat za korzystanie z 

naszych przystanków. My np. tak jak nasz autobusik, jak jeszcze funkcjonował, ale jeden jeżdżąc do 

Warszawy musieliśmy płacić za przystanki, natomiast Warszawa u nas nie płaci. I stąd była też kwestia, że 

tylko do tego roku do końca tego roku, żebyśmy mieli żebyśmy po pierwsze nie stawiali w głupiej sytuacji 



powiatu, że ich zaskakujemy, a z drugiej strony podjęli jakieś negocjacje. 

Jeżeli zgodnie z ustawą tak jak Pani Beata zacytowała, to jest naszym obowiązkiem, to co my w takim razie 

przyjmujemy od powiatu. W jakim celu jest to uchwała i porozumienie? No albo albo. Jeżeli to jest naszym 

obowiązkiem to uchwała jest bezprzedmiotowa, bo nie możemy przejąć obowiązków, które są na 

samorządzie. Także to prosiłbym wyjaśnić. Druga sprawa. Padło słowo "partycypowanie w kosztach?". Na 

razie powiat nie partycypuje w tych kosztach, jeżeli chodzi o przystanki.  

To my ponosimy 500 000 plus powiedzmy drugie pół milion, bo jednak te przystanki wymagają ciągłych 

napraw, bo są dewastowane. W związku z czym powinniśmy tutaj opracować jakąś jedną, wspólną 

koncepcje o co nam chodzi. Jeżeli zgodnie z ustawą nie jest to, jest to nasz obowiązek utrzymywaniem 

przystanków, to nie podejmujemy tej uchwały, bo jest bezprzedmiotowa. Wręcz powiem dalej jest 

sprzeczna z prawem, bo nie możemy przejąć obowiązków sami od siebie. Także bardzo bym prosił o 

wyjaśnienie tej kwestii w takim razie pozostaje nam zdjęcie tego z porządku obrad, jeżeli to jest nasz 

obowiązek. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Głos, chyba, że Pan Wójt się odniesie do tej wypowiedzi Pana Radnego Zawistowskiego, czy Pani 

Beata? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Czy ja powiem tak. Nie jest znana zapis dokładny, bo tu Pani Beata przeczytała zapis akurat ustawy zupełnie 

innej prawda? To jest na podstawie proszę przeczytać tytuł ustawy jeszcze raz Pani Beato. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

To jest Publiczny transport zbiorowy. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Publiczny transport zbiorowy. I proszę przeczytać jeszcze raz zapis tego paragrafu. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Ten na który się powołuje powiat.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak. 



Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Do zadań własnych gminy w zakresie publicznego transportu zbiorowego należą: budowa, przebudowa i 

remont wiat przystankowych lub innych budynków służących pasażerom posadowionych na miejscu 

przeznaczonym do wsiadania i wysiadania pasażerów lub przylegających do tego miejsca, usytuowanych w 

pasie drogowym dróg publicznych bez względu na kategorie tych dróg. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak, jak widać z tego zapisu chodzi tutaj tylko i wyłącznie o wiaty przystankowe lub no podobne obiekty, 

które są zlokalizowane w pasie drogowym, czyli my nie przejmujemy zadania od powiatu, tylko w tym 

zakresie, ono rzeczywiście no głównie my realizowaliśmy to zadanie właśnie w takim zakresie, ale co do np. 

przebudowy przystanków, ich lokalizacji, budowy nowych przystanków i innych elementów, to jest zadanie 

już powiatu. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Panie Wójcie przepraszam jeszcze przeczytam tylko pkt 1, bo tak jak Pan mówi właśnie, bo tam jest ppkt 2 

ten, na które się powołuje powiat, natomiast pkt 1 mówi: przystanków komunikacyjnych oraz dworców, 

których właścicielem lub zarządcą jest gmina , czyli jeśli nie będziemy zarządcą no to w tej drugiej części nie 

możemy świadczyć tej usługi, czyli dokładnie tak jak Pan Wójt powiedział. Natomiast oni się powołują na 

ten zapis nr. 2. Dziękuję. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No, ale żeby stać się zarządcą, to trzeba podpisać porozumienie.. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Tak.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

...Z powiatem, prawda? To on może przekazać w zarząd te elementy. Także no wydaje mi się, że tutaj 

oczywiście wprowadza to trochę zamieszania takiego pojęciowego, niemniej chyba jest należy to tak 

interpretować nie wiem czy jest jest Pani Radca Prawny, tak Pani Katarzyna w związku z tym myślę, że tutaj 

można tą interpretację w ten sposób, żebyśmy mogli się zajmować, że musimy się zajmować powiedzmy 

wiatami, aczkolwiek tu jest już też uszczegółowiony pewien element i teraz pytanie czy dziura w drodze przy 

no na elemencie podjazdu na przystanku czyli na elemencie przystanku jest, kto ją łata? Powiat czy gmina? 

No tego tu już niema sprecyzowanego wg mnie powinien powinny dziury w drodze, nierówności, które 



powstały w wyniku zatrzymywania się ciężkich autobusów, te koleiny tzw. to wszystko powinien likwidować 

zgodnie z tym zapisem powiat. My powinniśmy utrzymywać tylko i przystanki w zakresie wiat 

przystankowych i ich usytuowanie. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Do tej pory było tak, że w wszystkie dziury jakieś takie właśnie niedogodności powiat ma własny koszt 

naprawiał.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No to by potwierdzało, jakby interpretację tego zapisu. 

Jest to dość istotne proszę Państwa, bo naprawa, która wiąże się np. z wymianą płyt betonowych, które 

często są zlokalizowane na przystankach autobusowych, to już są setki tysięcy złotych, które trzeba wydać. 

W związku z tym przejmowanie przystanków jako przystanków w całym zakresie prawa budowlanego jako 

elementu budowlanego, no to już nie myślę, że to nie wchodzi w rachubę. Zarządzanie tylko wiatami, czyli 

tymi elementami do obsługi mieszkańców. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję Panie Wójcie. Głos dla Pana Radnego Góreckiego. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Przepraszam, ale ja byłem jeszcze przed. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo jeśli można ja tylko chciałbym powiedzieć, że rzeczywiście tutaj no Pan Andrzej 

Zawistowski poruszył temat i wydaje się, że z punktu widzenia interesu tutaj też budżetu Gminy Raszyn no i 

tutaj się ścierały wie jak gdyby koncepcje, żeby no jedni Radni mówili na komisji, żeby w ogóle nie ruszać 

tematu, byli tacy, który jak Andrzej Zawistowski czy też ja, którzy uważali, że może warto jednak tutaj z 

powiatem wejść Pani sołtys w jednak w jakąś taką współfinansowanie, bo Pani tu wspomniała o 

partycypowaniu. Ja nie widzę, żeby powiat partycypował, także tu w ogóle nie ma o partycypowaniu mowy. 

Ja rozumiem, że Pan Wójt ma też jakieś tutaj obiekcje, tak zrozumiałem do tego do tej uchwały i nie wiem, 

czy należałoby ją jeszcze sprecyzować, czy nie, ale ja rozumiem, że na komisji Pan Wójt jak gdyby chyba też 



się zobowiązał o ile ja słyszałem, że jeżeli damy czas tutaj Panu Wójtowi, a to jest ten czas półroczny, to on 

po prostu Pan Wójt sobie spróbuje z Panem Starostą na ten temat porozmawiać i spróbować znaleźć jakiś 

konsensus w tej sprawie. Jak zrozumiałem 4 gminy podpisały, 2 nie podpisały czy odwrotnie. Czyli być może 

gminy też się zastanawiają, bo być może są coraz to większe koszty i tu chciałbym Państwu zwrócić uwagę, 

zwracałem uwagę na sesji przepraszam na komisji, że gminy szukają już środków coraz bardziej jednak chcą 

jednak tutaj, żeby te różne zadania, które kiedyś same jak gdyby potrafiły obsługiwać, żeby jednak skoro 

powiat odpowiada za nie to jednak, żeby powiat się w jakiejś części dokładał. I ty była propozycja, żeby 

jednak to była kwota rzędu, chociaż pół na pół, i tu pewnie będziemy się ścierać, bo Pan Aranowski Pan 

Jarosław, Pan Przewodniczący Komisji stwierdził, że, jak gdyby, bo powiat zabierze nam jakieś pieniądze, tu 

może nam da, tak może zabierze, on może praktycznie zrobić za każdym razem z każdą taką propozycją i 

tutaj w ogóle nie ma o czym mówić. Ja tylko chciałbym przypomnieć, jak to w Gmina Raszyn została nabita 

w butelkę kolokwialnie powiem, jak obiecano nam współfinansowanie linii R1 przez miasto Pruszków. I 

obiecywano nam przez całe 7-8 miesięcy, nawet na nam zabraniali korzystać z jakiejś takiej formuły trasy, 

którą mogliśmy sobie sami wybrać, po czym pod koniec roku powiedziano nam, że mają nas gdzieś. To była 

kwota rzędu około moim zdaniem wtedy okło ponad 150 000 zł. Pan pamiętam Pan Kucharski miał się tym 

zająć, nawet w jakiś sposób nawet chciał do sądu iść, i to wszystko spełzło na niczym, ale zmierzam tylko do 

tego, że coraz większe koszty pochłaniają ogólnie utrzymywanie pewnej różnych rzeczy tak na naszych 

przystankach też i tu do Pana Wójta prośba i to nie jest akurat w tym momencie, ale Panie Wójcie, nasze 

przystanki też są zaniedbywane, zaniedbane. Przydałoby się, żeby chociażby tutaj linia R2 czy 61 przydałoby 

się, żeby one były trochę bardziej tutaj no dla mieszkańców przyjazne. Chodzi mi o jakieś ławeczki, jakieś 

kosze na śmieci tutaj rozmawialiśmy na komisji nie wiem na razie tego jeszcze nie widzę, nie wiem, czy to 

zaistnieje. No w każdym bądź razie ja jestem zdania, że powinniśmy jednak poprosić powiat to jest to pół 

roku, o który mówił Pan Andrzej Zawistowski, Pani Teresa Senderowska. Damy sobie pół roku i jak gdyby 

pozwolimy na to, żeby Pan Wójt skorzystał tutaj z formuły jakiejś współpracy w tym zakresie, ale tylko do 

Pana Wójta jeszcze pytanie czy rzeczywiście Panie Wójcie, widzi Pan tutaj no Pan pewnie nie ma przed sobą 

tej uchwały, ale Pan widzi tutaj jakieś niedoprecyzowanie pewnych rzeczy, bo tutaj jest mowa właśnie o 

budowie chyba częściowej tych przystanków. Czy nie? Dziękuję.  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja powiem tak, jeśli chodzi w ogóle o samą uchwałę to może mniej miałbym więcej zastrzeżeń co do 



porozumienia i uszczegółowienia w porozumienia, no ale no jeżeli mówimy o pół roku, to w ogóle nie ma 

wielkiego znaczenia prawda, bo w tym półroczu pewnie nie będziemy mieli sytuacji spornych, jeśli chodzi o 

jakieś naprawy, takie poważne naprawy, bo powiem tak naprawy przystanków, bo tutaj jest to 

niesprecyzowane. My powinniśmy tak jak tutaj Pani Beata Boros-Bieńko przeczytała, no zajmować się tylko i 

wyłącznie wiatami, elementami takimi obsługującymi mieszkańców nie zaś jak nie zaś samymi przystankami 

jako no obiektem budowlanym. I tu jest pewna no pewne niebezpieczeństwo, że nie jest tak do końca 

szczegółowo sprecyzowane czy gmina no powinna naprawić tą nawierzchnię na tym przystanku? Czy nie. Do 

tej pory jakby było to nie było to przedmiotem sporu, bo powiat naprawiał, w związku z tym no rozumiem, 

że tak było dorozumiane. Nie jest to szczegółowo opisane w porozumieniu. Druga sprawa, którą tutaj 

Państwo poruszacie no myślę, że od utrzymywania wiat przystankowych w odpowiedniej w odpowiednim 

stanie technicznym i czystości no to jesteśmy pewnie się nie wykpimy i będzie to potrzebne, jest to 

potrzebne, bo jeżeli będziemy mieli furę śmieci, to i tak wyślemy nasze ekipy, które będą to sprzątać, a już 

lepiej by mieć ekipę, z którą ma się podpisaną umowę i od której można coś wymagać, niż ekipę która jest 

ma podpisaną umowę ze starostwem. To jest właściwie nawet od nas nie musi odbierać telefonów. Ja 

mówię tak oczywiście kolokwialnie, żeby to trochę ukoloryzować. A co do tych elementów podpisanych 

porozumień. To, że Pan tutaj to, co powiedziała Pani Beata, jedna gmina rzeczywiście my i jeszcze jedna 

gmina Michałowice ma nie podpisaną tą umowę tylko, dlatego że jeszcze po prostu ma porozumienie w 

toku i nie musi. Dopiero za rok będzie miała kończyło jej się porozumienie. Wtedy prawdopodobnie 

podpisze. Tutaj negocjację, oczywiście jeżeli jest taka wola Państwa my podejmiemy. Tylko jest jedna 

sprawa. Negocjacje są negocjacjami za wszystkich 6 dni. Mamy tego świadomość, prawda, że jeżeli nam 

starostwo, że tak powiem kolokwialnie odpuści, to musi również podobne zasady, tak powiem stosować do 

innych gmin, z którymi te porozumienia ma zapisane. No ja pamiętam takie czasy i zresztą one funkcjonują, 

że MZA nie zatrzymywało się np. na niektórych przystankach prawda, bp te autobusiki zatrzymywał, bo 

stwierdziliśmy, że nie będziemy za ten autobus płacić i słusznie, bo jakby powielały się pewne linie, a inne 

były niedobrze zaopatrzone. W związku z tym tutaj to pewnie starostwo, jeśli nie osiągniemy z nim jakiegoś 

porozumienia, a myślę, że bo ono wtedy mnoży wszystko razy 6, a nawet jeszcze więcej no bo Pruszków jest 

jeszcze większym większą powiedzmy jednostką, no to musicie Państwo sami wiedzieć no dla nas to jest 

powiedzmy 50%, dla starostwa to są już koszty olbrzymie, ale ja wcale nie odżegnuje się od tego, żeby jeśli 

taką dyspozycję dostanę od Państwa, żeby podjąć ten temat ze starostwem. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję Panie Wójcie. Ja w tej chwili tak sobie przeglądam treść porozumienia. Powiem, że jeżeli są tego 

typu rozumienia zawierane między samorządami to jest to niedopuszczalne. Ja przytoczę Państwu § 5 tego 

porozumienia. De facto wszystko jest zrzucane na gminę, to gmina w zasadzie nic się nie ma do powiedzenia 

i jest §5: "w razie istotnego naruszenia prawa, istotnego naruszenia postanowień niższego rozumienia przez 

jedną ze stron druga strona może wypełnić niniejsze porozumienie ze skutkiem natychmiastowym". No nie 

rozumiem tego powiatu bo streruje wszystko na Gminę Raszyn, jeszcze ewentualnie może wypowiedzieć, 

bo nie spodoba się sposób wykonania tego porozumienia. Ja z takim Panie Wójcie, no w życiu się nie 

zgodzę, żebyśmy takie na dłuższą metę podpisywali, bo w zasadzie to jest scedowane wszystko na Gminę 

Raszyn jak Pan Radny Górecki podkreślił, środki teraz trzeba naprawdę szczególnie szanować w obecnym 

dobie kryzysu, a tu de facto powiat sobie lekką ręką stwierdza krótko: gmino martw się sama, zajmuj się 

przystankami i nic nam nie zrobisz, na takiej zasadzie to wygląda w tym treści porozumienia. Dziękuję. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja się zgadzam z tym, że jakby obciążenie gminy w tym zakresie jest niewspółmierne. Oczywiście praktyka w 

przynajmniej w powiecie pruszkowskim, bo takie rozeznanie tylko robiliśmy, jest taka, że wszystkie gminy 

podpisywały takie porozumienia i to na okres przeważnie trzyletni, bo taka była sugestia starostwa. Trzeba 

przyznać, że do dnia dzisiejszego jakiś większych nieporozumień w tej kwestii nawet przy jakiś tam zapisach 

tego porozumienia takiż lepszych czy gorszych ze starostwem nie było. To niby nie są elementy, które są 

jakimiś elementami spornymi, o których ja mówiłem, ale to nie znaczy, że kiedyś nie mogą powstać 

elementy sporne w momencie, kiedy np. zmieni się tutaj podejście starostwa i interpretacja tych zapisów, 

ale myślę, że proszę Państwa jeśli dostanę taką dyspozycję od Państwa, żeby no negocjować, to no to 

pewnie to i tak będzie przedmiotem negocjacji nie dwustronnych, tylko będzie przedmiotem negocjacji 

wszystkich przedstawicieli gmin w powiecie pruszkowskim, razem ze starostą i no przyjęcie jakiejś nowej 

ewentualnie nowego porozumienia i jakiegoś nowego zakresu tych obowiązków, bo na pewno nie zrobią 

wyjątku dla jednej gminy, gminy Raszyn. No to mamy tego świadomość. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze dziękuję. Głos ad vocem Pan Radny Górecki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tak. Panie Wójcie, ja rozumiem, że Pan się raczej zgadzał na komisji, wydawało mi się. Nie wiem, jakiej 



formy Pan oczekuje od Radnych, jakiej sugestii, w jakiej formie. Czy to wystarczy dzisiejsza dyskusja i 

ewentualnie czy to dla Pana wystarczy, czy musi Pan mieć wniosek komisji i... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Myślę, że wniosek komisji byłby zasadny, żeby też komisja sprecyzowała swoje no zakres tych negocjacji, jak 

i swoje oczekiwania, bo proszę Państwa rozmawiając z kimś o czymś to dobrze jest wiedzieć w jakich 

ramach można się poruszać, jakie są też oczekiwania Państwa w tym zakresie. Ja oczywiście mogę tu 

uwzględnić maksymalnie najlepiej, żeby starostwo wszystko robiło jeszcze, żeby to było na najwyższym 

poziomie, ale myślę, że takiego takiej opcji nie będziemy w stanie zrobić, w związku z tym dobrze by było 

żebyście Państwo no też zasugerowali, jaka miałaby być procentowa partycypacja w tych kosztach no bo, 

jakie ewentualnie no ewentualnie też i zastanowili się nad tymi zapisami tego porozumienia, bo to też jest 

istotne i wtedy no możemy rozmawiać, bo powiem tak nawet jeśli nie wynegocjujemy pewnych rzeczy to 

pewne to porozumienie, tu tak jak Pan Przewodniczący zauważył, ma takie zapisy, może nawet nie ten dla 

mnie Panie Darku, jest najbardziej niejasny, ale inne są troszkę takie kontrowersyjne. Bo można bardzo 

różnie do nich podejść i różnie się do nich je interpretować, a przy złej woli starostwa no może być sytuacja, 

taka prawda, że kiedyś ktoś zażąda od nas no jakiś olbrzymich nakładów na tych przystankach. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Na przykład. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, to ja tylko dokończę. Ja należy poprzeć i tutaj inicjatywę Pana Radnego Zawistowskiego, bo to 

on wskazywał tutaj na komisji jako pierwszy. Ja byłbym za tym, żeby rzeczywiście tutaj 50/50 powiat 

chociażby na początek, ale to oczywiście, jeżeli Pan uważa, że komisja, chociaż być może nie jest 

reprezentatywna do końca, ale no jeżeli chce Pan być może to jest jakiś sposób. Ja tylko chciałbym 

zaznaczyć, Panie Wójcie, że to nie jest koniecznie razy 6 bo jest 6 gmin Panie Wójcie, bo coś mi się jakoś tak 

wydaje, że jednak gmina Raszyn ma bardzo dużo tych przystanków w powiatowych drogach. Mogę się 

mylić, ale być może Panie Wójcie, to nie jest tak do końca razy 6. Być może gmina Raszyn jest jedną z gmin, 

która ma najwięcej przystanków i może z tego powodu warto ten temat odnieść na spotkaniu z Panem 

Starostą. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję.  



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Można to oczywiście zrobić analizę, ile inne gminy że tak powiem wydają środków, chociaż to będzie tylko 

orientacyjna sprawa, ponieważ te środki pewnie wydatki są jakoś tam po w różnych paragrafach ujęte, w 

związku z tym dość trudne do oceny. Co do no są gminy oczywiście przykładowo taki Piastów tak, który jest 

no terytorialnie stosunkowo małą gminą prawda, licznie zamieszkałą z uwagi na zabudowę wielorodzinną. 

No można by było policzyć, ile mają tych przystanków rzeczywiście, jakie koszty utrzymania są tam 

ponoszone, jaki jest Brwinów, jak jest w tego... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, ale nam to do szczęścia nie jest potrzebne Panie Wójcie. No po co. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo za zabranie głosu. Proszę głos Radny, Pan Radny Jarosław Aranowski. 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

Ja chciałem tylko jeszcze dwa pytania. Jakby, jeżeli powiat, znaczy inaczej jak wrócimy do tego, co jest w 

ustawie tak czyli powiat będzie tym wszystkim zarządzał i ponosił koszty, jaki będziemy mieli wpływ na 

wzornictwo przystanków? Drugie pytanie co z przystankami autobusów szkolnych? A do Pana Andrzeja 

Góreckiego tak ad vocem. Tak jak liczył te pieniądze, ile to gmina będzie musiała tutaj wydać. Panie 

Andrzeju, ja bym tylko chciał żeby sobie Pan przypomnił, jakie było lobby niektórych Radnych za przyjęciem 

od powiatu, alei Krakowskiej w pewnym momencie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pana Radnego Andrzeja Zawistowskiego. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Mam taką propozycję, żeby nie komplikować sobie życia do końca roku to zróbmy, wynegocjujmy jednak 

jakieś warunki, natomiast ja mam prośbę o opinię prawną do Pani Mecenas, bo my mamy tutaj podany 

fajne podstawy prawne, ale tak ustawa o samorządzie gminnym w zasadnie wszystko to, co jest tutaj nam 

podane, mówi nam o tym, że możemy zacząć porozumienie. A ja chciałbym mieć pewną podstawę prawną 

dotyczącą właśnie tej kwestii bycia zarządcą przystanków komunikacji, stąd to wynika. Nie wiem czy w tej 

chwili jest Pani w stanie mi to powiedzieć, no bo ja tutaj zarządcami dróg no powiatowych jest zarząd 

powiatu, a gminnych jest Wójt, ale z kolei, jeżeli zgodnie z ustawą o tych, o utrzymaniu czystości i porządku 

w gminie zaraz to znajdę to, na co się właśnie powoływał, powoływali w starostwie, że my utrzymujemy 



czystość na przystankach, bez względu na to kto jest właścicielem. Więc moje pytanie dotyczy, co my 

przejmiemy? Skoro musimy sprzątać, czyli i tak to jest w naszym budżecie. To pytanie do Pani Mecenas, 

Pani Mecenas co my przejmujemy? Jakie obowiązki przejmujemy od i w jakim celu odpowiada?  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Ja myślę, że tutaj dosyć taką precyzyjną odpowiedź skierował Pan Wójt. No tutaj art. 18 ustawy o 

publicznym transporcie zbiorowym mówi, że jeżeli nie zawrzemy porozumienia to nie jesteśmy wtedy, bo w 

ramach porozumienia są podane takie podstawy prawne, że w ramach porozumienia, możemy przejąć od 

innej jednostki samorządu pewne zadania i w związku z tym, że chcemy przejąć na siebie zadanie powiatu, 

którym jest otrzymanie, naczy którym jest utrzymywanie ich przystanku, którymi oni są zarządcami. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ale to my utrzymujemy, bo my mamy obowiązek ustawowy, my je otrzymujemy. Tak czy inaczej. My je 

mamy sprzątać.... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Do zadań własnych gminy w zakresie transportu drogowego należy przebudowa, budowa remont, bo ja 

rozumiem, że to chodzi o te czynności budowa przebudowa i remont przystanków, których jest zarządcami 

gmina. Natomiast w pozostałych to nie jest nasze zadanie własne. I tutaj rozumiem, że w takim zakresie 

podejmujemy tę uchwałę. 

Nie ma wątpliwości co do kompetencji do podjęcia uchwały, ponieważ no my nie jesteśmy zarządcami tych 

przystanków, których rozumiem, że budowę, przebudowę, remont ewentualnych chcemy wykonać tak. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No dobrze, pytanie jest takie: na czym polega to przejęcie zarządzania tymi przystankami. Poza tym 

chciałbym zwrócić uwagę, że jeżeli będziemy chcieli wybudować przystanek w drodze powiatowej, to i tak 

musimy uzyskać zgodę właściciela drogi, czyli powiatu. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Oczywiście, że tak. No to wynika jeszcze z innej podstawy prawnej, jedno nie wyklucza drugiego tak no 

zawsze budowa będzie wymagała zgody powiatu, jeżeli chcemy budować na gruncie tak? No to jest 

oczywiste, no tak jakby dotyczyło naszej gminy, to również chcielibyśmy móc wyrazić zgodę na taką 

czynność prawna wtedy będzie nie nasza zgoda, wtedy będzie zgoda powiatu potrzebna. 



Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No więc, czyli nie przejmujemy tego, że możemy sobie budować. I tak musimy sprzątać. Pytanie moje jest 

jedno, bardzo proste: co przejmujemy? Konkretnie. Co? 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

To co wynika z przepisu art. 18 co do przystanków, których nie jesteśmy zarządcami. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Czyli co? Pani mecenas, co? Proszę nie cytować przepisu. Konkretnie, co? Nie możemy budować... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Przebudowa, remont, budowa. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No nie możemy, bo i tak musimy mieć zgodę powiatu, niezależnie od tego, co przejmujemy, więc co? 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Ale bez zgody, ale zgoda znaczy ewentualna zgoda powiatu nie wyklucza tego, że i tak musimy mieć 

porozumienie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Mamy... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Nie będziemy teraz zresztą budować prawda.. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No zgadza się, no więc moje pytanie jest co my przyjmujemy? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Proszę Państwa. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Ja już wyjaśniałam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Prosiłbym Panią Beatę Boros-Bieńko. Na jakiej podstawie w tej chwili działa porozumienie? Pani Beato? 

Do co do utrzymywania porządku i remantów wiat przystankowych. Może Pani nas poinformować? W 



obecnym etapie jak to jest? 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Dokładnie na podstawie tych artykułów, na które się powoływałam przy tym nowym porozumieniu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dajmy sobie spokój na pół roku, jeżeli mamy tu wątpliwości to je dopracujemy. No dzisiaj na sesji nie 

rozstrzygajmy tego. To moja propozycja. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Właśnie tak zaproponowałem. Nie stawiajmy wszystkiego, doprowadźmy do końca tego roku, tak dajmy też 

szansę i powiatowi na przygotowanie się i nam również, a jeżeli już podpisujemy porozumienie, że coś od 

kogoś przejmujemy, żeby tylko ponosić koszta to, chciałbym, żebyśmy negocjowali, że coś jednak w zamian 

też otrzymamy. Nie mówię, że w tym konkretnym przypadku, ale okay to wy to przejmiecie, a my wam 

zrobimy to lub to. No tak jest w biznesie i tak samo powinno być tutaj w negocjacjach. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Tak, tylko proszę pamiętać.. Przepraszam, drogi powiatowe, tak jak rozumiem, Tu bardziej pracownik 

merytoryczny, ale rozumiem, ze są drogi powiatowe na terenie naszej gminy więc jakby my też zyskujemy 

to, że one są należycie utrzymane w sposób taki jaki nam odpowiada, no tak to musielibyśmy pewnie 

[niesłyszalne] to nie moja rola, ale tak rozumiem ze swojej strony. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Nie zupełnie Pani Mecenas .... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Pan Prawnik, mamy też drogi krajowe i mamy jeszcze nie wiem międzynarodowe. No tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę zabierać głos.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Zabrać głos proszę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Wójcie proszę bardzo. 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

W § 1 porozumienia jest powiedziane: powiat powierzam, gmina przyjmuje zarządzanie przystankami 

komunikacyjnymi usytuowanymi w pasach dróg powiatowych na terenie gminy Raszyn. 2) wykaz 

przystanków komunikacji, o których mowa w ustępie 1, załącznik nr 1 do porozumienia, 3) do obowiązków 

gminy w ramach obowiązków zarządzającego przystankami komunikacyjnymi objętymi porozumieniem w 

szczególności należy: 1) bieżące utrzymanie czystości i porządku na przystankach komunikacyjnych, 2) 

budowa, przebudowa i remont przystanków komunikacyjnych z zastrzeżeniem ust. 4. 3) wydanie 

wydawanie operatorom publicznym transportu zbiorowego i przewoźnikom uzgodnienia zasady korzystania 

z przystanków oraz pobierania opłat za korzystanie z tych przystanków, o ile zostaną uchwalone stosowne 

uchwały Rady Gminy. I ten pkt 4 brzmi: budowa i przebudowa przystanków komunikacyjnych wymaga 

uprzedniego pisemnego uzgodnienia z zarządem powiatu. Tu generalnie mamy całą jasność, jeśli chodzi o 

możliwość prowadzenia inwestycji budowy np. nowego przystanku czy przebudowy istniejącego przystanku. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tylko jest jeszcze jedna kwestia. Dlaczego wpisujemy w § 1 utrzymanie czystości czy porządku skoro i tak 

wynika to z ustawy, więc to powinno być w ogóle wykreślone. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale paragraf...Pani Beato no nie mam ustawy o utrzymaniu porządku i tam w tym paragrafie, ten pierwszy 

punkt, który Pani przeczytała. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Utrzymanie czystości i porządku na przystankach komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym 

jest gmina oraz, które są położone na jej obszarze przy drogach publicznych, bez względu na kategorie tych 

dróg, czyli bez względu czy to jest gminna, powiatowa, krajowa. Czy za sprzątanie przystanków my 

odpowiadamy, no więc wpisywanie do porozumienia.... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

nie, bo jeżeli nie zawrzemy tego porozumienia, to nie jesteśmy zarządcą tych przystanków, a tu mówimy o 

zarządcy przystanków. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja tylko mówię, że nie powinniśmy tam wpisywać sprzątania, bo to i tak wynika z oddzielnej ustawy. 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No nie.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

To są nasze obowiązki, więc wpisujemy 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Obowiązkiem zarządcy obowiązkiem zarządcy, jeżeli nie podpiszemy porozumienia, nie stajemy się 

zarządcą. Bo zarządcą stajemy się dopiero na mocy podpisanego porozumienia. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ale bez względu na to, czy jesteśmy zarządcą, czy nie to my mamy sprzątać przystanki, więc to jest 

bezprzedmiotowe. Wpisanie tego do porozumienia, bo nawet, jeżeli nie zawrzemy porozumienia i tak my 

sprzątamy, więc pisanie, że w porozumieniu dopiszcie nasze obowiązki, które wynikają z ustaw, że i tak 

będziemy robić, bo musimy to robić, no jest to przedmiotowe. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

To nie jest to, no powiem tak, nie mam przed sobą akurat ustawy o utrzymaniu porządku, w związku z tym 

trudno jest mi przeczytać całość, że tak powiem wszystkich punktów po kolei, a nie wybiórczo powiedzmy 

jednego, bo to może wynikać z odpowiednich zapisów. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Próbujmy zbiegać do końca dyskusji. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak. Ktoś tak już myślę, że próbuje wrzucić, to na te nie wiem. Przepraszam. W każdym razie słuchajcie 

Państwo no myślę, że nie mamy co tutaj dyskutować. Jest pomysł do końca roku. Problem polega na tym, że 

musimy, żeby móc dalej, że tak powiem, to funkcjonowało, jeżeli wynegocjujemy nic odpowiedniego 

musimy no już przed końcem tego roku no powziąć decyzję na ewentualne no ruchy, żeby mieć od razu, od 

początku kolejnego roku firmę, która będzie nam te przystanki sprzątała, bo jakby no będziemy na mocy 

tego porozumienia będziemy mogli tylko podpisać umowę do....  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję, Panie Wójcie. Proszę jeszcze 2 osoby: Pani Radna Teresa Senderowska, i Pan Rady Sławomir 

Ostrzyżek Głos dla Pani Teresy, proszę. 



Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja bardzo, krótko, bo to wszystko już zostało powiedziane, tylko chciałabym zwrócić jeszcze uwagę na 

paragraf na § 1 ust. 3 pkt 3, bo mamy jako gmina przyjmujemy właśnie zgodnie z literalnym brzmieniem 

tego porozumienia na nas obowiązek wydawania operatorom publicznym, operatorom, przewoźnikom 

zasad korzystania z przystanków. Jak również pobieranie opłat. I chciałabym właśnie tutaj ...  

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale o ile zostaną uchwalone stosowne uchwały Rady Gminy. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak właśnie, o ile zostaną uchwalone stosowne uchwały Rady Gminy i właśnie chciałabym tutaj nadmienić, 

że moim zdaniem, jeżeli my nie mamy takiej uchwały, to powinniśmy takową podjąć. No, bo jeżeli mamy 

jakiś mieć porządek i mamy mieć jakieś zasady korzystania i powinny być zasady korzystania z przystanków, 

zasady pobierania opłat, których Państwo mówiliście, te o których mówił Pan Andrzej, Pan Aranowski, Pan 

Andrzej Zawistowski to tutaj no pobieranie opłat no trzeba by się tutaj też zastanowić, o ile taka uchwała, 

bo nie powiedziano mi czy taka uchwała została podjęta. Czy ktoś wie?, bo ja szukałam i nie mogę znaleźć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Opłaty nie były pobierane Pani Beata o tym mówiła. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Nie były opłaty pobierane, wydawaliśmy zgody, ale zawsze bezpłatnie. Nigdy nie pobieraliśmy żadnych 

opłat. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ale czy uchwała była w ogóle nawet zerowymi opłatami Pan?. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak, o to mi chodziło. 

Beata Boros-Bieńko (pracownik referatu OŚGK)  

Zaraz sprawdzę i podam dobrze? 

Jarosław Aranowski (Radna Gminy Raszyn)  

A jaką mamy gwarancję, że powiat nie będzie tych opłat, narzucał nam, że będzie od nas pobierał? 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie mamy, jeżeli powiat będzie zarządcą, to zarządca będzie mógł oczywiście pobierać te opłaty od tych 

usług. Naczy generalnie proszę Państwa no nie pamiętacie może takiego systemu, kiedy został S8 

otworzone i kiedy olbrzymia ilość autobusów takich przyjeżdżających do Warszawy przekierowano z alei 

Krakowskiej na S8 i wtedy były bardzo liczne no nie tyle proste protesty mieszkańców co zabieganie o to, 

żeby właśnie ten kurs autobusowy PKS m.in. przechodził jednak przez aleję Krakowską tutaj do Raszyna, 

ponieważ no była duża grupa ludzi, która korzystała z tego transportu autobusowego. Ja sam rozmawiałem 

z dyrektorem chyba PKS w Radomiu, no, prosząc go wręcz, żeby jednak pozostawił układ ten komunikacyjny 

przez Raszyn, bo jest grupa ludzi, która korzysta z tego transportu. No nie udało się powiem szczerze, bo no 

jego zdaniem korzystniejsze dla firmy było wjechanie S8 do Warszawy niż tutaj zbaczanie na aleję 

Krakowską, na Raszyn. Także no trzeba jakby, żeby nie wylać dziecka z kąpielą, bo tych osób wsiadających 

na tych przystankach, może nie ma aż tak dużo, w związku z tym dziennie te opłaty z tego tytułu mogą być 

stosunkowo nieduże dla przewoźników pewnych. Też powiem, tak no oczywiście możemy podnieść dla 

Warszawy, a Warszawa podniesie nam, więc to jest skórka za wyprawkę, jeśli chodzi o transport zbiorowy 

MZA, ale no to decyzja należy do Państwa oczywiście. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Pani Tereso. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja nadal nie wiem gdzie jest uchwała dlatego, że po prostu no chciałabym się dowiedzieć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Beata będzie szukała w dalszej części. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

To może Państwo na komisji, żeby nie przedłużać,... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ale jeżeli chodzi o uchwałę naszą w sprawie opłat, to jest, że nie ma opłat. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

No dobrze, jeżeli Pan mówi, że jest sprawdził.... 



Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, bo ja sprawdzałem, Jest uchwała, że nie pobieramy opłat. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

A czy ona jest zasadna?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, proszę bardzo, głos dla Pana Radnego Ostrzyżka. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Proszę Państwa, dyskutujemy, o czymś co, że tak powiem jest utrwalone przez lata. Są przepisy, 

rzeczywiście akty prawne, tak ustawa inne rzeczy, ale jest jeszcze tzw. takie zwyczajowe prawo prawda tak 

było ustalone. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Coś nam się.. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Czy Państwu też uciekło coś? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak tak, Pan Sławek... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Coś ucieka no. Kiedyś jeździliśmy konno, to nie znaczy, że teraz tez musimy. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja się nie zgadzam na takie prawo... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę Państwa bez komentarza. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

z którym się wszystko... 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Przepraszam jeśli bym mogła jeszcze w kwestii prawnej. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Szanowni Państwo, proszę pojedyncze głosy, nie chodzić sobie w zdanie. Proszę Pani Mecenas.  

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Bo tutaj odnosząc się do słów Pana Zawistowskiego o tym bieżącym utrzymaniu czystości, to ja no weszłam 

w ustawę, bo nie miałam tekstu i chciałabym zinterpretować ten zapis. Jakby Pan sprzecznie to interpretuje 

utrzymają czystości i porządek na przystankach, których jest właścicielem bądź zarządzającym, oraz, które 

są położone na jej obszarze, czyli to musi być łącznie spełniony warunek. Musi być zarządzającym i bądź 

właścicielem, a także musi być na naszym obszarze. Czyli to jakby nie są 3 różne sytuacje, tylko one się 

kumulują w jeden, w te warunki, więc tak jak mówię już żeby wyjaśnić. Żebyśmy my mieli obowiązek 

ustawowy utrzymywania porządku i czystości na terenie gminy nasze zadanie, żeby to było bez 

przejmowania w drodze porozumienia, to musimy być zarządzającym bądź właścicielem oraz przystanek ma 

być położony na terenie naszej gminy i tak należy interpretować ten zapis, on po prostu to....  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

[niezrozumiałe] 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Wprost czyta to nie wynika, natomiast prawnie jak ja tutaj czytam to tutaj nie ma jakiegoś rozłącznego 

trzech rozłącznych elementów. Jego należy interpretować dwojako nie w ten sposób. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Który artykuł? 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

To jest, już Panu mówię... 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Już mnie przywróciło 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dyskusji. 

Radca Prawny Katarzyna Karpeta-Cholewa  

Art. 3 ust. 2 pkt 12, przeczytam utrzymując czystość porządek na przystankach, których właścicielem lub 

zarządzającymi, oraz, które są położone na jej obszarze przy drogach publicznych bez względu. i ja dopiero 



jak musiałam sama przeczytać ten zapis, bo jak słucham to tak inaczej to do mnie dociera, więc absolutnie 

tutaj uważam, że te warunki muszą być spełnione łącznie, żebyśmy my mieli ustawowe prawo i zadanie 

własne polegające na jego utrzymaniu. Więc utrzymanie, jeżeli nie jesteśmy zarządzającym bądź 

właścicielem, musi wynikać z porozumienia. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę Panie Sławku. 

Sławomir Ostrzyżek (Radny Gminy Raszyn)  

Przepraszam, bo coś mnie wyłączyło pewnie, dlatego że zachciałem trochę powiedzieć coś o powiecie może 

i to pewnie tam to ktoś z powiatów tak mnie rozłączył. Ja żartuję oczywiście, ale mówię no nie miejmy 

wątpliwości tak, że jeżeli powiat będzie utrzymywał te przystanki, to pewnie będzie tak utrzymywał jak aleję 

Chrabsko w tej chwili czy aleję Kakowską tak, na alei Hrabskiej przy BMW jest rondo, w który chwasty są po 

moją szyję, a może wyżej tak. Mało tego tam przyjeżdża firma, co systematycznie dosyć co dwa-trzy 

tygodnie i podlewa to. Przywożą beczkę wody w busie i podlewają, oczywiście interweniowała w tej sprawie 

już dwukrotnie, ale nawet nie nawet nie o to chodzi. Proszę Państwa jeżeli powiat obciążymy powiat tym 

obciążymy, no odbędziemy od niego żądać to na pewno więcej zgody na przystanek przy jakiejkolwiek 

drodze nie dostaniemy, tak, bo powiedzą no naraz najpierw chcecie zgodę, żebym ja wyraził itd. tam 

budujecie przystanek a potem będę by musiał utrzymywać, bo tak będzie. Poza tym, tak jak wspomniałem 

na początku, to jest sprawa utarta od lat, od dziesiątek pewnie lat, i że w ten sposób to wygląda. Chodniki 

przy drogach powiatowych, ja jestem za tym, żeby oczywiście jak najwięcej pokrywał kosztów, nie tylko z 

tym związanych a innych, powiat, tak. Ale nie będzie tego na pewno nie będzie tego robił. Chodniki, była 

zawsze umowa, ja pamiętam, pisana, niepisana, że chodniki przy drogach powiatowych budują gminy i tak 

to robią. Zdarza się jakieś pojedyncze oczywiście sytuacje, gdzie tam powiat jakiś kawałek chodnika zbuduje, 

ale bardzo bardzo bardzo rzadko. I w tym wypadku z tymi przystankami będzie prawdopodobnie tak samo, 

tak. Jeżeli jesteśmy przekonani, że to nie jest nasz obowiązek, tylko powiatu, to nie podejmujmy żadnej 

uchwały, niech się martwi powiat. To on się powinien w takim razie zabiegać, żebyśmy z nim podpisali 

porozumienie i przejęli od jego... jego obowiązek, tak. Bo skoro to jest jego obowiązek, no to w ten sposób, 

ten. Z drugiej strony, jak tutaj Pani Beata mówiła, tak, jeżeli to wynika z ustawy, że to jest z kolei nasz 

obowiązek [niezrozumiałe], to rzeczywiście nie jest potrzeb... 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Znowu coś się wydarzyło. Znowu ten powiat. Dobrze. Proszę bardzo ad vocem Pan Radny Zawistowski. 

Spróbujmy zmierzać od końca dyskusji. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, ja tylko króciutko, bo dostałem informację z władz powiatu. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

...... Jakby było lepiej. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Powiedźcie Panu Sławkowi, że gdyby odbierał telefon, powiedziałby, że wkrótce na rondzie pod BMW będą 

nasadzenia do września. Także to taka informacja dla Pana Radnego Sławka Ostrzyżka. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pan mi nie musi jakby tłumaczyć, bo ja sobie nie tłumaczę tych spraw... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja tylko przekazuję informację, ja nie tłumaczę. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

A ja mam inną informację. Tu nie chodzi o żadne nasadzenia, tylko ja mam... o, przed chwilą, dzisiaj 

odbierałem list, no nie wiem czy go widać, tak, właśnie ze starostwa odnośnie tego, co mówiłem, o tego 

zgłoszenia zagospodarowania tego ronda, itd. Ja na okrągło do starostwa dzwonie w różnych sprawach i 

jestem za tym, żeby oni jak najwięcej robili dla nas, tak. Jakąkolwiek widzę gdzieś coś na drodze powiatowej, 

zgłaszam. Nie robię tego tutaj przez... na forum rady na forum wójta, itd. Naprawdę wierzcie mi Państwo, że 

tak to jest. I ja jestem oczywiście zwolennikiem, żeby jak najwięcej powiat nam dołożył, jeżeli tylko będzie 

miał, ale wiecie jak to wygląda. No wygląda w ten sposób, jak wygląda, ale przy Al. Hrabskiej ta ścieżka jest 

tak zarośnięta, że głowa mała. Tam kawałeczkiem przynajmniej udało nam się wykosić przez gminę 

fragment, ten, który jakby bezpośrednio nie przylega do pasa drogowego, tylko jest tą ścieżką, którą myśmy 

zbudowali. No tak to wygląda i nie chcę tutaj akurat... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Znowu się zawiesiło. 



Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Powiat tylko prosi, żeby Pan Sławek odbierał telefon. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Mogę Panie Przewodniczący? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Momencik. Już panowie, dobrze. Pan Radny Górecki. Zamkniemy już tą dyskusję w tym punkcie. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tak. Ja ma pytanie do Pani Prawnik. Zanim je powiem to tylko chciałem powiedzieć Panu Sławkowi, że 

powiat Szanowni Państwo to nie jest samorząd oderwany od jakiejś rzeczywistości, od aktualnych potrzeb i 

on po prostu musi się zmierzyć ze swoimi zadaniami. I tutaj nie ma jak gdyby przeproś. I tu Pan Sławek 

wskazuje, że jak my będziemy zmuszać powiat do czegoś, to on nie będzie nam pozwalał wybudować 

przystanków, czy w ogóle pozwolić na jakieś przystanki w drogach powiatowych. Przecież to jest w ogóle 

jakieś szalone myślenie, no jak można tak myśleć, są przepisy i ja rozumiem, że powiat względem przepisów 

musi się stosować. Ja mam pytanie do pani prawnik. Proszę powiedzieć, czy my będąc zarządcą, czyli 

rozumiem, że umowa była podpisana, czy jeżeli jesteśmy zarządcą czy powiat może dofinansować nas jako 

zarządcę? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pani mecenas? 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Znaczy to pewnie będzie wynikało z treści też porozumienia, które ewentualnie zawrzemy, natomiast, jeżeli 

my przejmujemy, przejmujemy obowiązki, to pewnie przejmujemy i kwestię finansowania. To trzeba by 

bardziej zapytać tutaj panią skarbnik myślę, jak to by mogło wyglądać w kwestii finansowej. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja się pytałem o kwestie prawne. Czy my jako zarządca możemy żądać, znaczy żądać, możemy prosić o to, 

żeby powiat dofinansował nas w jakiejś tam kwocie do ich zadania, tylko oczywiście my jesteśmy zarządcą, 

bo taka była umowa. Czy może, czy nie może nas dofinansować jako zarządca? 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

To musiało wynikać, w mojej ocenie to musiałoby wynikać ewentualnie z treści porozumienia. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Mi tylko chodzi o to Szanowni Państwo, że my możemy być jako zarządca, czyli podpisać umowę, że 

jesteśmy zarządcą, ale, żeby powiat partycypował, jak gdyby w utrzymaniu tej infrastruktury i cała filozofia. 

No tak sobie to wyobrażam i wtedy mamy wpływ na to, co... bo wybieramy firmy, jak gdyby tutaj 

nadzorujemy, bo i tak to robimy. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Znaczy moim zdaniem, przepraszam, że się włączę, moim zdaniem, w zależności oczywiście od 

sformułowania takiego porozumienia, jeżeli zarządcą jest powiat, to wtedy my możemy dofinansować w 

ramach pomocy dla powiatu pruszkowskiego, a jeżeli zarządcą jesteśmy my, to powiat może dofinansować 

to również jako... dla nas, jako dla gminy. Czyli tutaj jest element tego porozumienia działa w obydwie 

strony. To jest identycznie jak budujemy drogi, prawda. Pomoc dla powiatu pruszkowskiego i dofinansujemy 

budowę ronda na przykład. 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Czyli rozumiem, że kwestie porozumienia ewentualne brzmienie. Tak. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, ja pana... Panie Przewodniczący, ja widziałby tu lepszą formułę, bo byśmy mieli wpływ na 

wykonawcę. Widać to Pan Wójt o tym mówił, my też to widzimy np. w komunikacji 62, 61, nie mamy 

żadnego wpływu. Tu jako zarządca mamy wpływ na wykonawcę, to jest dobrze, ale prosimy o to, żeby 

powiat się jak gdyby tutaj partycypował w kosztach. Ja bym proponował, żeby tak to wyglądało. Bardzo 

dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, zamykam dyskusję w tym punkcie porządku obrad. Panie Jarku, wracam do pana 

wypowiedzi na początku dyskusji w tym punkcie. Pan przedłoży wniosek co do treści projektu uchwały? Nie 

słyszę Pana Jarosława. Dobrze. Zamykamy już dyskusję w tym punkcie. Przed głosowaniem sprawdzimy 

ponownie obecność Państwa Radnych na sesji. Proszę bardzo o potwierdzenia obecności. Widzę, że Pan 

Marek Bańburski się pojawił na sesji. Także mamy 16 osób. Proszę Państwa, jak Państwo widzicie ktoś się 

nie potwierdzi, Pani Radna Sulima-Markowska i Pan Radny Aranowski. Dwie osoby jeszcze. I czekamy na 



Pana Radnego Aranowskiego. Jest Pan Radny w Zoom-ie? Teraz zobaczę. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja już jestem. Jestem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, tak. Widzę, widzę. Tylko Pan Radny jeszcze Aranowski. 

Pracownik Biura Rady  

Pan Radny Aranowski jest w Zoom-ie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, ale nie potwierdza obecności. Zamykamy możliwość sprawdzania i potwierdzenia obecności i 

przejdziemy do głosowania projektu uchwały. Proszę bardzo Pani Olgo. Przystępujemy do głosowania. 

Uchwała w sprawie przejęcia przez Gminę Raszyn zadania publicznego z zakresu zarządzania przystankami 

komunikacyjnymi zlokalizowanymi w ciągach dróg powiatowych gminy w granicach administracyjnych 

Gminy Raszyn. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

To jest do końca roku, tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Do końca, tak, sprawdzałem, w uchwale tak zapisane. Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Tak jak Pani 

Beata zaznaczyła na pół roku jest podpisana. 17 za, 3 wstrzymujące, 1 osoba nieobecna. Uchwała została 

przyjęta. Pani Beato, chyba jeden punkt był teraz do zreferowania przez panią, tak? 

Beata Boros-Bieńko (Urząd Gminy Raszyn)  

Nie, nie, nie. Ja już wszystko dziękuję. Ja tylko znalazłam tą uchwałę i prześlę numer Pani Teresie 

Senderowskiej, Pani Radnej, która... numer uchwały i punkt, gdzie jest napisane, że opłat nie pobieramy. 

Dobrze? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. Dziękuję bardzo. 

Beata Boros-Bieńko (Urząd Gminy Raszyn)  

Dziękuję serdecznie. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Do widzenia. 

Beata Boros-Bieńko (Urząd Gminy Raszyn)  

Do widzenia. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Przechodzimy do pkt 10 porządku obrad, uchwała w sprawie nadania ulicy położonej na terenie Gminy 

Raszyn. Jest z nami obecny Pan Zbigniew Tokarz, Referat Geodezji, proszę bardzo. Pan Zbigniew zreferuje 

projekt uchwały, 3 kolejne tak będą. Tak. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik Referatu GNR)  

3 kolejne, tak. Dzień dobry. Witam Państwa serdecznie. Pierwsza uchwała, uchwała w sprawie nadania 

nazwy ulicy dotyczy działki ewidencyjnej położonej w Słominie. Jest to działka ewidencyjna o nr 272/9. 

Właściciel, który jest deweloperem, Novisa Development zwrócił się z prośbą o nadanie nazwy ulicy, są 

następujące propozycje, ulica Letnia jest to nazwa preferowana przez właściciela. Następna propozycja to 

jest Wonnej Wiśni, Kwiecistej Jabłoni oraz [niesłyszalne]. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To włączony mikrofon. Proszę o wyłączenie mikrofonów po wypowiedziach. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik Referatu GNR)  

Może spróbuje wyświetlić, jeżeli jest taka możliwość. To jest właśnie ta droga zaznaczona pogrubionym 

kolorem żółtym. Proszę zobaczyć, tutaj w sąsiedztwie są takie nazwy jak Piaseczyńska, Janczewicka, Dzikiej 

Gruszy, to też jest nazwa nadana przez tego samego dewelopera, 6 Sierpnia, Fiołkowa, Winorośli, Sosnowa, 

6 Sierpnia, Niedźwiadka. Także preferowana nazwa to jest ulica Letnia. Przypomnę te wszystkie te nazwy, 

które są zaproponowane, nie występują na terenie Gminy Raszyn. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Projekt uchwały był opiniowany w dniu wczorajszym na Komisji Planowania 

Przestrzennego i Inwentaryzacji. Proszę o zabranie głosu Pana Przewodniczącego Janusza Hofmanna. Proszę 

Panie Radny. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo Panie Przewodniczący. Witam wszystkich bardzo serdecznie. Panie Przewodniczący, 



wczoraj na Komisji, Komisja zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie i jednogłośnie, 7 osób za, i tak jak 

tutaj właśnie Pan Zbigniew Tokarz, kierownik, powiedział wcześniej, że preferowana była ta nazwa ulica 

Letnia i Komisja przyjęła też nazwę takiej ulicy, żeby ulica nazywała się właśnie Letnia, jak we wniosku, także 

dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Otwieram dyskusje, są pytania w tym punkcie porządku obrad? Nie widzę. Przystępujemy do głosowania 

projektu uchwały. Uchwała w sprawie nadania nazwy ulicy położonej na terenie Gminy Raszyn, nazwa ulicy, 

ul. Letnia. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Jeszcze Pan Radny Sławomir Ostrzyżek. Przy 

następnym głosowaniu sprawdzimy jeszcze obecność, co z Jarosławem Aranowskim się stało. Pan Radny 

jest akurat... Panie Sławku, prosimy o oddanie głosu. Znowu chyba problem z połączeniem. Dobrze, 

zamykamy możliwość głosowania. Poproszę o wyświetlenie wyniku głosowania. 19 za, 1 brak głosu, 1 osoba 

nieobecna. Przystępujemy do kolejnego punktu porządku obrad, też jest nazwa ulicy. Proszę Panie 

Zbigniewie o zreferowanie projektu uchwały. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik Referatu GNR)  

Kolejna uchwała dotyczy również nadania nazwy ulicy. Tutaj ulica położona jest w miejscowości Wypędy i 

Janki. Tutaj będzie problem z nadawaniem numeracji porządkowej w tym rejonie. Może też wyświetlę 

mapę. Nie mogę wyświetlić. Co się dzieje? Nie wiem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Pani Olgo, proszę o wyświetlenie mapki do załącznika, które w projekcie uchwały. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik Referatu GNR)  

Już udało się. Ja może powiększę, żeby Państwu pokazać jak wygląda sytuacja. Coś się zacięło. W tej chwili 

ul. Platynowa, Szanowni Państwo, jest mniej więcej na tym odcinku. To, że ta linia jest tutaj wyrysowana, to 

nie świadczy o tym, że jest nadana nazwa tej ulicy, ponieważ jest potrzeba nadawania numerów 

porządkowych tutaj na tym obszarze, który przylega do serwisówki, bo serwisówka biegnie wzdłuż głównej 

trasy i te działki, które stanowią... są jakby pod tą serwisówką, stanowią własność powiatu pruszkowskiego, 

w związku z tym wystosowaliśmy pismo do powiatu o wyrażenie zgody na nadanie nazwy, przedłużenie tej 

ul. Platynowej, może jeszcze zmniejszę, żeby Państwu pokazać, o, żeby ta ul. Platynowa miała przebieg o 

tutaj, wzdłuż trasy na południe, przechodząc z Wypęd do Janek i dochodząc do ul. Mszczonowskiej, 

ponieważ, jak może wyłączę ulicę, nie wymienialiśmy w tej uchwale numerów działek, bo proszę zobaczyć, 



tutaj jest cały obszar tych działek i ta ulica, jeżeli będzie miał nazwę Platynowa, nie jest wydzielona 

ewidencyjne, w związku z czym w uchwale opisaliśmy to, jaki przebieg będzie miała ta ulica. Ma w tej chwili 

około 1,5 km długości. Jeżeli Państwo podejmą taką uchwałę, to myślę, że będzie to zasadne. Dziękuję 

bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Poproszę o opinię Panie Przewodniczący. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, Komisja też jednogłośnie zaopiniowała projekt uchwały, 7 osób było za. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Czy są pytania do pana kierownika w tym punkcie porządku obrad? Nie 

widzę. Jak ja informowałem, poproszę Państwa o ponowne potwierdzenie obecności. Chcemy mieć tutaj 

ścisłość, czy Pan Radny Aranowski już jest obecny, czy nie. Pani Henryka Koper, Pan Radny Aranowski, Pan 

Krzysztof Będkowski i Pan Radny Ostrzyżek, proszę Państwa o potwierdzenie obecności. Pan Rady 

Będkowski, Pan Aranowski i Pan Ostrzyżek. Coś z panami... Dobrze, zamykamy możliwość potwierdzenia 

obecności, przystępujemy do głosowania. Nie wiem co tam się dzieje u panów. Pani Olgo, proszę o 

wyświetlenie możliwości głosowania projektu uchwały. 

Pracownik Biura Rady  

Nazwa ulicy Popularna, tak? Dobrze zrozumiałam? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Platynowa. Platynowa. 

Pracownik Biura Rady  

Platynowa. Przepraszam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, tak, Platynowa. Przystępujemy do głosowania. Uchwała w sprawie nadania nazwy ulicy położonej na 

terenie Gminy Raszyn. Nazwa ulicy, ul. Platynowa. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Jeszcze 

Pani Radna Teresa Senderowska, poprosimy o oddanie głosu. 18 za, 3 są osoby nieobecne. Przechodzimy do 

pkt 12 porządku obrad. Proszę Panie Zbyszku o wyjaśnienie. 



Zbigniew Tokarz (Kierownik Referatu GNR)  

Ostatnia uchwała dotyczy sprostowania oczywistej omyłki pisarskiej, ponieważ na sesji Rady Gminy w dniu 

3 czerwca podjęto uchwałę o nadaniu nazwy ulicy położonej w obrębie Falenty Nowe. Działka ewidencyjna 

o nr 30/3. Pomyłka polegała na tym, że nadano nazwę Wichrowe Wzgórza, powinno być Wichrowe 

Wzgórze, bo to jest jakby kontynuacja nazwy, która już istnieje. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Proszę Pan Radny Janusz Hoffman, Przewodniczący Komisji. Uchwała była omawiana na 

Komisji. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Uchwała... Projekt uchwały było omawiane, także też jak podobnie jak tamte projekty uchwał, 7 osób było 

za, jednogłośnie. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Otwieram dyskusję. No muszę tak się Państwa zapytać, czy są pytania? Sprawa oczywista. Nie widzę, 

przystępujemy do głosowania projektu uchwały. Uchwała w sprawie sprostowania oczywistej omyłki 

pisarskiej w uchwale nr LVIII/501/2022 Rady Gminy Raszyn z dnia 3 czerwca 2020 roku w sprawie nadania 

nazwy ulicy położonej na terenie Gminy Raszyn. Nazwa ulicy Wichrowe Wzgórza, kto jest za? 

Zbigniew Tokarz (Kierownik Referatu GNR)  

Wichrowe Wzgórze. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Wzgórze. Przepraszam, teraz ja źle powiedziałem. Tak, dokładnie. Wichrowe Wzgórze. Kto jest za? Kto jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? Wprowadziłbym Państwo w błąd. 18 za, 3 osoby nieobecne. Panie Zbyszku, to 

już chyba wszystko z pana strony, tak? 

Zbigniew Tokarz (Kierownik Referatu GNR)  

Tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję panu za obecność na sesji. 

Zbigniew Tokarz (Kierownik Referatu GNR)  

Ja również dziękuję serdecznie. Do widzenia. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Do widzenia. I mamy kolejny projekt uchwały. Uchwała w sprawie sprostowania oczywistej oomyłki 

pisarskiej w uchwale nr LVIII/505/2022 roku Rady Gminy Raszyn z dnia 3 czerwca 2020 roku w sprawie trybu 

i szczegółowych kryteriów oceny wniosków o realizację zadania publicznego w ramach inicjatywy lokalnej. 

Tu poproszę może o głos panią mecenas. 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Dzień dobry, witam jeszcze raz. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dzień dobry. 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Tak ja pewnie Państwo już tutaj z treści uchwały zauważyliście, że tam jest kwestia tego nazewnictwa... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dokładnie tak. 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

...gminy i tutaj pojawiła się no niestety jeszcze taka oczywista omyłka i prosimy o sprostowanie tego, żeby, 

no żebyśmy mieli jasność co do brzmienia. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Proszę Pan Radny Górecki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. No tak, to oczywiście trzy razy przyjmujemy tą uchwałę, a ja tylko mam prośbę Panie 

Przewodniczący, że jeżeli wpływa jakieś pismo, w związku z tym, że jakaś uchwała ma jakiś problem, 

żebyśmy byli poinformowani o tym piśmie i mieli w nie wygląd, żebyśmy sami wiedzieli, na czym polega 

jakiś błąd. Tutaj akurat to jest tylko zwykła pomyłka i no nie pisarska chyba do końca, bo tam gmina chyba 

tam nie przez pomyłkę się znalazła, ale w ogóle, bo już za pierwszym razem nie mieliśmy też tego pisma. Czy 

my nie dostajemy w ogóle, Panie Przewodniczący, bo [niesłyszale]nie wpływa. Słucham? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę, proszę. 



Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Proszę, proszę, proszę Panie Przewodniczący. Przepraszam. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, nie, nie. Już za... Czy no bo było już wcześniej było też już zakwestionowane przez wojewodę, jak gdyby 

no nie mieliśmy w ogóle w tej sprawie żadnego dokumentu, czy jego... czy nie było w ogóle, tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Radny, nie było pisma od wojewody. Na etapie opiniowania projektu uchwały poprzedniej, która w 

jakiś sposób... Byłem autorem tej uchwały. Pani mecenas w kontakcie z Biurem Prawnym ustaliła, że projekt 

w opinii Biura Prawnego był jakby zbyt bogaty w treści, wychodził poza ramy, powiedzmy sobie ustawy, co 

do tej uchwały. Pani mecenas konsultowała projekt uchwały i przygotowała tą wersję poprawioną we 

współpracy z Biurem Prawnym Wojewody i tak to wyglądało Panie Radny. Także żadnego pisma, co do 

treści tej uchwały, poprzedniej uchwały nie było. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Także to wszystko, tak? Dziękuję bardzo. Mamy nadzieję, że do trzech razy sztuka. Uchwała zostanie 

podjęta i dalej będzie realizowana przez Samorząd Gminy Raszyn. Przystępujemy do głosowania projekt 

uchwały. Coś hałasuje strasznie. Uchwała w sprawie sprostowania oczywistej omyłki pisarskiej w uchwale 

nr... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Mógłbym prosić o kworum jeszcze raz, bo już mnie widzę wysłało. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze, to zamykamy możliwość odczytania projektu uchwały. Ponownie poproszę o potwierdzenie 

Państwa obecności na sesji. Jeszcze 4 osoby poproszę o potwierdzenie, Pan Radny Szustak, Pan Radny 

Będkowski i jeszcze tak dwie osoby. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Nie mogę potwierdzić, nie wiem dlaczego. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jest pan obecny, dobrze. Proszę zaznaczyć [niezrozumiałe] obecnego. Czasami warto odświeżyć sobie 

program eSesja, potrafi się zawiesić. Pan Radny Krzysztof Będkowski? Nie ma Pana Radnego Będkowskiego. 

Proszę zamykamy listę sprawdzenie obecności i przejdziemy do głosowania projektu uchwały. Uchwała w 

sprawie sprostowania oczywistej omyłki pisarskiej w uchwale nr LVIII/505/2022 Rady Gminy Raszyn z dnia 

3 czerwca 2022 roku w sprawie trybu i szczegółowych kryteriów oceny wniosków o realizację zadania 

publicznego w ramach inicjatywy lokalnej. Kto jest za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się 

wstrzymał? 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Jestem za, ale tam załącznika nie może zlikwidować na ekranie z poprzedniego punktu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Wiesławie, jest pan za, tak? 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Tak. Tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Zaraz zobaczymy co się dzieje ewentualnie. Zaraz sprawdzimy to. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

[niesłyszalne] 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę o głos Pana Szustaka. Jeszcze głos Pana Radnego Sławomira Ostrzyżka i Pani Radnej Elżbiety Kuczary. 

Pani Olgo, czy Pan Radny Wiesław Szustak został uwzględniony w głosowaniu? 

Pracownik Biura Rady  

Tak, ja odznaczyłam jego głos za. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze i poproszę, zamykamy możliwość głosowania o wyniki. Głosowanie, 18 za, 2 brak głosu, 1 osoba 

nieobecna. Uchwała została przyjęta. Panie Wiesławie jaki pan ma problem w tej chwili na program eSesja. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Taki sam ciągle jestem ten załącznik z poprzedniego punktu prezentacji. I nie mogę tego w ogóle 



zlikwidować. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To może pan sobie odświeży program eSesja. 

Wiesław Szustak (Radny Gminy Raszyn)  

Chyba tak trzeba zrobić. Dobrze. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, tak, dobrze. Przejdziemy do pkt 15 porządku obrad. Uchwała w sprawie przyjęcia programu karty 

mieszkańca Gminy Raszyn. To odbyło się po... 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

planistyczny jeden jest. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Tak, planistyczny, tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Przepraszam, pospieszyłem się. Ależ pogoniłem, a to jeszcze plan przestrzenny przecież, dokładnie. Mamy 

przed sobą uchwałę w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części terenów 

położonych we wsi Łady w Gminie Raszyn - rejon ul. Ziołowej i ul. Za Olszyną. Projekt uchwały był 

opiniowany przez Komisję Planowania Przestrzennego i Inwentaryzacji. Poproszę o informację Pana 

Przewodniczącego z posiedzenia Komisji. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Tak Panie Przewodniczący. Komisja już dwa razy obradowała właśnie przy tym projekcie uchwały. Wcześniej 

było to też wyłożone na sesji. Z sesji to było z powrotem do komisji i 27 czerwca Komisja obradowała jeszcze 

raz nad tym projektem uchwały, zaopiniowała pozytywnie. Także dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Otwieram dyskusję. Proszę bardzo, głos dla Pana Radnego Zawistowskiego. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak. Ja bym tylko prosił o doprecyzowanie jednego zapisu. Jest to § 8 pkt 1 ppkt 3. Sposób usytuowania 

obiektów budowlanych. I tutaj jest napisane tak, dopuszcza się usytuowanie... sytuowanie budynków 

zwrócony ścianą bez otworów okiennych lub drzwiowych w odległości 1,5 m od granicy działki budowlanej 



lub bezpośrednio przy tej granicy. Czyli co, mogę usytuować 1,5 m albo bezpośrednio. A metr mogę, czy 

nie? Bo z tego wynika, że nie mogę? No bo to jest tak napisane, że albo 1,5 m, albo bezpośrednio przy 

sąsiedniej działce. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Dobry Państwu, Krzysztof Zgierski się kłania. Jestem, mam zaszczyt i przyjemność być projektantem tego 

planu miejscowego i ten zapis faktycznie jest wyjątkowo nieczytelny. Natomiast on wynika wprost z 

rozporządzenia w sprawie warunków technicznych jakim powinny odpowiadać budynki i ich usytuowanie. I 

że Rada Gminy w miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego ma możliwość umożliwić 

lokalizację budynku przy granicy z działki budowlanej, bądź 1,5 m od tej działki... bądź 1,5 m od tej granicy 

ścianą, zwróconą ścianą bez otworów okiennych lub drzwiowych. No i teraz właściwie to ja też nie wiem, 

czy można metr, tak szczerze mówiąc. To zależy wszystko od interpretacji powiatu, każdy powiat 

interpretuje to inaczej, tak. Natomiast jakby to nie jest, to nie jest jakby wada legislacyjna tego planu, tak, 

ten przepis wynika wprost z... jest przeklejką tak naprawdę z rozporządzenia w sprawie warunków 

technicznych jakim powinny odpowiadać budynki i ich usytuowanie. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No i tu mamy problem, dlatego że ktoś, kto będzie chciał zbudować dom, to ma w tym momencie loterie, 

tak. Dobra, spróbuję 1,5 m, to mogę. Zrobię 1 m, ale powiat może mi odrzucić albo nie odrzucić. Projektant 

też nie będzie wiedział, jak ma zrobić projekt budynku przy tak nieprecyzyjnym zapisie. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Jeszcze raz podkreślam, że to nie jest nasz zapis, tylko zapis wynikający wprost z rozporządzenia. To 

mówimy, że... mówimy tutaj o tym, że legislacja na poziomie krajowym jest wadliwa, a nie na poziomie 

lokalnym. My mogliśmy ten zapis wprowadzić, bądź nie. Skorzystaliśmy z tej możliwości. Dlatego tak to 

wygląda. Natomiast co do interpretacji przepisów potem planu, no to od tego już jest właściwy organ 

administracji architektoniczno-budowlanej, w którym w przypadku Gminy Raszyn jest powiat pruszkowski. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja w każdym razie się wstrzymam, bo nie mogą ponosić odpowiedzialności za wadliwe dokumenty wyższego 

szczebla tak, nie mówię o naszym. Dziękuję. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Pan Radny Górecki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Przepraszam, już włączyłem. Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, ja uczestniczyłem na ostatniej Komisji. Ja 

już wiem, że nie ma pani chyba... Pani Kierownik Referatu chyba nie ma, bo nie widzę, ale jest Pan Krzysztof. 

Powiem szczerze, że trochę byłem zdegustowany w ogóle tutaj tą dyskusją na tej Komisji, gdzie praktycznie 

można powiedzieć, że nakrzyczano na radnych, co mi się bardzo nie podobało, ale Panie Krzysztofie, mówił 

pan, że wojewoda kwestionuje drogi wewnętrzne, zapisy w drogach wewnętrznych. Poświęciłem trochę 

czasu i wie pan co, wszedłem na Dziennik Urzędowy Województwa Mazowieckiego i muszę panu 

powiedzieć, że no chyba się pan mija z prawdą, bo ja tam widzę sprzed roku, widzę sprzed 2 tygodni, 

uchwały, gdzie są opublikowane przez wojewodę i tam są zapisy Panie Krzysztofie, i dotyczące szerokości, 

akurat w tym wypadku też pan jak gdyby kwestionował, że tutaj też może być problem, ale są i zawrotki, 

Panie Krzysztofie, w tych planach przestrzennych opublikowane przez wojewodę, są też skosy przy 

skrzyżowaniach, no i powiem, że nie wiem jak traktować pana słowa z Komisji, bo nie do końca jak gdyby 

ukazują to, co ja widziałem. Czyli jednak wojewoda nie kwestionuje i to nie są gminy, wie pan, 100 km od 

Warszawy, tylko gminy podwarszawskie. Czyli może być... może warto jednak te plany, żeby były bardziej 

precyzyjne, bo później, Szanowni Państwo, jakby ktoś z państwa się przyjechał i tutaj jest ta kwestia 1,5 m i 

metr, w niektórych planach nie ma w ogóle tego zapisu, w niektórych jest, ale muszę Państwu powiedzieć, 

że ul. Wyspiańskiego w Ożarowie, jest dom, który... są domy, bo to jest kilka działek, są domy, które są 

wybudowane na pojedynczej działce, mieszczą się na środku tej działki i Państwo sobie wyobrażają, że tam 

się mieści 4 lokale, 4 zupełnie oddzielne rodziny, które mają i parter i poddasze. I tutaj nie jest akurat uwaga 

do Pana Krzysztofa, bo rozumiem, że prawo budowlane jest takie nieprecyzyjne, które pozwala 

projektantom na no naprawdę tutaj na wolną amerykankę z tego wynika. Czytałem też ten plan właśnie z 

tej miejscowości i tam nie ma rzeczywiście nic, ani 1,5 m, ani 1 m, a mimo wszystko można tak to 

zagospodarować, że nie będziecie Państwo, nie będziemy mieli domów jednorodzinnych na działkach, tylko 

wielorodzinnych, 4 co najmniej lokale wtedy one występują. Panie Krzysztofie, to ja bym chciał, żeby pan się 

odniósł do tego, w związku z tym, że te drogi wewnętrzne można czy nie można. Bo wie pan, jeżeli pan 

mówi, że nie można i są kwestionowane, no to ja to biorę za monetę no taką, że jednak tak jest. Ale jeżeli 

patrzę, że wojewoda tutaj publikuje takie właśnie uchwały, gdzie są zapisy w te drogi wewnętrzne i tu 



chodzi o to Szanowni Państwo, że później jak są... jest tych dróg ileś tych wewnętrznych, to jest problem w 

ogóle z odbiorem śmieci i z blokadą dróg, blokadą jak gdyby drogi. Dużo rzeczy takich negatywnych się 

zdarza, jeżeli nie ma zawrotek na przykład. Mówimy też o strażach pożarnych, mówimy o służbie zdrowia, o 

karetkach pogotowia. I to jest jeden aspekt. Jeżeli mogę to za chwilę bym jeszcze dalej kontynuował. Tylko 

Panie Krzysztofie, jakie ma pan tutaj zapatrywanie? Czy powinno się to, czy nie powinno? Drogi 

wewnętrzne. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Nie przytoczył pan... nie przytoczył pan natomiast moje wypowiedzi z Komisji, w której podkreślałem, że 

interpretacja przepisów przez wojewodę ciągle ulega zmianie. Rzeczy, które nie były akceptowalne, być 

może dnia następnego są akceptowalne. Ja siedzę w tym biznesie, mówiąc brzydko, od ponad 16 lat. I ja 

mam, mogę panu pokazać, wiele rozstrzygnięć nadzorczych, w których wojewoda kwestionował możliwość 

regulowania dróg wewnętrznych w planach miejscowych inaczej niż poprzez wyznaczenie ich na rysunku 

planu liniami rozgraniczającymi odpowiednim symbolem i kolorem szarym. Taka była interpretacja i ja się 

tego trzymam. A to, że teraz wojewoda zmienia zdanie, no to proszę bardzo. Dlatego też powiedziałem 

panu na Komisji, że na tę chwilę moim zdaniem wyznaczanie parametrów dróg wewnętrznych bez ich 

wyznaczania i zgodnie z tamtymi wszystkimi rozstrzygnięciami nadzorczymi i wyrokami, które ja znam, jest 

niewłaściwe. Natomiast, jeżeli wojewodzie nagle odczarowało się, że teraz możemy określać parametry 

dróg wewnętrznych, to ja bardzo chętnie to zrobię, ale w następnym planie. Ponieważ procedura 

planistyczna, procedura planistyczna trwa latami. Tak naprawdę działania zmierzające do uchwalenia tego 

planu, tego planu o którym dzisiaj... który dzisiaj procedujemy trwały ponad 10 lat, łącznie ze zmianą 

studium, ze wszystkim, tak. Także to jest proces naprawdę bardzo długotrwały, proces ciągły i proces 

dynamicznie się zmieniający. Także proszę mi tutaj nie zarzucać, że ja się rozmijam z prawdą czy 

wprowadzam Państwa w błąd, ponieważ tak a nie inaczej wygląda planowanie przestrzenne i interpretacja 

przepisów przez wojewodę, że następnego dnia nie wiemy, co będzie, jaka będzie interpretacja do 

następnego dnia. Dziękuję bardzo. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem Panie Krzysztofie... Rozumiem Panie Krzysztofie, że no właśnie, że te punkty, ja mówię tylko o 

drogach wewnętrznych, że one są różnie interpretowane. No nie wiem, ja czytałem sprzed roku i czytałem 

sprzed końca czerwca, dokładnie koniec czerwca. No chyba nie można tu wojewodzie chyba można 



ewentualnie zarzucić, skoro u jednych pozwalał, drugich nie może pozwolić. Ja mam Panie Krzysztofie tylko 

propozycję, bo pan jak gdyby tutaj jest bardzo długo już z nami, że my może rzeczywiście chociażby 

spróbować nie wiem jakąś interpretację uzyskać od Pana Wojewody w tym zakresie. Nie wiem czy to gmina 

czy to... no pewnie projektant bardziej, ale może, żeby te zapisy były jednak bardziej szczegółowe, jeżeliby 

się to udało, bo jednak później się okazuje, że mamy takie zabudowy jakie mam. Ja boję się tylko, że no 

właśnie, że to będzie wykorzystywane to przeciwko tutaj jak gdyby naszym zamiarom, a muszę Państwu 

powiedzieć, że też czytałem plany przestrzenne w gminie tutaj obok nas, gdzie radni rzeczywiście ze 

względu na zmianę polityki planów przestrzennych uchwalania, oni jakby zmieniają tutaj pewne zapisy, jak 

gdyby proponują jednak tutaj pewne zaostrzenie kursu, żeby nie było tej zabudowy łanowej, tej zabudowy 

szeregowej. I to jak gdyby w tym kierunku idziemy. Ja też chciałbym powiedzieć, że... i to mówiłem na 

Komisji, że nie chodzi o to, akurat tak się złożyło, że to przy tym planie trochę ta dyskusja była trochę 

bardziej taka no rzeczywiście dogłębna i chcieliśmy trochę więcej. Tutaj zarzucano chyba Beacie Sulimie-

Markowskiej, Pani Radnej i mi, że się czepiamy, a tak naprawdę to przecież chodzi o to, żebyśmy mieli tutaj 

tą zabudowę taką a nie inną, czyli po prostu trochę bardziej takiej nie tak gęsto zaludnionej można tak 

powiedzieć. I tu, no nie zgodzę się, żeby radni, że tak powiem, zwracać uwagę na to na sesji. Pan Wójt 

kiedyś wspominał o tym, że radni mają kostki brukowe na swoich działkach, a ja na sesji się dowiaduję, że 

pani sołtys chce rozbierać te kostki. Pani sołtys, mam nadzieję, że to był tylko żart. W każdym bądź razie 

proszę, żeby jak gdyby nie dochodziło do takiej sytuacji, żeby tutaj radni byli czy poganiani, czy w ogóle 

sekowani za to, że zadają pytania i mają swoje zdanie. I to tyle chciałem powiedzieć. Ja się wstrzymał od 

głosu i chciałem tylko powiedzieć, bo Pani Beata pewnie zabierze głos, że Pani Beato, rzeczywiście pani tutaj 

naciskała bardzo na tej Komisji i ja będę w panią w takim wypadku tutaj... będę panią trzymał za słowo, bo 

pani powiedziała, że tutaj nic się złego nie może zdarzyć, ale będzie pani taką twarzą tej zabudowy na tym 

terenie. Tak to trochę rozumiem. Także tak to będzie wyglądało. I zobaczymy jak to będzie wyglądało, ale 

mam nadzieję, że mimo wszystko będziecie Państwo mieli jakiś wpływ na tą zabudowę, bo jesteście tam 

właścicielami. Tak to zrozumiałem. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos formalny, Pan Radny Janusz Hoffman. 

Janusz Hoffman (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry. Jeszcze raz wszystkich serdecznie bardzo witam. Proszę Państwa, ja nie chcę tutaj zamykać 



dyskusji nikomu oczywiście, tylko chciałem zabrać głos. Rozmawialiśmy poprzednio bardzo długo, na 

poprzedniej Komisji, na ostatniej Komisji, która też, była w tym temacie. Była sesja, była... ten wniosek był 

zdjęty, znaczy projekt uchwały był zdjęty z tamtej sesji po takich też obradach, burzliwa ta Komisja była, ta 

ostatnia 27, weszło to na tą sesję. Proszę Państwa, my pomijamy tylko oczywiście, my rozmawiamy tutaj o 

bliskości zabudowy, o różnych takich sprawach, że to zaraz będą jakieś tam, no nie wiemy, brzydkie dachy 

powstaną, bo będą jakieś inne kolorowe, że to będzie w ogóle wszystko bardzo źle wyglądało. Tylko ja na tą 

Komisję poprzednią zaprosiłem przedstawicieli mieszkańców, bo my zapominamy cały czas znów w tej 

naszej rozmowie, zapominamy o mieszkańcach, i mieszkańcy się wypowiadali. Przedstawicieli wszystkich 

mieszkańców, no znaczy nie wszystkich mieszkańców zaprosiłem, ale tych takich mieszkańców, którzy byli 

głosem wszystkich posiadaczy działek w tym rejonie. To jest w granicach 17 ha ten rejon, o którym tutaj 

rozmawiamy, znaczy ten obszar, i wszyscy byli za, żeby uchwalić te plany, tak jak były. Dlatego wniosek 

Komisji był taki, że uchwaliliśmy, znaczy zaopiniowaliśmy to po prostu pozytywnie. Ja powiedziałem tylko to, 

że pamiętajmy o mieszkańcach, że to oni chcieli i robimy też to dla nich. Nie róbmy tego też dla siebie. Tutaj 

nie rozmawiajmy, nie rozmywajmy wszystkiego w jakieś tam niepotrzebne rzeczy. Naprawdę, Proszę 

Państwa. Ja nikomu nie zamykam ust, mówię tylko, żebyśmy też pamiętali o mieszkańcach. Dziękuję bardzo. 

I to taki wniosek, ale niech dalej się wypowiadają radni, żeby później mi nie zarzucono, że ja komuś 

zamknąłem usta jakimś wnioskiem. Bardzo proszę. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Dziękuję bardzo. Głos dla Pani Radnej Sulimy-Markowskiej. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dziękuję Panie Przewodniczący. Ja mam krótką tutaj krótkie pytanie do Pana Krzysztofa Zgierskiego. Panie 

Krzysztofie, powiedział pan, odpowiadając Radnemu Zawistowskiemu, powiedział pan, że w tym przepisie, 

który pozwala na te 1,5 m albo w granicy, że Rada Gminy może uchwalić taki parametr, ale nie musi. Czy 

możemy przyjąć, jakby zamykają już teraz temat tego planu, że w kolejnych planach, które dostanie pan do 

opracowania na terenie naszej gminy, że nie będziemy tego parametru powielać? Czy jest to w jaki sposób 

dla pana problem, żeby... żeby jakby nie... tego typu wątpliwe, jak widać dość słusznie, parametry, żeby się 

nie pojawiały? 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Szanowna Pani. Ja mogę napisać tak, mogę napisać inaczej, to jest tylko to jest kwestia decyzji, decyzji 



Państwa tworzących to prawo, Pana Wójta, który przedkłada projekt planu Państwu na sesji, natomiast 

jakby mam wrażenie, znaczy nie wiem dlaczego odbywamy tą dyskusję po raz kolejny na sesji, ale w nią 

wejdę. Mam wrażenie, że wszyscy demonizujemy tutaj ten zapis, ponieważ na działce 1000 m, kto przy 

zdrowych zmysłach będzie stawiał sobie ślepą ścianę przy granicy z sąsiadem. W imię czego? Po co sobie 

zabierać światło w domu? Po co projektować budynek na działce z sąsiadem? To jest po pierwsze. To jest 

pierwsza sprawa. Ten zapis jest tak naprawdę wymyślony dla ludzi, dla różnych awaryjnych sytuacji, że coś 

się komuś nie mieści na działce, że musi właśnie się przytulić z garażem gdzieś. Tak są... różne są sytuacje, są 

różne szerokości działek. To jest zapis wymyślony wyłącznie dla ludzi. Nie po to... My nie chcemy też 

zapisem ludziom robić źle, tak, my chcemy im robić dobrze, ponieważ, jeżeli takiego zapisu w tych planach 

nie będzie, ja mogę tego nie pisać, nie mam problemu, tylko następnie do Pani Moniki zaczną się schodzić 

ludzie, którzy mówią, że i biadolić, że oni mają własną działkę, oni mają świetny pomysł na jej 

zagospodarowanie, mają dużą rodzinę, potrzebują dużego domu, są dogadani z sąsiadem, ale zapis im nie 

pozwala. To jest broni obosieczna, tak. Także proszę też się zastanowić, czy naprawdę tego chcemy. Ja mam 

w tej chwili na tapecie dwa kolejne plany, które w przyszłym miesiącu Państwu będziemy przedstawiać i w 

tych planach, tak samo jak w kilkunastu planach, które do tej pory były przyjęte, jest też zapis o tej ostrej 

granicy i 1,5 m, ponieważ my to przyjmowaliśmy ten zapis dla ludzi, a nie dlatego, żeby komuś uprzykrzać 

życie. Zostawmy tę dyskusję otwartą jakby do następnej Komisji. Takie jest moje zdanie. Ja mogę tak, mogę 

inaczej. To decyzja należy do Pana Wójta i do Państwa. Natomiast proszę zdawać sobie sprawę też z 

konsekwencji tej decyzji. Dziękuję bardzo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

To ja tylko panu odpowiem, że oczywiście rozumiem te argumenty i też w nich jest jakiś sens. Natomiast w 

tym momencie, kiedy stoi już dom i on ma parametry, wszystko jest w porządku, znaczy od granicy jest te 3, 

czy 4 m zgodnie z prawem budowlanym, ale sąsiednia działkę ma takie możliwości przesunięcia się bliżej, a 

jest wąska, to nagle się okazuje, że ten sąsiad, który się odsunął, który już mieszka, nagle ma ścianę bez 

okien, bo sąsiad ma inny wąską działkę. I to jest niesprawiedliwe. To jest dla tego, który się wybudował 

wcześniej, tak, a nie może zaprotestować, ponieważ już ktoś ma taki zapis w planie i może się nim 

posługiwać. Myślę, że też będą tego typu sytuacje, że właśnie ktoś się poodsuwał, zmniejszył dom, żeby 

zachować wszystkie możliwe parametry, ale przyjdzie następny, który stwierdzi, no tak to muszę zbudować 

coś większego i się będę przesuwał. No nie jest to sprawiedliwe, więc myślę, że chciałbym, żeby pan... jakby 



ja rzucam ten temat tylko dlatego, żeby pan po prostu zastanowił się, też zrozumiał punkt widzenia już osób 

tu mieszkających. To jest jedna rzecz. A jeszcze tutaj do pana, do Pana Janusza Hoffmana. Mieszkańcy tak 

chcieli. A ja się dowiaduję, że ten parametr wcale nie był jakimś tam mieszkańcom istotny, bo taką 

słyszałam opinię, ten właśnie kwestionowany parametr. A jednak po prostu zostało im jakby przedłożony 

taki projekt planu, i jakby uznali, że to jest okay, więc wydaje mi się, że to chyba nie tak jest. My musimy 

tutaj na tym etapie, kiedy pan projektant przygotowuje te zapisy, żeby to było po prostu bardziej 

przemyślane. Wiemy już po tych dyskusjach, jakie są nasze obawy, jakie są oczekiwania i chciałabym prosić 

Szanownych Radnych i z Komisji, i wszystkich radnych, żeby po prostu na to zwracali uwagę. I jednak, żeby 

faktycznie tutaj jest racja taka, że za późno jakby ta dyskusja poszła, ponieważ plan był już wyłożony, był 

zaakceptowany i być może takie... w nim, że tak powiem, próby poprawy spowodowałyby opóźnienia w 

jego przyjęciu, to też jakby że strony mieszkańców nie jest to dobrze odbierane. To taką mam uwagę do 

jakby do zastanowienia się wszystkich Państwa Radnych i to tyle z mojej strony. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla Pana Radnego Ryszarda Kowalczyka. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu. Ja mam konkretne pytanie do pana projektanta, do Pana Krzysztofa? Odnośnie tego 

zapisu 1,5 m od granicy lub granicy. Po pierwsze to chciałem zwrócić panu uwagę na to, że tak jak 

powiedziała Pani Beata Sulima-Markowska, będzie to niesprawiedliwe, bo jeden postawi dalej, drugi ma 

prawo postawić 1,5 m, ale, pomijając to mam drugie pytanie. Jeżeli w granicy buduje to oczywiście sąsiad 

ma też prawo, bo tak zapisujemy w planie i powstaje budynek tzw. bliźniak jako jeden budynek, czyli bryła. 

Ale mam do pana pytanie. Czy ten przepis 1,5 m, bo sąsiad postawi 1,5 m bez okien, drugi sąsiad, jak 

zatwierdzimy plan, też ma prawo 1,5 m. Zostaje przestrzeń 3 m. Czy ten zapis nie koliduje z przepisami 

pożarowymi? Bo do tej pory, nie wiemy jak obecnie, czy się zmieniły, było, że między budynkami jeśli są 

otwory okienne 8 m, a między budynkami, gdzie nie ma otworów 6 m. Tutaj mamy 3, więc czy nie 

zatwierdzamy absurdu niezgodnego z przepisami pożarowymi? Proszę o odpowiedź. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę bardzo. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Nie, wszystko jest w porządku. Przepisy pożarowe, oprócz tego, że mówią o odległościach, mówią też o... 



przecież... to chociażby ten przepis byłby, o którym pan mówi, byłby w jawnej sprzeczności właśnie z 

budowaniem bliźniaków, tak. Tu chodzi o odpowiednią izolacyjność pożarową i przegrody pożarowe. I 

wszystko jest jak najbardziej możliwe. Natomiast jeszcze w kwestii tego 1,5 m, to tak sobie teraz rzuciłem 

okiem, na mapę Raszyna z góry, z lotu ptaka, także ja myślę, że gdyby takiej możliwości budowy w ostrej 

granicy by nie było, to chyba z 1/3, 1/4 zabudowy może by wypadła z Raszyna. Proszę zauważyć, że no 

jednak sporo działek w Raszynie jest postawionych właśnie... sporo przepraszam budynków jest 

usytuowanych np. w Raszynie właśnie przy ostrej granicy, także ja przesadzam oczywiście z tą 1/4, tak, ale 

jakby proszę zrozumieć też o co nam chodzi. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Ale to jest proszę pana wszystko albo za zgodą sąsiada albo samowolka. A my tutaj zapisujemy w sposób 

legalny 1,5 m i tak jak powiedziała Pani Beata, jeden się wybuduje z oknami na środku działki, a drugi mu 

postawi płaczącą ścianę 1,5 m, bo ma prawo, my pozwoliliśmy na to. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Proszę głos dla Pani Radnej Teresy Senderowskiej. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja wielokrotnie wypowiadałam się na temat ujednolicenia kolorystyki, jak również ujednolicania w planach 

miejscowych zabudowy. To znaczy chciałbym, żeby w przyszłości gmina była piękniejsza. A jak może być 

piękniejsza, m.in. poprzez dobre zapisy w planach miejscowych. Pomimo, że zwracałam Państwu uwagę, że 

te zapisy skorygować, nadal właśnie tam istnieją zapisy w § 8 projekcie, w takim bardzo szerokiej gamy 

kolorystycznej na tych działkach, gdzie jest kolor biały, szary, beżowy, kremowy, żółty, brązowy, jak również 

czarny grafitowy, brązowy i czerwone. W jaki sposób my mamy budować piękną gminę, budować gminę, 

gdzie niektóre miasta właśnie tworzą odpowiednie koncepcje nawet, regulacje estetyki miast, regulacje 

kolorystyki elewacji, dachów, nachylania kątów dachów, jeżeli w planach miejscowych, których właśnie 

uchwalamy, znajdują się tak szerokiej gamy kolorystyczne. Oczywiście ja nie oponuję i zawsze chciałam, 

żeby wszystko szło szybko, natomiast tu w tym przypadku uważam, że robienie takich, dla mnie, 

kardynalnych błędów, bo dla mnie to są kardynalne błędy, bo dzisiaj bardzo zwraca się uwagę na te kwestie 

w planach miejscowych, no nie jest dla nas dobre. No i zwracam Państwu na to uwagę. Ja się 

przysłuchiwałam tej dyskusji i właśnie, wiem, że jest ogromne raczej presja mieszkańców, żeby to uchwalać 

szybko, natomiast gminę budujemy dla wszystkich mieszkańców, nie tylko dla mieszkańców tego terenu, jak 



również dla ludzi, którzy przyjeżdżają do nas i oglądają nas z zewnątrz. My przejęliśmy, tak jak mówiłam, 

spuściznę, taką, jaką mamy, czyli wąskie drogi, zabudowa właśnie dosyć taka stara, nie ujednolicona, ale to 

nie znaczy, że dla przyszłych pokoleń mamy budować gminę też, moim zdaniem, która nie będzie się 

podobała, dlatego, że jeżeli się dopuszcza tak szeroki, takie szerokie możliwości, to nigdy nie będziemy 

mogli osiągnąć takiego celu, który wyznaczyliśmy, budowania pięknej gminy. I tylko tyle chciałam tutaj 

dopowiedzieć, żeby w przyszłych planach miejscowych zastanowić się ogólnie nad koncepcją właśnie, jak ta 

gmina ma wyglądać, jakie kolory elewacji, jak to regulować w planach miejscowych. O tym się już mówiło w 

1994 roku, kiedy uchwalona była ustawa prawo budowlane. Wtedy właśnie już prawnicy z departamentu 

prawnego i autor tejże ustawy zastanawiali się, i cały urząd się zastanawiał, jak budować piękną Polskę, i my 

tutaj musimy, mając takie możliwości w dniu dzisiejszym, zwracać bardzo na to uwagę. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Proszę głos... 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Mogę ad vocem, Panie Przewodniczący? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę bardzo. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Szanowna Pani Radna, ja bardzo chętnie bym zapisał w planie, że domy mogą tylko białe, a dachy tylko 

czerwone, tylko obstawiam, że zaraz byśmy mieli tutaj wycieczkę mieszkańców z widłami i taczkami, którzy 

w imię umiłowania swojej wolności do malowania domów na każdy kolor jaki się tylko da, wyrazili swoje, że 

tak powiem, swój sprzeciw, swoje niezadowolenie być może. Tak, ja bardzo chętnie bym tak zrobił, 

natomiast jakby jestem też z drugiej strony realistą. Wydaje mi się, że ten zakres barw, który został 

zaproponowany w planie, jest to zakres barw estetycznych, a natomiast to, że każdy sąsiad, że jeden sąsiad 

chce się jak najbardziej odróżniać od drugiego, no to my na już nie wpłyniemy w planie, to już jest kwestia 

mentalności, której nie zmieni... i umiłowania wolności, której nie zmienimy planem niestety. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

No ja akurat [niesłyszalne], że ja mam głos ad vocem, nie zgadzam się panem, dlatego że uczestniczyłam i 

wiem jakie jest z myśleniem. Uczestniczyłam w projekcie, uczestniczyłam, interpretowałam to prawo 

budowlane, dlatego też tu, w tym zakresie, posiadam doświadczenie i tu mogę powiedzieć coś, co 



usłyszałam, jakie podejście mają gminy. Zresztą nawet wypowiadając się teraz sprawdzałam właśnie, czy są 

nawet całe regulacje, koncepcje, regulacje estetyk miast w przestrzeni publicznej, itd. I sama również 

spotykałam się jako osoba budująca właśnie, czy chcąca zakupić działki z różnymi, bo sprawdzałam zapisy 

planów miejscowych, właśnie z planami, gdzie właśnie bardziej ujednolica się. Bo dla mnie stosowanie 

koloru czerwonego i brązowego, no dla mnie nie jest estetyczne. Oczywiście, że to jest kwestia podejścia 

itd., bo każdy ma inne poczucie estetyki, ale ale ale no tutaj jak bym bardziej poszła w kierunku w kierunku 

właśnie zastanawiania się w przyszłych planach miejscowych, jakie te kolory i jakie kąty nachylenia dachu, 

ponieważ gminy bardzo często już stosują te zapisy, żeby ta zabudowa była bardziej ujednolicona, co 

wpływa również na całą estetykę wyglądu, całych połaci hektarów miast. I chyba to tyle. Nie chciałabym 

oczywiście jakiegoś sporu tu z panem toczyć, bo bardzo pana cenię jako świetnego projektanta, tylko po 

prostu zwracam uwagę, zwracam uwagę, czy nie należało wszystkim radnym, może nawet nie panu 

projektantowi, czy nie należałoby w tym aspekcie podyskutować i oczywiście [niesłyszalne] nie ma teraz na 

sesji. Dziękuję uprzejmie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla Pani Radnej Henryki Koper. Pani Henryko? 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Halo? To zacznie już? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, proszę bardzo. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dzień dobry.  

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Proszę Państwa, 17 ha przestrzeni do zagospodarowania. To też dużo właścicieli tych działek. Właściciele 

wyrazili zgodę na taki plan zagospodarowania, a jeżeli wyrazi zgodę, to uważam, że znają wszystkie 

szczegóły tego planu, a my, radni, powinniśmy uszanować wolę mieszkańców, właścicieli tych działek i 

przyjąć ten plan. Dziękuję bardzo. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla Pana Radnego Zawistowskiego. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo, będą to powtarzam na każdej sesji, na której będziemy procedować miejscowe plany. 

Najpierw strategia rozwoju, potem studium, a dopiero na ostatnim miejscu miejscowe plany, a my twardo, 

uparcie miejscowe plany, zdążymy jeszcze, jak najwięcej uchwalmy, zanim zaczniemy zastanawiać się co 

zrobiliśmy. Tutaj też nie zgodzę się z koleżanką, która przed chwilą powiedziała, mieszkańcy chcą, to tak 

zróbmy. Słyszałem mieszkaniec chce sobie postawić tutaj 30-piętrowy wieżowiec. Zgódźmy się, dlaczego 

nie? No naszą rolą jest patrzeć również na kształtowanie całej naszej gminy. A poza tym plan 

zagospodarowania nie może być podstawą do tworzenia konfliktów sąsiedzkich. Będziemy mieli takie 

sytuacje, że będą się awanturować sąsiedzi, przechowywać, pisać pisma, nasyłać kogo tylko się da na 

sąsiada, bo stwierdzi, że on nie życzy sobie, żeby sąsiad zbudował budynek przy jego samym ogrodzeniu, bo 

on tam ma kwiatki, on tam ma roślinki. A zbudowanie przy samym ogrodzeniu spowoduje, że tak będzie 

miał na całej 10-metrowy budynek, spowoduje, że będzie miał pół działki zasłonięte i będzie miał w cieniu. 

Ja osobiście nie chciałbym mieć przy swoim ogrodzeniu 10-metrowego muru. Dlatego zagłosuję przeciwko. 

Bo to jest zły plan, który dopuszcza do takich sytuacji, że nie... Powodujemy, że jedna osoba ma prawo nie 

liczyć się z potrzebami i sprawami drugiej osoby, bo budując 10-metrowy mur ogranicza prawa drugiego 

mieszkańca do należytego i zgodnego z przeznaczeniem wykorzystywania swojej działki. Jestem stanowczo 

przeciwko temu zapisowi i temu planowi. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Pan Radny Górecki, proszę. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Ja mam nadzieję, że Pan Krzysztof tutaj rzeczywiście dużo planów nam projektuje, że pan 

Krzysztof wsłuchuje się tutaj w głosy radnych, mam nadzieję, że wyciągnie też jakieś wnioski. Ja bym tylko 

prosił Państwa, bo presja być może będzie jeszcze większa na radnych niż przy tym planie, żebyśmy właśnie 

je uchwalali. Ja bym chciał, żeby to rzeczywiście była debata o tym, o czym mówi tu Pan Andrzej. Ja sobie 

nie wyobrażam, żeby... Mam nadzieję, że to chyba nam o to chodzi. Od tego są sesje, od tego są Komisje 

przede wszystkim i to tam, i to jest istota samorządu, żebyśmy tam wypracowywali pewne jak gdyby 

schematy działania i pewne jak gdyby tutaj pewne reguły postępowania. Ja mam prośbę do Pana 



Przewodniczącego Komisji, bo wie pan, Panie Januszu, pan jest mężczyzna, ja też, jestem być może 

gruboskórny, pan też, ale mamy tutaj mamy kobiety jako radne i być może one nie są takie gruboskórne i 

one sobie biorą do serca różne wypowiedzi. Ja proszę, żeby każdy w ogóle Przewodniczący Komisji panował 

nad tym, jeżeli jest jakaś sytuacja nietypowa, proszę żeby pan jak gdyby wkraczał w dany moment i jak 

gdyby nie pozwalał na pewne tutaj sformułowania, bo jednak mimo wszystko, to później się odbija na być 

może nawet na jakiejś tam kondycji zdrowotnej danej osoby. Mówię, mężczyźni może są bardziej 

gruboskórni, chociaż niektórzy są bardzo wrażliwi. I proszę pana, Panie Przewodniczący, żeby pan też 

merytorycznie czasami tutaj wkraczał też, jeżeli ma pan jakieś uwagi, ale żeby nie pozwalał pan na jakąś jak 

gdyby presję tutaj mieszkańców, bo to nie pozwala nam jak gdyby no rzeczywiście tutaj rozmawiać 

merytorycznie. I to jest taka serdeczna prośba. Mam nadzieję, że dużo z tej dyskusji na sesji, na Komisji, 

dzisiaj na sesji, mam nadzieję, że dużo rzeczy tutaj sami sobie też powiemy i sami się przecież przekonujemy 

do pewnych rzeczy. To jest właśnie kwintesencja samorządu. Dzisiaj na sesji, jutro na Komisji przekonujemy 

się, jesteśmy jacyś tacy nieczuli na sugestie mieszkańców, ale też zwracajmy uwagę na pewne, bo być może 

ci mieszkańcy czasami nie wiedzą, część z nich się pewnie pozbędzie tych działek, tego nie wiemy, bo jak 

rozumiem, że jakby to była jedna działka, no to już wiadomo, że to jest różnie, ale jest bardzo duży teren. 

Także proszę, żeby tylko ta debata miała oczywiście jakąś taką formułę, która by odpowiadała, no bo ja 

sobie nie wyobrażam, żeby tutaj no Panie Radne były, że tak powiem, bo tu chyba nawet było takie 

stwierdzenie, że jakieś głupie pomysły czy jakieś głupie pytania, wtedy pamiętam na Komisji. Ja nie 

pozwalam i Panie Przewodniczący, pan musi reagować, jeżeli są takie wypowiedzi rozmówców na sesjach. I 

o to mam prośbę, żebyśmy jednak dbali o to na tych naszych właśnie spotkaniach czy na Komisjach, czy 

również na sesjach. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja tylko chciałem jeszcze dodać, że ja nie będę przeciw. No rzeczywiście ten plan już daleko zaszedł, nie 

będą przeciw. I od razu tu mówię, jak gdyby z przyłbicą otwartą, także każdy zdecyduje z nas, tak jak uważa 

za stosowne. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla Pana Ryszarda Kowalczyka. Proszę Panie Radny. 



Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Dla mnie, tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, tak. Proszę. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Nie słyszałem. Ja mam pytanie do pani sołtys. Czy mieszkańcom bardzo zależy na tym zapisie 1,5 m? Bo jest 

to uważam zapis niesprawiedliwy i budzący, kiedyś może wzbudzić niezgodę między sąsiadami, a to nie 

powinno być. Powinniśmy temu zapobiec. Dziękuję. 

Beata Boros-Bieńko (Urząd Gminy Raszyn)  

Panie Ryszardzie, ja tutaj się zgadzam w zupełności z Panem Krzysztofem Zgierskim. Jak są piękne duże 

działki, to na pewno nikt nie będzie celowo 

stawiał budynku przy granicy, ale jest kilka działek wąskich i przy tych działkach zarówno jeden sąsiad, jak i 

drugi sąsiad może skorzystać z tego zapisu. I to chodzi tylko o te wąskie działki. Przy dużych działkach, 

myślę, że tak jak powiedział Pan Krzysztof, nikt nie będzie chciał celowo stawiać sobie budynku przy granicy 

i ograniczać, przede wszystkim na takim budynku nie ma okien, więc wiadomo, że budynek musi być później 

oświetlany, nie ma światła dziennego, więc nie ma nagrzewania dodatkowego, więc tu chodzi tylko o te 

wąskie działki. Ja bym prosiła, żeby to zostało. Mówię, na Ładach w tej chwili budują się domy, niedużo, bo 

akurat Łady bardzo się nie rozwijają, mają mało odrolnione i nikt tam nie buduje przy granicy, naprawdę. 

Proszę przejechać, zobaczyć, obok są Dawidy Bankowe, obok jest Podolszyn Nowy. Tam każdy stawia na 

środku, naprawdę. To dotyczy tylko wyjątkowych sytuacji przy wąskich działkach i przy no jakichś 

wyjątkowych sytuacjach. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos ad vocem Pani Radna Sulima-Markowska. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, ja mocno ad vocem tutaj do... w związku z pytaniem Pana Radnego Kowalczyka. Chciałbym zapytać 

pana projektanta, halo? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Radny Górecki, głos ad vocem zgłosiła pierwsza Pani Radna Sulima-Markowska. Pan zaczeka 



momencik. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

A to przepraszam, nie zauważyłem. Przepraszam bardzo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja tylko chciałam powiedzieć tutaj do pani sołtys. Tak, oczywiście tutaj jakby ja rozumiem te argumenty, 

tylko na mnie zadziałała taka jedna rzecz. Ja kupiłam działkę, która miała plan w 2007 roku. Postawiłam, bo 

tam nie było tego zapisu. Postawiłam dom odciągając się od granicy, tak jak były przepisy budowlane. 

Natomiast po północnej strony mojej działki, ale również moich sąsiadów, bo to dotyczy wszystkich moich 

sąsiadów, plan został uchwalony kilka lat później i ten plan, ja sobie to teraz sprawdziłam właśnie analizując 

całą tą sytuację, bo chciałam też jakby zobaczyć gdzie popełniamy błąd, a może go nie popełniamy, i plan od 

północnej strony mojej działki, ta działka jest niestety wąska, pozwala na zabudowę w granicy lub 1,5 m, bo 

tam jest ten zapis. Wyobraźcie sobie Państwo teraz, jak my sąsiedzi, na razie ta ziemia jest niezabudowana, 

ale jak my sąsiedzi zaczniemy, no nie wiem, kupi jakiś deweloper, będzie chciał postawić i przysunąć się 

maksymalnie, my wszyscy jesteśmy prawdę mówiąc w niezbyt komfortowej sytuacji, bo każdy się musiał 

odsunąć, każdy musiał zachować te parametry, chce mieć każdy tej przestrzeni trochę, tak, żeby było 

intymnie prawda i nie musieć się, że tak powiem, żyć z sąsiadem na jednym podwórku, ale my nie wiemy, co 

się tutaj za chwilę zadzieje i kto tą ziemią będzie zarządzał, jaki będzie miał na nią pomysł. A ten plan, który 

jest uchwalony później, dotyczy sąsiedniej działki, no w zasadzie daje nam taką... daje takie ryzyko, że ktoś 

może się nam wbudować w granicy albo te 1,5 m. Przestrzegam przed takimi sytuacjami, bo my pewnie, 

sąsiedzi, jak zobaczymy, że coś takiego będzie się działo, to będziemy pierwsi u Pana Wójta z pretensjami. I 

to dopiero będzie problem. Mówię tylko o takiej naprawdę realnej sytuacji, które już istnieje, a my jesteśmy 

tutaj na etapie, że możemy coś poprawić. Więc wiecie Państwo, to tylko obrazuje sytuację, że to wcale nie 

jest takie jak... Faktycznie jest tak, że jak ktoś będzie miał dużą działkę, to się... bo nikomu nie będzie na tym 

zależało, żeby dzisiaj sąsiadowi na granicy. Ale przy tych wąskich działkach, no to nie są sytuacje nierealne. 

To tylko tyle z mojej strony. Dziękuję uprzejmie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos ad vocem Pan Radny Górecki.  

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Ja tutaj chciałem dopytać tylko w związku z pytaniem Pana Radnego Kowalczyka. I tu 



pytanie do Pana Krzysztofa, bo wydaje mi się, że takie plany przestrzenne widziałam, takie zapisy. Panie 

Krzysztofie, czy MN na takim terenie i zapis 1,5 m i w granicy, mógłby dotyczyć tylko i wyłącznie określonych 

działek w tym planie przestrzennych? Proszę powiedzieć, tak czy nie. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Nie da się odpowiedzieć na to pytanie tak czy nie. Muszę je rozwinąć odpowiedź. Tak, da się to zrobić, pod 

warunkiem, że wydzieli się te działki, jako osobny teren wydzielony liniami rozgraniczającymi tereny o 

różnym przeznaczeniu lub różnych zasadach zagospodarowania. Dziękuję. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Ja rozumiem, że na tym... w jednym takim akcie prawnym można to ująć. Bardzo dziękuję. O to mi 

chodziło. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla Pana Radnego Sławomira Ostrzyżka. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Przepraszam, bo jakoś mi dzisiaj wyłącza się cały czas ten mój Internet i mam trochę kłopoty. Może już tu 

było o tym mówione, ja chciałem zapytać w związku z tym 1,5 m albo w granicy z tym zapisem. Takie plany u 

nas funkcjonują w naszej gminie, także to nie jest pierwszy taki zapis. Ale ja chciałem zapytać Pana 

Krzysztofa, tak, może już mówił o tym, jak stanowi prawo budowlane? Czy rzeczywiście dopuszcza takie 

wybudowanie budynku w ostrej granicy, czy 1,5 m? Wiem, że wcześniej to chyba nie było to możliwe, a 

teraz rozumiem, że pewnie jest. Ale nim pan odpowie to ja już skończę swoją wypowiedź do końca. Proszę 

Państwa, no tutaj konfliktów sąsiedzkich praktycznie nie powinno być, dlatego nie powinno być, że ten plan 

obejmuje ja rozumiem tereny puste, że tak powiem, puste pola prawda. 

Beata Boros-Bieńko (Urząd Gminy Raszyn)  

Tak. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

One zostaną podzielone na działki i każdy, kto tam będzie się budował, czy będzie chciał najpierw kupić tę 

działkę, to przejdzie do... Rozumiem, że powinien przynajmniej przyjść do urzędu i sprawdzić, jak ten plan 

wygląda. I on będzie wiedział tak, czy rzeczywiście jest takie zagrożenie, powie no nie, może nie, a może 

kupimy we dwóch, może jak kupimy z sąsiadem, którego znam, i sobie postawimy w granicy i będziemy 



mieli większą działkę wolną, prawda. Obaj w granicy, praktycznie powstanie nam... powstanie praktycznie 

bliźniak, tak. I dla nich to będzie... i tutaj będzie nieduża powierzchnia, z różnych nie wiem układ i to będzie 

dla nich korzystne. Więc tutaj te konflikty, ja bym się tak do końca ich nie bał prawda, no bo mówię, no bo 

co to znaczy? Każdy kupuje, będzie widział co kupuje, prawda. Czy jest takie zagrożenie, czy nie, albo 

dobiorą się ludzie, że tak powiem, w jakieś pary, czy mówię, teoretycznie, można sobie tak to wyobrazić i 

tak to ja sobie wyobrażam, tak, że może to nie ma jakiegoś takiego większego zagrożenia. Nie wiem czym 

było... czym się projektanci kierowali zapisując, ale rozumiem, że jakieś podstawy tego były. I właśnie ja 

bardzo proszę o odpowiedź ewentualnie. Jak prawo? Jeżeli prawo budowlane dopuszcza, to ja rozumiem, że 

wszystko jest okay, tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę bardzo. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Tak jak już mówiłem, § 12 ust. 2 rozporządzenia w sprawie warunków technicznych jakim powinny 

odpowiadać budynki i ich usytuowanie przewiduje możliwość aby gmina w miejscowym planie 

zagospodarowania przestrzennego dopuściła sytuowanie budynków w odległości 1,5 m od granicy lub 

bezpośrednio przy tej granicy, ścianą bez otworów okiennych lub drzwiowych. Mam nadzieję, że to 

wyczerpuje... że ta odpowiedź jest wyczerpująca. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dla mnie tak. Znaczy może pan to wcześniej mówił, tak jak powiedziałem, ja nie cały czas jakby trochę 

uczestniczę, bo teraz nie wiem, co się dzieje dzisiaj akurat. Jakieś kłopoty z tym Internetem, że mnie 

wyrzuca. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Niestabilny Internet. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak jak Państwo zauważyliście, nawet w czasie wypowiedzi, także kiedyś tam było, że mnie raz czy drugi 

wyrzuciło. No i właściwe tyle mam, tak. To dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Głos ad vocem Pan Radny Ryszard Kowalczyk. 



Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Ja chciałem się odnieść do wypowiedzi Pana Sławka. Panie Sławku, nikt tu nie kwestionuje w granicy, bo tu 

pan ma rację, dwóch sąsiadów się zbierze, buduje bliźniak, ma dużą działkę. Chodzi o 1,5 m, bo zapis 1,5 m 

to jest zapis, gdzie jeden wybuduje się dzisiaj i kupi działkę pośrodku, a... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Drugi nie kupi. A drugi nie kupi po prostu jej. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Ale zaraz. A drugi kupi za 2 lata i przeczyta plan 1,5 m. To ja mam w nosie tego 1,5. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

To niech nie kupuje. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Ale to wszystko mówimy, niech nie kupuje ani nie kupi. To jest takie rozumowanie dla mnie i dziwi mnie 

rozumowanie pana projektanta, bo my stoimy na straży przede wszystkim, żeby było plan sprawiedliwie 

społeczny i nie dopuszczać do konfliktów, a w ten sposób, zatwierdzając 1,5 m, my świadomie 

dopuszczamy. Jeszcze zwróćcie Państwo na jedną uwagę, na wypowiedź pana projektanta sprzed chwili, bo 

odnośnie przepisów powiedział, że gmina ma prawo ustalić plan i wpisać 1,5 lub 0. Gmina. Oficjalnego 

prawa budowlanego na to nie ma. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla Pana Radnego Pawlikowskiego. 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, dosyć długo czekałem, bo te ad vocem, to tak po prostu jest tylko po to, żeby 

wywalać kogoś z kolejki czekania. Ja powiem tylko króciutko. Proszę Państwa, my jesteśmy dla 

mieszkańców. Jak rozmawiałem z 8 mieszkańcami z ul. Za Olszyną, właścicielami tych działek. To tak celowo 

poszedłem sobie i porozmawiałem z tymi 8 osobami. Nie są to... nie są to wszyscy mieszkańcy. Wszyscy 

bardzo, bardzo prosili, jak najszybciej uchwalić plan. Proszę Państwa, no wydaje mi się, że ten plan już tyle 

dyskusji tutaj się przetoczyło, różnych dyskusji, i za planem, i przeciwko planu, uchwalmy ten plan tym 

mieszkańcom, którzy bardzo o to proszą i czekają na uchwalenie tego planu. Oni wiedzą, jakie są zapisy tego 

planu. Zresztą przecież byli na spotkaniach i rozmawiali, tak jak tutaj Pan Przewodniczący Komisji 



Planowania mówił, naprawdę uchwalmy ten plan i dajmy po prostu mieszkańcom taką troszeczkę swobody, 

żeby wiedzieli, co w tym planie jest, i żeby wiedzieli, co mają z tym zrobić. Nie narzucajmy im aż tak bardzo 

swojej woli radnych, którzy wiedzą więcej niż właściciele działek. My staramy się być ponad tymi 

mieszkańcami i narzucać im to, czego oni w tej chwili nie chcą. Zróbmy coś dla tych mieszkańców, 

uchwalimy ten plan, nie dyskutujmy już tyle czasu nad tym planem, bo naprawdę ci co się wypowiadają, ja 

się praktycznie drugi raz w trakcie tego uchwalania planu wypowiadam, ale my się ciągle powtarzamy tylko, 

ciągle powtarzamy 1,5 m, 3 m, 4 m, a bo to będzie źle, a bo to będzie źle, i ciągle mówimy to samo. Chyba 

niepotrzebnie. Dziękuję Panie Przewodniczący za głos. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głosy dla Pana Radnego Góreckiego. A przepraszam, głos ad vocem Pan Radny Ryszard Kowalczyk. 

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Tadeuszu, ja jak najbardziej jestem ten za i oficjalnie mówię, że zagłosuje za tym planem, ale zapis 

1,5 m jest dla mnie bublem. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos... Panowie, spokojnie. Głos dla Pana Radnego Góreckiego. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja mam pytanie do pana projektanta. Panie Krzysztofie, proszę powiedzieć, bo nie wiem jakie jest prawo 

budowlane, przy prawo budowlane przy tym planie dopuszcza wybudowanie domu w granicy z drogą 

wewnętrzną? Proszę tylko mi powiedzieć, czy taka możliwość w ogóle istnieje? 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Tak. Teoretycznie tak. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla Pana Radnego Sławomira Ostrzyżka. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No tu już pięknie wszystko było powiedziane, ale przypomniała mi się jeszcze jedna kwestia tutaj, co mówiła 

pani Beata tak, że niektórzy tam te działki są dosyć wąskie. Nie wiem jaki będzie podział tego terenu, może 



być... może nastąpi jakieś scalenie i wtórny podział, ale jeżeli nie, rzeczywiście przy wąskiej działce brak tego 

zapisu spowoduje to, że ta działka będzie bezużyteczna tak, ona nie będzie się nadawała na budowlane, bo 

jeżeli ta działka ma szerokość załóżmy, ja nie wiem, bo znamy takie prawda szerokości, 13 m czy 14, brak 

tego zapisu no nie umożliwi zbudowania domu, tak i wjechania później, że tak powiem, na działce, bo dom 

sobie wyobrażam 10 m co najmniej, tak, czy 11 szeroki prawda, więc nie będzie możliwość za niego wejście 

czy tak dalej i być może to też jakich miało wpływ, i rozumiem, że na pewno miało, że ten zapis się tutaj 

znalazł. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, zamykam dyskusję w tym punkcie porządku obrad. Ponowie sprawdzimy obecność. Pan 

Krzysztof Będkowski już się pojawił. Także proszę Państwa o potwierdzenie obecności na sesji. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Darek? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak? 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Darku? Posłuchaj, bo nie mam, znowu nie mam kurczę Zoom-u. Ja jestem obecny. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. Proszę bardzo odznaczyć Pani Olgo pana. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. 21 osób obecnych. A przy głosowaniu zapytam się pana o głos, dobrze? Proszę bardzo, 

przechodzimy... 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze. Jasne. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

...do projektu uchwały. Uchwała w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części 

terenów położonych we wsi Łady w Gminie Raszyn - rejon ul. Ziołowej i ul. Za Olszyną. Kto z Państwa 



Radnych jest za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Panie Grzegorzu, głos 

pana? 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Jestem za. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę odznaczyć głos za Pana Grzegorza Janiszewskiego. 16 za, 1 przeciw, 4 wstrzymujące. Uchwała została 

przyjęta. Dziękuję Panie Krzysztofie za obecność na dzisiejszej sesji. 

Krzysztof Zgierski (Urbanista)  

Dziękuję bardzo. 

Beata Boros-Bieńko (Urząd Gminy Raszyn)  

Ja też w imieniu mieszkańców chciałam bardzo serdecznie podziękować Państwu za przyjęcie tej ustawy... 

uchwały. Dziękuję serdecznie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję Pani Beato, dziękuję bardzo. Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad, które tutaj zaraz 

będą, wcześniej przytoczyłem, uchwała w sprawie przyjęcia Programu "Karta Mieszkańca Gminy Raszyn". 

Projekt uchwały opiniowany był na wspólnym posiedzeniu Komisji Zdrowia do Spraw Społecznych i 

Profilaktyki oraz Komisji Budżetu, Inwestycji i Mienia Komunalnego. Poproszę o informację z posiedzenia 

Komisji Panią Przewodniczącą Annę Matracką. Proszę bardzo, głos dla pani. 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Dzień dobry Państwu. Panie Przewodniczący, Szanowna Rado. Komisje połączone na posiedzeniu we wtorek 

pozytywnie zaopiniowały projekt tej uchwały z autopoprawkami, o którym będzie pewno powiedziane. 

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Otwieram dyskusję. [niesłyszalne]Proszę, ja bym poprosił może Pana Radnego Sławomira 

Ostrzyżka, który zgłosił o autopoprawki, żeby je, bo ja wiem które są te autopoprawki, Państwo Radni też 

wiedzą, ale chcę, żeby te osoby, które nie uczestniczyły w spotkaniu z posiedzeniem Komisji, usłyszały o 

jakie elementy chodzi. Panie Sławku, proszę bardzo o zabranie głosu. Pan Sławek jest? Był obecny przy 

głosowaniu. Dobrze, może później, jeżeli Pan Sławek ma teraz problemy. Może Pan Andrzej Zawistowski, 



który był jednym z inicjatorów tego projektu uchwały. Pani Andrzeju, głos dla pana. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Z tego, co pamiętam, to tam Komisja zwróciła uwagę tylko na jakieś drobne bardziej... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Literówki. Tak, tak. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Literówki, tak. Także... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja mam te elementy. Mam te elementy. Tu chodziło § 3 wykreślenie słowa w szczególności. Następnie 

mamy tutaj w § 5, 6, przepraszam bardzo, i dotyczy to ppkt 1, tam jest zmiana zapisu, żeby nie były ustęp 

tylko podpunkt 2, i ta sama sytuacja ma w pkt 2 tegoż § 6, też powinno być nie punktu tylko podpunktu 2, 

także to są takie autopoprawki, które były omawiane w ramach Komisji i te autopoprawki zostaną 

uwzględnione przy dzisiejszym projekcie uchwały. Proszę bardzo, głos dla Pani Rady Teresy Senderowskiej. 

Proszę bardzo. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Chciałam tylko coś ustalić, ponieważ ja ma w projekcie w § 2 Program ma na celu i Panie Przewodniczący, w 

ppkt 4 mam wpisane samochodów osobowych oraz poprawy stanu środowiska naturalnego. Widzi pan to? 

Nie wiem czy ja mam... Bo ja brałam z Rady Gminy, miałam skserowane, widzi pan? To trzeba wykreślić. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jeszcze raz... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Żeśmy omawiali na tym. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Przecież to było omawiane, tak. Też to było omawiane. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

To ja przepraszam bo ja nie byłam ona tych... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, dlatego mówię, jeżeli są jakieś uwagi, to też będzie omawiane. Panie Sławku, proszę bardzo. 



Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

To ja bym może o te autopoprawki, bo potem to szkoda mojej pracy i czasu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jest autopoprawka. Proszę bardzo Panie Sławku. Głos dla pana w tej chwili. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale no już wszystkie te rzeczy, że tak powiem, ustaliliśmy na Komisji, właściwie tutaj już nic nie mam więcej 

do dodania, prawda. Rzeczywiście to, co Pani tutaj przed chwilą Radna Teresa Senderowska mówiła, ja też o 

tym mówiłem, chodzi o to, że powinno być ten pkt 1 jako jedynka ta skreślona i to zapisane w tym ciągu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

W ciągu jest [niesłyszalne]. Dokładnie tak. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

I to chyba żeśmy przyjęli na Komisji, tak, rozumiem, że wszystkie te poprawki, o których mówiłem, a poza 

tym to był rzeczywiście drobne, pozostałe poprawki literówki, no i zmiana tego jednego tam podpunktu, 

prawda. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, dokładnie. W sumie to dwóch podpunktów, ale to już jest uzgodnione, to też ja tę poprawkę zgłaszam 

jako w tym § 6, i tu jest w tym pkt 1. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak. Ja więcej tego nie mam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak. Dziękuję. Głos dla Pana Krzysztofa Będkowskiego. Proszę bardzo. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, ja byłem na Komisji, się wstrzymałem. Ja jestem 

zwolennikiem oczywiście takiej nazwijmy to karty, czy też stwarzania lepszych warunków dla mieszkańców, 

natomiast nie wszystkie tutaj zapisy tak w pełni mnie przekonywały. Jednym z nich to jest, i zapytam Pana 

Przewodniczącego, bo więc nie wiem, jest sprawa terminu. Czy ta karta jest jakby rejestrowana, wyrobiona 

na rok? Czy tu my, bo tam była pewna rozmowa w trakcie Komisji, czy ten termin możemy zaproponować 

dłuższy? 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To ona była jednak rok ważności terminu karty. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem. To, czy to się utrzymało, tak. Ja bym ewentualnie proponował 2 lata, żeby to nie była tak duża 

częstotliwość, no bo zawsze jest uciążliwe, jeżeli ktoś musi pamiętać i z powrotem przychodzić, żeby 

aktualizować swoją kartę, więc jeżeli taki mały wniosek bym tutaj do rozważenia dał termin 2 lat. Jeszcze 

taka sprawa może bardziej zasadnicza. Ja rozumiem, że myśl tutaj głównych pomysłodawców i autorów, ta 

karta również ma stwarzać pewne warunki i owocować tym, że może się tak zdarzyć, że pewni ludzie, którzy 

i tak tutaj żyją, staną się mieszkańcami, czyli się zameldują. I chciałem zapytać, na ile ci z Państwa, którzy 

bardziej nad tym pracowali, czy taką kalkulację braliście pod uwagę? I czy, bo wiemy w jakim 

konkurencyjnym terenie, czyli wiadomo jak duże ulgi i pewne przywileje ma Karta Warszawiaka, są inne 

gminy, czy na tle tych wszystkich tutaj uwarunkowań Państwo tutaj też widzicie moc w tej karcie, którą 

ewentualnie my przyjmujemy? Chciałem tutaj przy okazji poprosić, jeżeli ktoś jest w stanie... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tutaj już Panie Krzysztofie udzielimy panu... Gdzieś widzę, że już tak samo Pan Andrzej Zawistowski zgłosił 

się, głos ma ad vocem. Na pewno karta ma element, który będzie w pewien sposób wpływał na... 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Magnez. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Magnez. Jak to dobrze, że dobrego słowa pan użył. To jest taki magnez utożsamienie się ze środowiskiem. 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

No tak, ale na ile on będzie mocny właśnie w porównaniu z innymi. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Na ile będzie mocny to dopiero czas pokaże, ale zapisy projektu uchwały, które Państwo... 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, tak, tylko ja rozumiem, że gdzieś ktoś analizował te sąsiednie... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Też mam obawy, bo oczywiście nie możemy porównywać się z ofertą, jaką oferuje m. st. Warszawa, tak, 



poszczególne dzielnice Warszawy. Oczywiście tu będzie może problem, ale liczymy na to, że nasz program, 

który zostaje przygotowany przez Pana Wójta i Radę Gminy, będzie na tyle atrakcyjny, że mieszkańcy będą 

tą kartę jakby chcieli mieć i korzystać z niej. Taki jest nasz zamysł, a tu pewnie jeszcze Pan Andrzej 

Zawistowski też dopowie coś więcej. Proszę bardzo. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Znaczy zamysł jest też taki, żeby mieszkańcy oprócz tego, że utożsamiają się naszą gminą, jednym z 

elementów tego jest odprowadzenie tutaj podatków, jest również stworzenie pewnych preferencji. Ja 

ostatnio przejeżdżałem koło Orlika i specjalnie się zatrzymałem, policzyłem ilość samochodów, było 18. 

Wiecie Państwo ile było miało numery WP? 1. Pytanie, czy my np. zbudowaliśmy Wronik, Orlik dla naszych 

mieszkańców, czy dla innych? Następna kwestia. Basen. Zbudowany za pieniądze mieszkańców. Dlaczego 

nie ma zróżnicowanej ceny? Proszę bardzo, zapraszamy każdego, przykładowo tak, mieszkaniec z 

Nadarzyna, Michałowic płaci 40 zł, ale mieszkaniec Gminy Raszyn płaci, mając kartę płaci 10 zł, bo on już 

zapłacił za budowę tego basenu poprzez swoje podatki, czy nawet składki, a z drugiej strony dalej płaci na 

rozwój gminy. To właśnie jest główny cel stworzenia całego systemu, że mieszkańcy mają ułatwiony dostęp 

do Orlika. Nie może być tak, że nasi mieszkańcy nie mogą skorzystać z boiska sportowego, bo korzystają 

przyjezdni z innej gminy. A mogą. A tu musi być, proszę bardzo, możecie skorzystać pod warunkiem, że nie 

jest zarezerwowany przez mieszkańców naszej gminy. Zapraszamy serdecznie na basen, ale płacić 3 razy 

drożej niż nasz mieszkaniec. Bo to jest forma podziękowania mieszkańcom za to, że czują się jednością z 

gminą i wspierają rozwój gminy płacąc tutaj podatki. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Kolejna osoba w dyskusji, proszę bardzo, głos ad vocem Pan Radny Sławomir Ostrzyżek. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Halo? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, proszę głos dla pana. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja tylko tak króciutko, bo do wypowiedzi Pana Zawistowskiego tu przed chwilą. Panie Andrzeju, ja do końca 

jakoś nie przypominam sobie, ale wydajmy się jednak, że pierwszeństwo z korzystania z naszych boisk mają 

mieszkańcy Gminy Raszyn, bo to jest chyba zapisane w regulaminach tych boisk. Ja pamiętam, że najpierw 



żeśmy długo dyskutowali, chyba że coś się zmieniło. Może ktoś, że tak powiem, pamięta tak, że... Proszę 

Państwa, zróżnicowanie cenny, no właśnie jak to zrobić, bo czy obniżyć naszym mieszkańcom na ten wstęp, 

czy podwyższyć tym pozostałym, tak. Jeżeli podwyższymy, no oni będą musieli płacić więcej, może 

zrezygnują, że tak powiem, z przyjeżdżania do nas na basen, a nie wiem czy to będzie korzystne dla basenu, 

jeżeli będzie tych korzystających z niego mniej, bo raptem przestaną przyjeżdżać i będziemy obiekt 

utrzymywać, koszty ponosić absolutnie takie same, czy ktoś korzysta, czy nie korzysta, a tych ludzi będzie po 

prostu mniej. Więc tutaj jest, nie ma... Oczywiście, tak jak już tutaj chyba wiele osób się deklarowało, 

rozmawialiśmy na Komisji, ja oczywiście jestem za tym, żeby tę kartę przyjąć i spróbować chociażby to, po 

to, żeby sobie udowodnić, czy rzeczywiście jak to wpłynie na ten... i nigdy się tego pewnie nie dowiemy, bo 

nigdy nie dowiemy się, ile osób z tego właśnie powodu się zarejestrowało u nas i zaczęło płacić podatki. Tak 

jak mówię, z natury jestem trochę pesymistą i pewnie stąd się to bierze, że ja jakoś do końca nie wierzę, że 

tu wiele osób, tylko właśnie dlatego się... że tak powiem, zacznie płacić podatki i tu się zamelduje, itd., bo 

będzie mogło pójść do domu kultury, nie wiem, na jakiś tam występ za 10 zł, czy za 5 w miesiącu taniej. No 

ale mówię, przyjmujmy to i rzeczywiście niech to działa. Spróbujemy. A! I jeszcze tylko jeszcze się 

ustosunkuję do wypowiedzi Pana Krzysztofa, tak. Mnie się też wydaje te 2 lata może by było lepsze, bo nie 

wiem na ile to będzie kłopotliwe i uciążliwe dla samego urzędu wydającego te karty, prawda, bo to tak rok 

to naprawdę szybko mija, ten czas tak leci, jak Państwo wiecie, wszystkim, że rzeczywiście że ten... Jak nie 

sądzę, żeby ktoś był mieszkańcem naszej gminy i po roku się raptem wymeldował, a tutaj, nie wiem, z 

jakiegoś tam powodu przestał płacić podatki, a będzie dalej korzystał z karty, no ale to już jest kwestia 

jakby... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju, co pan na ten pomysł, tutaj zwracam się do Pana Andrzeja Zawistowskiego, tych 2 lat, 

żebyśmy... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja myślę, że jeżeli chodzi o 2 lata, możemy to przedłużyć. Natomiast chciałem jeszcze tutaj odpowiedzieć co 

do opłat za basen. Dlatego my tego nie ustalamy, Panie Radny. Dlatego są odpowiednie kompetentne 

osoby, w przypadku basenu jest to Pani Dyrektor Centrum Sportu Raszyn, która przeprowadzi odpowiednią 

kalkulację, uwzględniając również wzrost cen, zwłaszcza energii elektrycznej i zaproponuje wójtowi jako 

organowi tutaj prowadzącemu, organowi wykonawczemu, stosowną tabelę opłat i wójt zarządzeniem to 



przyjmie. Bo nie naszym zadaniem jest przeprowadzanie takich analiz, ile kosztuje marchewka w sklepie. Od 

tego są inne osoby. A to w oparciu o rzetelną analizę i propozycję przedłożoną przez Panią Dyrektor, wójt 

zaproponuję, takie stawki są dla... za basen, a muszą wzrosnąć ceny, bo wzrastają. Dopiero co 

podejmowaliśmy uchwałę zwiększającą środki za energię elektryczną dla urzędu, będziemy za chwilę 

podejmować dla wszystkich instytucji. Tym bardziej, że mają być podwyżki o kilkaset procent. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No tak, ale to nie znaczy .... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Więc przy okazji od razu uwzględni się przed ustaleniem nowych cen za różnego rodzaju usługi w naszej 

gminie. Przy okazji ustali się odpowiednie zniżkowe ceny dla posiadaczy karty, tym bardziej, że to wejdzie 

dopiero od 1 stycznia, wtedy, kiedy wejdzie nasza karta. Natomiast na 2 lata myślę, że taką poprawkę 

możemy zaproponować. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, w tym § 6 wykreślimy te 12 miesięcy i będzie na okres 2 lat, także to będzie też kolejna autopoprawka 

tutaj. Od razu zgłaszam taką autopoprawkę. Dziękuję Panie Andrzeju. Proszę Pan Radny Krzysztof 

Będkowski. Panie Krzysztofie? 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

To ja zabierałem głos, ale jeżeli jest taka szansa, bo miałem się jeszcze zapisać. Tak króciutko. Tak, ja też tu 

widzę dużo plusów w takim zamyśle karty, natomiast też bym tutaj chyba nie przeceniał tych wyników, gdyż 

tutaj Pan Ostrzyżek to zasygnalizował. Na przykład kalkulacja, my dajemy pewne ulgi oczywiście, bardzo 

dobrze, po to będzie karta i mieszkaniec skorzysta, trzeba jednak wziąć pod uwagę, że ta kalkulacja 

wpływów w danym podmiocie, w danej placówce, może się okazać mniejszą. No i tu nie ma żadnego 

takiego... żadnej instytucji, żadnej placówki, czy to Centrum Sportu, czy to Centrum Kultury, które, jakby 

stricte ma pracować na przynoszenie zysków. To my z budżetu gminy dajemy dofinansowanie, dotacje i 

temu podobne. Wobec powyższego trzeba mieć na względzie, mniejsze wpływy prawdopodobnie będą z 

tego tytułu, bo wcale to się nie da tak łatwo nadrobić tym, żeby od razu zrobić takie ceny kominowe dla 

gości z zewnątrz, bo oni pojadą gdzie indziej. Konkurencja co do obiektów sportowych i kulturalnych zrobiła 

się duża. Prawie każda gmina dysponuje takim [niezrozumiałe]. Wobec powyższego, to nie będzie takie 

oczywiste, że tutaj nadrobimy. Może się okazać, że są wpływy mniejsze, ale my de facto będziemy musieli 



dołożyć z budżetu. To trzeba będzie utrzymać działalność, czyli skąd? Z tych, od tych podatków tychże 

samych mieszkańców, którzy też będą jakby mieli ulgi i będą mieli kartę. Tutaj troszeczkę bym właśnie nie 

przeceniał pewnych wyników, ale widzę, widzę tutaj pozytywy, więc też będę wspierał ten zamysł. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Pani Radna Teresa Senderowska. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Chciałabym powiedzieć tylko w dwóch zdaniach, że popieram wniosek i bardzo podoba mi się, że to będzie 

[niezrozumiałe] wydane na dłuższy okres niż 12 miesięcy. To na pewno, na pewno będę głosowała... 

Krzysztof Będkowski (Radny Gminy Raszyn)  

Tak. To jest potrzebne. 

Teresa Senderowska (Radna Gminy Raszyn)  

Jestem za tym, żeby upraszczać procedury. Zawsze za tym byłam, dlatego że ludzie mają bardzo dzisiaj dużo 

obowiązków, także to jest bardzo dobra propozycja. Następnie również popieram całą inicjatywę i bardzo 

mi się ona podoba. Uważam, że właśnie tu jest program właśnie będzie spełniał swoje zadania, będzie 

umacniał poczucie tożsamości i będzie zachęcał mieszkańców właśnie, żeby płacić tu podatki, a w 

szczególności pomoże naszym mieszkańcom, bo dzisiaj mamy trudne czasy, wysoką inflację, w poprawie 

warunków ich życia, a w szczególności ich dzieci będą mogły korzystać właśnie z preferencji. Bardzo mi się 

podoba § 4 pkt 2, gdzie są preferencje w dostępie do usług oferowanych przez gminę i jednostki 

organizacyjne gminy, zniżki na te usługi. Popieram. Bardzo dobra inicjatywa. Będę za podjęciem tej uchwały. 

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pana Radnego Góreckiego. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Muszę Państwu powiedzieć, że bardzo mi jest przyjemnie usłyszeć, że radni zmieniają 

zdanie, i że widzą jak gdyby tutaj potrzebę jednak reagowania na to, co się dzieje w ogóle na rynku. 

Faktycznie będziemy pewnie jedną z ostatnich gmin, jak nie ostatnią, jeżeli chodzi o Karty Mieszkańca danej 

gminy, tutaj gmin podwarszawskich, w każdym bądź razie oni już wcześniej widzieli, dużo wcześniej, te 

wnioski wpływały do Rady, ja rozumiem, że w tej kadencji była presja, tutaj widzę dużą pracę Pana Andrzeja 



Zawistowskiego, który z grupą radnych praktycznie od początku kadencji, czyli od 4 lat, proponował, żeby to 

zrobić jak najszybciej, i już byśmy mieli wtedy już większe wpływy, bo teraz jest będzie mniejszy PIT, czyli w 

ogóle będą mniejsze te wpływy z podatków, ale mimo wszystko Panie Krzysztofie, to nie jest tylko po to, 

żeby innych mieszkańców zachęcać, ale po to, żeby się nie wyprowadzali też mieszkańcy stąd, Panie 

Krzysztofie. Czyli my musimy im dać ofertę tym mieszkańcom i to już powinno się zdarzyć 6-7 lat temu, jak 

były już pierwsze wnioski o to. Ale bardzo się cieszę, tylko krowa nie zmienia zdania, jak to jest przysłowie. 

Ja też czasami być może zmieniam zdanie, może warto wsłuchiwać się. Cieszę się, że ta Rada jak gdyby to 

rozumie w większym zakresie. Mam nadzieję, że będzie można elektronicznie wyrobić sobie kartę, jeżeli 

będzie taka możliwości. I tutaj o ten wniosek trochę się obawiam, ten z 1 roku do 2 dlatego, że wydaję mi 

się, że będą się chyba... będą się zapisy ze sobą chyba nie ze sobą zgadzać, bo tam jest jednak mimo 

wszystko zapis, który mówi o tym, żeby ktoś płacił podatki w danym roku, czy ewentualnie w roku 

poprzednim. Nie wiem, jak to można zapisać, żeby to zmienić, ale to jest rola już prawnika, jeżeli to by się 

udało. No być może że rzeczywiście to nie jest zły pomysł, nikt nie wymeldowuje się dokładnie z roku na rok, 

a być może warto, żeby ten drugi rok, nawet jeżeli nie będzie, to będzie dostawał, bo być może będzie 

chciał nadal tu mieszkać. Ja pamiętam Karta Gminy Nadarzyn, Karta Mieszkańca Gminy Nadarzyn, tam jak 

się Państwo wczytacie, i tu nie ma co wyważać drzwi otwartych, wszystkie gminy już praktycznie mają co 

najmniej po 6, po 8 lat, niektóre nawet dłużej i można praktycznie na ich przykładzie już pewne jakieś 

ułomności wyłapać, ale no są przedsiębiorcy w Gminie Nadarzyn, gdzie tam praktycznie jest 40 podmiotów, 

które dają zniżkę 5, chyba nawet trochę większą niektórzy, właśnie dla mieszkańców, którzy są na stałe, a 

ewentualnie płacą podatki w Gminie Nadarzyn. Czyli tu wychodzimy w ogóle z dużą ofertą też jak gdyby 

tutaj do naszym przedsiębiorców, którzy pewnie też będą chcieli się w ten sposób tutaj w jakiś sposób 

promować, to myślę, że tą kartę, jeżeli będzie taka potrzeba, to będziemy mogli ją jakoś jeszcze 

nowelizować, prawda, jeżeli będzie taka potrzeba, także to jest ten pierwszy zaczyn i myślę, że bardzo, 

bardzo dobrze się stało. Dlatego tak ważne jest, żeby jednak tutaj doceniać tych mieszkańców. Ja 

rozmawiałem z Panią Dyrektor CSR-u i przecież też mi wspominała o tym, że będzie musiała podnieść ceny 

biletów i dlatego jest właśnie Karta Raszyniaka, żeby one jak gdyby w jak najmniejszym stopniu dotknęła 

naszych mieszkańców. I o ile ja wiem, to te ceny w Gminie Raszyn one w ogóle są mniejsze niż... są niższe niż 

w Warszawie, dlatego mamy tu jakieś pole manewru. Tu jest tak jak Pan Andrzej Zawistowski mówił, taka 

praca do wykonania przez urząd, żeby to wszystko przeanalizował, jest CKR, jest CSR, jest pewnie jeszcze 



wiele innych tutaj instytucji, które mogą coś proponować. Ja jeszcze raz bardzo serdecznie dziękuję tu Panu 

Andrzejowi Zawistowskiemu. Bardzo dziękuję, bo on jest w sumie rzeczywiście tu jest takim motorem 

napędowym. Żeby był bardziej słuchany tutaj przez część radnych, to być może o wiele więcej by się udało 

jeszcze innych rzeczy zrobić w tej naszej gminie, które już dawno są w innych gminach. I to co trzeba brać 

pod uwagę i nie bać się w ogóle tych nowinek. Pamiętam, Pan Wójt zawsze był przeciw, Pan Ostrzyżek 

zawsze był przeciw. Tu w ogóle jakoś tak nie można było pewnych rzeczy tutaj przejść przez Radę. Także 

jeszcze raz serdecznie dziękuję, gratuluję i gratuluję przede wszystkim naszym mieszkańcom, bo to głównie 

o nich przecież tu chodzi. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos dla Pana Radnego Marka Bańburskiego. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo. Nie przeceniałbym roli tej karty dlatego, że szczerze mówiąc no nie mamy jakichś 

mocnych argumentów do tego, aby tych mieszkańców ściągać albo aby ich w jakiś sposób dodatkowo 

zachęcać. Natomiast preferowanie zniżki dla mieszkańca jest jak najbardziej słuszne i w pełni to popieram, 

bo no cóż, był moment, że byłem dosyć częstym gościem na basenie, na pływalni właściwie, bo to tak 

powinno się określać, i widziałem, że sporą grupę bywalców tego basenu stanowią obcokrajowcy. 

Oczywiście nie jestem przeciwko nim, ale należy jak najbardziej dać argumenty tym mieszkańców, którzy raz 

z ich podatków wybudował się ten basen, z ich podatków ten basen jest utrzymywany i z ich podatków 

będzie zasypywana czy dziura, która powstanie wskutek ulgi lub odpływu innych użytkowników tego 

basenu. Natomiast zdecydowanie jestem za i cena powinna być jedna. Natomiast tu ulga dla mieszkańca, 

który przychodzi, pokazuje kartę, powinna być i to powinno być moim zdaniem bardzo uczciwe, 

sprawiedliwe, dlatego że mieszkaniec po prostu mieszkający tutaj w naszej gminie przez wiele wiele lat 

budował i utrzymuje ten ośrodek i powinien mieć ulgę w momencie, gdy chce z niego skorzystać. Dziękuję 

bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Proszę głos dla Pani Radnej Sulimy-Markowskiej. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak, jestem. Jak tylko chciałam powiedzieć, tak w zasadzie każdy z nas jest do tego dość entuzjastycznie, 

wydaje mi się, nastawiony i chciałbym tutaj zwrócić się do Pana Wójta, ponieważ to w zasadzie na panu 



spocznie, znaczy na urzędzie, przygotowanie tych wszystkich zniżek, benefitów, więc dobrze by było, że, 

ponieważ to ma wejść od 1 stycznia, żebyśmy byli o tym poinformowani, żebyśmy wiedzieli, jak to będzie 

skonstruowane, żeby to też ta karta nie była takim... żeby te zniżki też zachęcały do tego, żeby po nią 

sięgnąć, żeby właśnie rozliczyć ten PIT w naszej gminie. Bo jeżeli to będzie gdzieś tam 5%, jakieś takie 

drobiazgi, to może to nie być zachętą i dobrze, że właśnie mamy na to pół roku, żebyśmy to wspólnie jakoś 

wypracowali, żeby rzeczywiście nie był to tylko zapis na stronie internetowej i plastikowa karta, która 

niewiele daje albo ludzie nie widzą z niej korzyści, więc dobrze by było, żebyśmy to jakoś razem wypracowali 

i faktycznie stworzyli tą ofertę dla naszych mieszkańców. I tak jeszcze powiem zupełnie trochę na 

marginesie, wiecie Państwo, są samorządy, które poza takimi kartami, myślę, że to jest... to jest też moment 

żebyśmy sobie o tym powiedzieli i na przyszłość zastanowili się, które sięgają nawet do losowania 

samochodu, jeżeli ktoś składa PIT w naszej gminie, znaczy w danej gminie. Pruszcz Gdański, Sosnowiec, 

Radzymin, na szybko znalazłam takie gminy, które robią te loterie i nawet tym sposobem np. Pruszcz 

Gdański miał... zyskał 330 nowych podatników pierwszorazowych w danym Urzędzie Skarbowym wg 

miejsca zamieszkania. Sosnowiec 280. Nie wiem, Radzymin nie mam wyników. Wiecie Państwo, tych 

sposobów zachęcenia mieszkańców do tego, żeby tu składali PIT gdzie mieszkają, jest wiele. Karta dobrze, 

że ona powstaje i dopracujmy ją, żeby ona fajnie wystartowała 1 stycznia. Żeby też była wypromowana i 

żeby odpowiednia informacja do mieszkańców dotarła. To też prośba tutaj do Pana Wójta, żeby mieszkańcy 

mieli tą informację i faktycznie byłoby to dla nich zachętą, ale nie poprzestańmy i sięgajmy po takie 

rozwiązania, które rzeczywiście spowodują, że po prostu tu w dalszej perspektywie tych podatników będzie 

więcej. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Coś mi zerwało Pani Beato. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Przerywa coś? Tak? Myślałam, że coś przerywa. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, przerwało. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Trochę przerwało. Także to tylko tyle z mojej strony. I ja tutaj też skłaniam się do wniosku Pana Radnego 

Będkowskiego o tym, żeby wydłużyć, znaczy wydłużyć to na 2 lata ważność tej karty. Przyznam szczerze, że 



co roku, jak mam bilet metropolitalny dla córki, to zawsze i tak dostaję informację z urzędu złóż dokumenty, 

bo nie będziesz miała przedłużonej. Także ja po prostu o tym nie pamiętam i mi się wydaje, że coroczne 

takie pilnowanie tego może być kłopotliwe dla mieszkańców. Ale nie wiem, może są jakieś inne 

uwarunkowania, żeby zrobić raz do roku. Wolałbym, żeby to było raz na 2 lata. To tyle z mojej strony. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Czekam Pani Beato na te 2 lata, chyba propozycja Pana Krzysztofa Będkowskiego. A tu uwaga Pana Radnego 

Górskiego co do kwestii zapisu, § 5 to określa jakby cały zapis pkt 1, także mamy nadzieję, że jakoś to się 

razem zgra, żeby tą kartę wydać na 2 lata i będzie ta kontrola pod kątem tego § 5. Dobrze. Głos dla Pana 

Radnego Aranowskiego. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No jestem pod wrażeniem, że tak powiem, euforii Państwa tutaj Radnych z tej karty. Bo to bardzo dobrze 

powiedział Pan Marek Bańburski, tak, mieszkaniec już dwa razy płacił za ten basen, a teraz zapłaci za tą 

zniżkę też ze swoich podatków. Bo proszę Państwa jestem matematykiem, mam umysł ścisły i bilans musi 

wyjść na 0. Nie da się zrobić, tak jak zauważył chyba Pan Radny Ostrzyżek, nie da się zrobić nagle wstępu na 

basen dla kogoś z zewnątrz za 100 zł, ja tu oczywiście przesadzam tak, a dla mieszkańca za 10 zł. A tak 

będzie trzeba zrobić, żeby wyszła średnia. W związku z powyższym co zrobi Pan Wójt, wy wszyscy Państwo 

każecie to tak naprawdę mówicie, że Pan Wójt ma to ustalić jak to zrobić, policzyć te zniżki, wszystko. Pan 

Wójt policzy, przewidzi w budżecie przyszłorocznym dofinansowanie tych kart tak naprawdę w różnych 

pozycjach. Tak to się odbędzie, także ja tutaj nie jestem tak no chętnie nastawiony do tego, zwłaszcza że to, 

jak to się mówi, pójdzie również z moich podatków. Co do 2 lat, no Proszę Państwa, to nie jest tak, że ktoś 

się będzie wymeldowywał, przecież tam nie będzie obowiązku meldunku, będzie obowiązek złożenia PIT-u. 

A kiedy ja deklaruję gdzie składam PIT? W momencie rozliczenia. Mogę sobie to robić co roku. Jak będę 

chciał tak będę robił. Więc jak chcecie Państwo zmusić tych ludzi, żeby np. co drugi rok nie rozliczali się w 

Warszawie, a co drugi tutaj. A jak jeszcze się okaże, że w którejś z gmin jest tak, że można właśnie tak jak u 

nas na 2 lata, no to wtedy już no problem, bo to drugi rok będę robił tu i tu i będę korzystał ze zniżek, 

chociaż tak jak mówię, te zniżki są tylko pozorne, bo my wszystko za te zniżki zapłaciły. Przynajmniej te w 

tych instytucjach podległych gminie. Jedyny benefit z tego wszystkiego może być taki tej karty, i tutaj 

uważam, że to pewnie tak się stanie, że przedsiębiorcy chcący de facto zwiększyć obroty i przyciągnąć sobie 

klientelę, będą oferować 5, 6, 7, może 10% zniżki. To pewnie zależeć będzie od tego, ilu tak jak naprawdę 



będą mieli szansę przyciągać tych mieszkańców. I to jest coś, co gminy nie będzie kosztować. To jest jedyna 

rzecz. Za wszystko inne Szanowni Państwo zapłacimy. Ale już naprawdę, jeżeli pozostaje ten zapis o 2 latach, 

no to nie poprę tego, po prostu się wstrzymam, bo uważam, że jednak jakaś tam karta powinna istnieć, 

tylko my tutaj robimy coś takiego, chcemy uchwalić tą kartę, tak naprawdę nie znając sposobu 

technicznego, w jaki sposób tą kartę potem rozliczać, egzekwować, bo to Proszę Państwa to jest zbyt dużo 

technicznych opowieści, ale generalnie powinna być jedna baza i powinien być do niej dostęp. W momencie 

kiedy ktoś przychodzi, przytykam taką kartę i wiem, że ta osoba ma prawo do zniżki. Natomiast jak to będzie 

przypisane do kawałka plastiku, proszę wybaczyć, ale takie drukarki też nie są drogie, za chwilę się okaże, że 

są bilety podrabiano, z ZTM-u również ładowano. Mówię, za chwilę się okaże, że to wszystko można sobie 

robić z tym, co się chce, także no ja bardziej biorę stronę Pana Sławka Ostrzyżka, który jest tutaj pesymistą, 

aczkolwiek mówię, no to jest rzecz, która jakby była dopracowana pewnie do końca, to jakiś tam sens ma, 

natomiast no powierzenie wszystkiego wójtowi też... próba, prośba do informowania się o tym, co pan wójt 

robi, to nadal wszystko ma zrobić Pan Wójt, a Pan Wójt tak jak mówię na końcu po prostu przewidzi w 

budżecie koszty utrzymania tej karty, bo będzie musiał przewidzieć. I tyle. Zwiększą się wtedy 

dofinansowania tak naprawdę, znaczy na Centrum Spotu, czy nie wiem, czy na Centrum Kultury. Tak to się 

skończy. Bo tak jak mówię, jeżeli zostanie 2 lata, ja się wstrzymał, jeżeli nie zostanie, to podniosę rękę za. 

Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Ad vocem głos Pan Radny Górecki. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tak, ja nie chciałbym przekonywać Pana Radnego Aranowskiego, Pana Jarka. Panie Jarku, tak naprawdę 

chodzi na nasz wizerunek, to jest po pierwsze, wizerunek w ogóle gminy, to żeby pan to wiedział, ale z tego 

co... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju, ale ja nie mam ochoty za ten wizerunek płacić ze swoich podatków. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

A czy pana bilet metropolitalny? 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, mam i to jest rzeczywiście [niesłyszalne]. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

I proszę zobaczyć, proszę zobaczyć, proszę zobaczyć, połowa mieszkańców, myślę, że większa połowa, w 

ogóle nie korzysta z biletu metropolitalnego, ja też nie. I być może w ogóle nie będę korzystał w ogóle z tej 

karty i nie wolno... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale widzi pan, ale, ale... ale Panie Andrzeju, bo pan mi tu... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ale proszę, ale proszę mi dać dokończyć. Zaraz, zaraz pan powie, zaraz pan powie, zaraz pan powie. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. To ja ad vocem do Pana Andrzeja. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Jarku, proszę. Panie Jarku, proszę dać pozwolić powiedzieć. Panie Jarku, widzi pan jak to wygląda. 

Część mieszkańców skorzysta, część nie skorzysta, ale proszę zobaczyć, jak gdyby ponosimy jakieś koszty. 

Tak jak mówię, nie korzystam z biletu, pan korzysta, i co? No to rozumiem, że pan powinien w ogóle nie 

korzystać z tego biletu, bo pan jest przeciw temu, żeby dopłacała gmina do takich rzeczy. Widzi pan, gminy 

dopłacają, dopłacają do transportu publicznego też dopłacają, wie pan, czasami to się może tego się nie 

widzi finansowo, ale widzi się w takich aspektach społecznych. Jeżeli pan by może czasami pomyślał o tych, 

którzy no właśnie są wykluczeni z różnego powodu, czasami komunikacyjnie, on sobie darmo dojedzie do 

pracy, on ma pracę, on ma już płaci być może będzie płacił podatek, takie proste rzeczy. Czasami niektórym 

jest ciężko. Panu nie, bo pan wspominał o tym, że pan ma dużo kart, różnych kart, i pan jest był przeciw 

pamiętam już swego czasu na ten temat. Ja nie chcę pana tutaj negować pana sposobu myślenia, tylko 

proszę nie myśleć jak gdyby o sobie, żebyśmy o sobie nie myśleli, tylko myśleli o innych mieszkańcach. I dla 

mnie to jest ważne. A jeżeli chodzi o wykonanie, no to Panie Jarku, taka jest rola samorządu. Jest rada 

uchwałodawcza i rada... i organ wykonawczy. I wójt za każdym razem mówi, że to on decyduje, jak to ma 

być wykonane i dajmy mu szansę. Panie Jarku, proszę od razu jak gdyby tutaj nie mówić, że wójt sobie może 

sobie nie poradzić albo w ogóle zarzuci nas jakimiś kwotami w ogóle z kosmosu, że nikt z tego nie będzie 

chciał korzystać z tych instytucji. Także Panie Jarku, bilet metropolitalny pana ma, proszę, żeby mieszkańcy, 

żeby pan się wczuł jak gdyby w rolę innych mieszkańców. Dziękuję bardzo. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, panie... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja chciałem ad vocem. Panie Radny, pan mnie kompletnie nie zrozumiał. Kompletnie mnie pan nie rozumie. 

Naprawdę. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Rozumiem. Rozumiem. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie, nie rozumie pan. Kompletnie mnie pan nie rozumie. Nie chodzi o to, chodzi tylko o to, żeby powiedzieć 

wprost mieszkańcom, że nie ma nic za darmo. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie ma darmowych obiadów, no nie ma darmowych obiadów. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dokładnie. To niech pan to powie wprost, że za tą kartę również zapłacimy my mieszkańcy, tak jak płacimy 

za bilet metropolitalny, tak jak płacimy za wszelkie ulgi gdziekolwiek które są, tak. Proszę powiedzieć, że to 

jest kolejny, że tak powiem, no w cudzysłowie pewien nasz podatek, taki no nie wiem jak to nazwać 

dokładnie tak, ale coś co równa nas tak w pewnym sensie. Ja oczywiście ja nie jestem, żeby pan był... żeby 

pan jasno mnie zrozumiał. Ja nigdy nie byłem przeciwko takim kartom, żeby było jasno, tylko trzeba po 

prostu powiedzieć wprost mieszkańcom, że to nie jest za darmo. Tylko tyle Panie Andrzeju. Tego pan nie... i 

pan tego nie rozumie niestety, co do pana mówię. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Mamy dyskusję taką, że nie posuwamy się nic do przodu, [niezrozumiałe] z projektem uchwały. Głos ad 

vocem Pan Radny Andrzej Zawistowski, proszę bardzo. 



Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja tutaj jedno zdanie chciałem powiedzieć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Do kogo to zdanie ad vocem? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

To do pana Aranowskiego, do jego... krótkie do jednego zdania i jedno zdanie moje. Karta jest elementem 

tworzenia gminy przyjaznej mieszkańcom, bo taka jest nasza rola. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Głos ad vocem panie Marku do? Czyjej wypowiedzi? 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Do Pana Góreckiego i Pana Aranowskiego właściwe. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Chciałem tylko też właściwie jedno zdanie powiedzieć, bo karta kartą, ulgi ulgami, ale aby się nie okazało, że 

w bardzo niedługim czasie będziemy musieli podnieść podatki, bo skądś trzeba będzie wziąć pieniążki na te 

wszystkie ulgi. To jest jedno zdanie i właściwie chyba na tym koniec. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No właśnie dokładnie o tym mówię. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Głos dla Pani Radnej Henryki Koper. 

Henryka Koper (Radna Gminy Raszyn)  

Proszę Państwa, początki są zawsze trudne. Jestem za kartą, bo to bardzo dobra inicjatywa. Taka karta 

powinna działać od nowego roku, ze znacznymi ulgami dla mieszkańców. Bo wtedy będzie działać. Bo jeśli 

będą tam małe jakieś zniżki, to nawet mieszkańcy nie będą się starać, aby uzyskać taką kartę. A inni nie 

będą chcieli zmienić miejsce zamieszkania czy płacić podatki u nas. Jestem za zapisem, żeby to ta karta była 



uaktywniana co 2 lata, dlatego że tak jak Pani Radna Senderowska Teresa powiedziała, że mieszkańcy mają 

dużo obowiązków i tak częste, co roku, aktualizacja tej karty by była no utrudnieniem. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pana Radnego Sławomira Ostrzyżka. Panie Sławku? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, tu moi poprzednicy już właściwie to powiedzieli, ja to wcześniej też mówiłem, że nie ma nic niestety za 

darmo, bo wszystkie ulgi musimy zrekompensować wszystkim instytucjom, które ich udzielą. Nie mówię o 

prywatnych, tylko o gminnych. Zrekompensować z budżetu gminy, czyli de facto z tych podatków, które 

płacą mieszkańcy właśnie. Mieszkańcy dostaną ulgi na to, ale np. nie będą mieli, nie wiem, 100 m chodnika, 

czy czegoś mniej, ale to już jest... Właściwie tutaj już tyle było mówione, już nie chcę o tym mówić, ale chcę 

w prawdzie nie ad vocem, ale pana Góreckiego. Panie Andrzeju, ja nie wiem ja z panem w ogóle rozmawiać, 

tak. Mówił pan o jakiejś tam krowie, która nie zmienia zdania. Czy ja zmieniłem zdanie? Cały czas jestem 

bardzo sceptycznie do tego nas nastawiony i to dzisiaj wyraźnie powiedziałem. Nigdy nie było wcześniej 

głosowań jakichkolwiek nad kartą, bo nie było nigdy takiego projektu. I powiem panu jedno, jeżeli już 

mówimy o tych krowach, są takie krowy, jest takie powiedzenie, że krowa, która dużo ryczy to mało mleka 

daje. I pan właśnie jest taką krową. Bo najwięcej to tylko pan gada, tak. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Sławku, no tak, ja już ad vocem wrzuciłem nawet jak nie usłyszałem... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Sławku, bo będzie kolejny sąd. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, nie, powiedzenie dosyć chyba dosyć popularne, tak. Panie Darku, bardzo proszę, no 

nie można być ad vocem i ad vocem. No 120 razy Pan Górecki zgłasza ad vocem, nie wiadomo do kogo i o 

czym. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

...radnemu Góreckiemu, żeby nie nadużywał tego głosu ad vocem, bo praktycznie zdominował pan tą 

dyskusję dzisiaj swoimi wystąpieniami. Proszę bardzo, głos ad vocem do pana wypowiedzi Radnego 

Ostrzyżka. Proszę bardzo. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja zdominowałem dyskusję? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, tak, ale nie dyskutujmy. Proszę, głos ad vocem Pan Radny... 

Tadeusz Pawlikowski (Radny Gminy Raszyn)  

10 razy ad vocem? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No to proszę prześledzić i zobaczyć, kto był ile ad vocem. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę głos ad vocem Pan Radny Górecki do wypowiedzi Pana Radnego Ostrzyżka. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Sławku. Mógłbym powiedzieć, że nie słyszałem przez 6, 7, 8, prawie 8 lat, bo to tyle trwało. Ja 

prosiłem tylko radnych, żebyśmy w ogóle zaczęli pracę nad Kartą Mieszkańca. Wszystko praktycznie... tak 

praktycznie to pan na dobrą sprawę z Pan Wójtem, nie tylko zresztą, powiedzieli, że w ogóle to jest jakiś 

bezsens. Ja rozumiem, że w tej chwili się rola zmieniła, no bo Rada jest trochę bardziej podzielona i ja się 

bardzo cieszę, że jest. I Panie Sławku, ja też zmieniałem zdanie, ja się wcale nie dziwię. Pan będzie głosował 

przez głosowanie. Także, jeżeli pan będzie przeciw, no to powiem, że pan nie zmienił zdania, chociaż ja tak 

wybrzmiewającego negatywnie nie słyszałam, jak w poprzednich latach. Tylko tyle chciałem panu 

powiedzieć. Dziękuję bardzo. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Tak, tak, mamy ten spór z § 6. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Do każdej decyzji trzeba dojrzeć i to wcale nie jest akurat zmiana zdania. Poza tym, tak jak pan powiedział, 

nie jestem zwolennikiem, żeby się upierać przy swoim zdaniu, tylko dlatego żeby się upierać. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No to widzi pan, no to tak jak mówiłem, dojrzał pan. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Wstrzymuję tą dyskusję w tym punkcie porządku obrad. Mamy tutaj spór o zapis § 6 pkt 1. Czas jakby tutaj 



ważności karty 12 miesięcy czy 2 lata? Słyszę tutaj od większości Państwa, że jednak jesteście Państwo za 2 

latami i taki projekt uchwały poddam pod głosowanie. Jeżeli jest... nie będę słyszał innego wniosku, to taka 

autopoprawka będzie zgłoszona do przegłosowania też w § 6. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Czy moglibyśmy poprosić o może o opinię może prawnika w tym zakresie. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, sprzeciw. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No dlatego ja po prostu wypowiedziałem się i czekam. Jeżeli pan składa wniosek o to, żeby w § 6 zachować 

obecny zapis 12 miesięcy, poddamy to pod głosowanie. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie, to Państwo składacie poprawkę do uchwały, ja tylko składam sprzeciw przeciwko takiej poprawce. W 

związku z powyższym trzeba to głosować, no i tyle. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, czy ja mogę poprosić o wypowiedź prawnika, żebyśmy mogli... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju, proszę panią mecenas. Pani mecenas, proszę zapoznać się z § 6, czy zmiana zapisu ważności 

karty z 12 miesięcy na 2 lata nie będzie powodowa problemów w zapisie projektu uchwały? 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Znaczy drodzy Państwo, tutaj mówimy o tym, że wtedy byłoby rozumiem na 2 lata po przedstawieniu 

rozliczenia za rok ubiegły i tyle. No to będzie się po prostu zdarzało każdy ubiegły rok... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Powinna przedstawiać PIT. 



Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

W ciągu tych 2 lat, tak, także to nie będzie jakichś niejasności. Bardziej myślę, czy gdzieś jeszcze tu się nie 

odnosimy w treści uchwały. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Zaraz, zaraz. Pani mecenas, czy ja dobrze panią zrozumiałem? Czyli i tak będzie trzeba co roku 

przedstawiać? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie. 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Nie. Chodzi o to, że jak będzie ktoś występował np. po 2 latach, to ma przedstawić za ubiegły rok, a nie za 2 

lata poprzednie. Będzie się zawsze odnosiło to do roku poprzedniego, co 2 lata tak, czyli... Myślę, że to 

będzie zrozumiałe. To będzie za okres... na okres 2 lat po przedstawieniu rozliczenia podatku od osób za rok 

ubiegły, czyli jeżeli ktoś... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja mam taką uwagę, ja mam taką uwagę, bo proszę zwrócić na § 5, który wyraźnie, kto jest uprawniony, 

jeżeli ktoś nie będzie spełniać tych warunków § 5 i są te podpunkty w puncie... to one określają jakby czy 

jest uczestnik programu, czy nie. Jeżeli nie wypełnia tych zapisów, nie będzie mógł korzystać z ulgi. 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

No tak, ale to jakby oczywiście, natomiast to jest tak, że tak czy inaczej, żeby uzyskać kartę na 2 lata, tak, to 

trzeba będzie przedstawić rozliczenie z roku poprzedniego za... z PIT-u, tak i tutaj wydaje mi się, że to będzie 

zrozumiała konstrukcja. Nie myślę, że to jakiś wprowadzało zamęt, natomiast bardziej bym chciała wiedzieć, 

czy wnioskodawcy składają autopoprawkę, czy też jest to poprawka kierowana... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja mam propozycję, ponieważ jest tutaj sprzeciw Pana Radnego Aranowskiego. Ja składam poprawkę z 

prośbą o przegłosowanie w § 6, 12 miesięcy zastępuje się słowami 2 lata. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No i to chciałem poddać pod głosowanie, dokładnie tak. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No dobrze, ja jeszcze mam pytanie do pani mecenas w takiej sytuacji. Ale skoro, bo tu ja nie mam przed 

sobą niestety tego projektu w tej chwili, ale z tego co mówi Pan Przewodniczący, tam jest napisane w § 5 

czy którymś, że musi spełniać... rozliczać podatki w Gminie Raszyn, czyli co, rozumiem, że jak przestanę 

rozliczać podatki w Gminie Raszyn, bo zadeklaruje je w Gminie np. Lesznowola czy innej ościennej, czy 

nawet nie ościennej, to powinienem przyjść i zgłosić w tym momencie, że to zrobiłem i powinno być mi 

cofnięta zgoda na kartę. 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Tak, oczywiście. Tak, oczywiście. Tak, oczywiście. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dokładnie tak. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No to teraz do Pana Wójta prośba, żeby była kontrola nad tym w jakiś sposób. Ciekawe jak to zrealizuje? 

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze, to już kończymy. 

Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Im mamy krótszy okres tym mamy większą kontrolę, ale z drugiej strony, wchodzimy... Każde rozwiązanie 

ma swoje minusy i plusy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, ten krótszy okres spowodował możliwość kontroli, tak jakby elementu tej Karty Raszyniaka, dlatego z 

Panem Andrzejem... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale nikt się nie... Proszę Państwa, no nikt się nie będzie w jednym roku składał rozliczenia tu i na rok się 

wymelduje.... 



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale Panie Radny, nie chodzi o meldunek. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, ja mam prośbę zakończenie dyskusji i przejście do głosowania poprawki, a następnie 

projektu uchwały. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. 

 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Rozliczamy PIT to tam jest rubryka gdzie się rozliczamy, nie trzeba niczego wymeldowywać. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. Szanowni Państwo, w związku z tym, że mamy wniosek do przegłosowania, żeby w § 6 pkt 1 

zastąpić słowo "12 miesięcy" słowami "2 lata". Taki wniosek poddaje pod głosowanie. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Jest przygotowywany ten wniosek. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak, dokładnie tak. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Zastanawiam się, co to znaczy "2 lata"? Czy 2 lata kalendarzowe? Rozumiecie Państwo, jak ktoś składa we 

wrześniu... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, to na okres 2 lat, może inaczej na okres 2 lat. Może być? 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Nie nie, mnie chodzi o to, właściwie od kiedy to się będzie liczyło, te 2 lata właśnie. Od momentu wydania? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Zawsze jest od momentu wydania, wszystko się liczy od momentu wydania. 



Katarzyna Karpeta-Cholewa (Radca Prawny)  

Tak, musimy tak przyjąć, bo tak będzie straszna kumulacja w urzędzie, wydaje mi się, jeżeli to będzie zawsze 

z końcem roku czy z początkiem. Chyba nie będzie to za szczęśliwy zapis, tak praktycznie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To może napiszę, że na "24 miesiące" Panie Andrzeju? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Może być tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze? Nie "12-stu" a "24-ech" miesięcy, niech będzie prostsze w zapisie. 

Że zmieniamy zapis tutaj w § 6 pptk 1 zastępuje się słowa "12 miesięcy" na "24 miesiące". I będzie 

najprostszy zapis.  

Pracownik Biura Rady  

Proszę o sprawdzenie najpierw treści poprawki. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Mamy tutaj literówkę, ale to już nie ma tutaj... 

Dobrze przystępujemy, mamy tutaj literówkę, ale to już nie będziemy poprawiali, nie ma problemu. 

Przystępujemy do głosowania, poprawka § 6 ust. 1 zastąpić sformułowanie "12 miesięcy" sformułowaniem 

"24 miesiące". Kto jest za? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymuje? 

Pani Henryko poprosimy o głos. 18 za, 1 przeciw, 2 wstrzymujące. Wniosek uzyskał większość. 

Przystępujemy zatem do głosowania w projekcie uchwały z autopoprawkami w przedstawionej komisji. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Oraz poprawką przegłosowaną. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Oraz poprawką przegłosowaną, tak. I z poprawką. 

Chyba się zgadza. Dobrze przystępujemy do głosowania. Uchwała w sprawie przyjęcia Programu "Karta 

Mieszkańca Gminy Raszyn" z autopoprawkami i przygotowaną poprawką. Kto jest za? Kto jest przeciw, kto 



się wstrzyma.  

17 za, 4 głosy wstrzymujące. Uchwała została przyjęta. To teraz czekamy na opinię Biura Prawnego 

Wojewody. Mam nadzieję, że będzie w porządku. 

Teraz przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad przed nami. 

Uchwała przygotowana przez Państwa Radnych, uchwała w sprawie zmiany uchwały nr XXIV/214/2020 

Rady Gminy Raszyn z dnia 10 marca 2020 roku w sprawie zasad przyznawania i wysokości diety dla 

sołtysów. Proszę wnioskodawców, rozumiem że Pan Radny Aranowski omówi projekt uchwały. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo, głos Pana Radnego Aranowskiego. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Szanowni Państwo Radni, celem naszym było proporcjonalne zwiększenie diety sołtysów o mniej więcej taki 

sam procent, właściwie prawie dokładnie o taki sam procent, jak zostały zwiększone w pewnym momencie, 

chyba od sierpnia ubiegłego roku, diety radnych. Sołtys jest też częścią tego samorządu, wykonuje swoje 

obowiązki. Często również takie, z których sobie nie zdajemy sprawy i obowiązki, które wynikają po prostu z 

bycia tym sołtysem, sąsiadem, niekoniecznie związane w ogóle z działaniem Urzędu Gminy czy Radą Gminy. 

Myślę, że poza tym mamy inflację. W związku z powyższym, postanowiliśmy proporcjonalnie do diet 

sołtysów zwiększyć również diety radnych. Niesie to za sobą skutki finansowe, dlatego odbyła się komisja. 

Pan Wójt na komisji powiedział, że finanse na te cele są tak czy inaczej już zawarte w budżecie, a więc nie 

ma problemu. To chyba tylko tyle, nie będę tego uszczegółowiał, jest to uzasadnienie, była dyskusja na 

komisji.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To tyle, tak. Dziękuję bardzo, poproszę Pana Radnego Tadeusza Pawlikowskiego o opinię Komisji Budżetu. 

Tak faktycznie uchwała była omawiana w ramach posiedzenia... 

Pracownik Biura Rady  

Panie Przewodniczący, Komisja Budżetu zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie, dziękuję. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, otwieram dyskusję. Osobą która zgłosiła się do dyskusji, jest Pan Radny Andrzej 

Zawistowski. Proszę, głos dla Pana Radnego. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja mam 2 pytania. Pierwsze do wnioskodawców. Czyli o ile wzrośnie rocznie obciążenie dla budżetu? I 

drugie pytanie bardziej do Pani Olgi. Ja widzę że na tych Naszych sesjach, za to bardzo dziękuję, jest zawsze 

Pani Beata, Pani Iza i Pan Jerzy, ale mam pytanie, w jaki sposób jest ewidencjonowana obecność sołtysów 

na Naszych sesjach. 

Pracownik Biura Rady  

Obecność sołtysów jest potwierdzona poprzez wysłanie przez każdego z sołtysów maila z treścią o tym, że 

potwierdzają swoją obecność w tymi w tym dniu, na tej i na tej sesji w godzinach w trakcie trwania sesji, 

czyli jeżeli dzisiejsza sesja zaczęła się o godzinie 14:00. Maile sołtysi wysyłają od godziny czternastej do 

godziny zakończenia tej sesji. Tak więc taki jest czas na potwierdzenie. Sołtysi często oczywiście śledzą sesje 

na transmisjach, więc to nie jest tak że są zalogowani w Zoom-ie. Nie zawsze ich widzimy. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, no to pytanie tylko właśnie do wnioskodawców, jaki to jest roczny koszt dla budżetu? 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Znaczy takich wyliczeń nie było i dokładnie Pan o tym wie, bo to była na komisji o tym rozmowa. Także Pan 

Wójt nie próbował nawet tam tego wyliczać, dlatego że tak czy inaczej jest pewna pula środków, która i tak 

jest za mała prawdopodobny ze względu na wzrost wartości diet naszych, które nie są stałe. Tak samo jak 

diety sołtysów nie są stałe. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Panie Jarku, ale to dosyć proste wyliczenie.  

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Około 40 procent w stosunku do tego co było. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

To jest, 300 zł mniej więcej wzrośnie dieta, razy 12 miesięcy, razy dwudziestu dwóch sołtysów. To jest 

79 tys. zł rocznie.  



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Tak Panie Sławku tylko, że tak jak mówię, to nie jest tak... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

To nie jest dokładnie. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Może być że ktoś nie będzie na sesji. Może być że ktoś zgłosi, bo takie obowiązki są, że nie będzie móc 

pełnić tej funkcji, bo wyjedzie na 2 tygodnie na urlop. Nie da się tego tak dokładnie określić. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Nie, ale przecież tutaj nie chodzi o żadne dokładne, tylko chodzi o zaplanowanie. Planujemy, że wszyscy 

będą 100 procent w ciągu całego roku, wszyscy sołtysi, no i tylko tylko tyle. 79 tys. zł zaokrąglamy 80 tys. zł.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja mówię, jestem jak najbardziej za tym, biorąc pod uwagę inne podwyżki. Ale mam też takie pytanie. 

Podnosimy znacząco i słusznie sołtysom pieniądze, bo ich praca jest trudna. Podnosimy Panu typer-owi, za 

to że pisze coś tam. I tak jak mówiła Pani Skarbnik, teraz to miesięcznie za jeden numer dostaje 5 400 

brutto, ale będzie dostawał więcej. Ale ja chciałem dostać też informację procentowo przynajmniej, o ile 

wzrosły wynagrodzenia pracowników? Biorąc pod uwagę inflację, która dopiero nabiera tempa. Stąd moje 

pytanie, skoro decydujemy tutaj o podwyżkach, chciałbym też przy okazji dowiedzieć się, o ile średnio 

wzrosły wynagrodzenia naszych pracowników tutaj w urzędzie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pytanie do Pana Wójta, jeżeli już. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Nie wiem, czy to jest akurat w tym punkcie. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ale akurat rozmawiam o pieniążkach, żeby to było proporcjonalnie. Tak, bo uważam, że skoro rząd akurat 

wpłynął na nasze wynagrodzenie. Znaczy na nasze diety, my możemy wpłynąć na diety radnych. I to robimy. 

Chciałbym też wiedzieć czy Wójt wpływa na wynagrodzenie Redaktora Naczelnego. Chcę wiedzieć, jak to 

wygląda w tej chwili w urzędzie, bo i tak wiemy, że są problemy z zatrudnieniem pracowników do referatu, 

bardzo ważnego referatu, dotyczącego remontu czy budowy naszych dróg. Odchodzi z końcem sierpnia, 



właściwie z końcem lipca, bo idzie potem na miesięczny urlop, Kierowniczka tego referatu, czyli za chwilę 

nie będzie miał kto prowadzić spraw z budową naszych dróg. Nie chciałbym, żeby nasi pracownicy też 

odchodzili tutaj z uwagi na niskie wynagrodzenia. Stąd moje pytanie. Mniej więcej, o ile w tym roku wzrosło 

wynagrodzenie, tak procentowo? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Proszę Państwa, oczywiście ja powiem Panu dokładnie, ile wzrosło wynagrodzenie procentowo, jeżeli 

Państwo macie budżet z początku roku i z tej chwili, to macie prosty układ kwot, które na początku były 

przeznaczone na wynagrodzenia i są przeznaczone na dzień dzisiejszy na wynagrodzenia. W związku z tym 

różnica tych kwot stanowi różnicę wynagrodzenia. Oczywiście trudno mówić, bo jest pewna rotacja 

pracowników. Niektórzy pracownicy odchodzą, niektórzy pracownicy przychodzą, oczywiście niektórzy 

pracownicy są na zwolnieniach lekarskich. W każdym razie uważam, że wynagrodzenia w urzędzie nie są 

najgorsze i w wielu przypadkach odejście pracownika nie jest związane wcale z wynagrodzeniem, tylko 

zupełnie z innymi sprawami, z pewnymi sprawami zawodowymi które chce po prostu zrealizować. Wiadomo 

urząd ma swoje mankamenty, to jest bardzo pozioma struktura. Wiele osób ma większe ambicje, stąd 

nawet przy dość dobrych wynagrodzeniach odchodzi, aczkolwiek bowiem powiem tak, ostatnio będąc u 

Wójta Michałowic, Wójt Michałowic powiedziała do mnie, że ją nie stać na moich pracowników, ponieważ 

tak dobrze zarabiają. Czyli coś w tym, że nie są to najgorsze wynagrodzenia, aczkolwiek jest też taka sprawa, 

że te wynagrodzenia są też i zróżnicowane. Gdyż fachowość, jak również dostępność danego pracownika na 

rynku, też rzutuje na wynagrodzenie na danym stanowisku. Także wiadomo, że zawsze inaczej będzie 

opłacany Kierownik Referatu Inwestycji czy Drogownictwa, inaczej jego pracownik, a jeszcze inaczej 

pracownik powiedzmy z innego referatu który jest, są tam pewne różnice, ale staramy się te różnice 

zacierać. Powiem tak nieskromnie, trochę Państwo wchodzicie w kompetencje Wójta, jeśli chodzi o 

wynagrodzenia pracowników. Bo to ja, że tak powiem kieruję urzędem i ja, że tak powiem, w jakiś sposób 

ustalam wynagrodzenia, proponuje te wynagrodzenia, rozmawiam na ten temat z pracownikami. I to jest 

najważniejsze. Proszę wziąć pod uwagę, nie zawsze wynagrodzenie w chwili obecnej jest elementem 

pierwszorzędnym na rynku pracy, po prostu pracy jest dużo, w związku z tym niektórzy pracownicy mają 

szansę realizować swoje ambicje zawodowe i to jest główny powód odchodzenia z pracy. Jak również 

czasami brak pewnych kompetencji, jakby jest sytuacja, że dany pracownik źle się czuje na danym 

stanowisku. Czuje że nie jest to jego żywioł, bo przychodząc z zewnątrz, nigdy nie pracując w urzędzie, 



często wyobrażenie o pracy w urzędzie zupełnie inne niż rzeczywistości. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Pozwolę sobie tylko tu doprecyzować. Nie wchodzimy w kompetencje Wójta, owszem to Wójt podkreśla 

wynagrodzenia, ale przypominam o roli kontrolnej Rady Gminy w stosunku do organu wykonawczego. Poza 

tym to my przyznajemy pieniądze w budżecie, również na wynagrodzenia. Także nie jest to absolutnie 

wchodzenie w kompetencje, bo nie pytamy się kto ile zarabia na jakim stanowisku. Tylko jaki jest wzrost 

procentowy. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Macie Państwo w uchwale budżetowej zapisane jakie są kwoty na wynagrodzenia. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Natomiast, to porównanie z początku roku budżetu z tym który jest teraz, nie oddaje procentowego 

wzrostu, dlatego że my nie analizujemy składu osobowego. A przypominam, że doszły zatrudnienia, 

prawda? Dwa etaty, jeden opłacany przez nad, drugi przez powiat w referacie w Wydziale Komunikacji, w 

związku z czym chociażby zatrudnienie jednej czy dwóch osób już powoduje wzrost wydatków na 

wynagrodzenia. Co nie pozwala wiarygodnie określić, w jaki sposób wzrastają wynagrodzenia naszych 

pracowników. To było moje tylko pytanie z dbałości o to, skoro Radni dbają o diety tutaj radnych, to 

uważam, że również Radni powinni dbać o należyte wynagrodzenie pracowników w naszym urzędzie. 

Dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Mówimy o dietach sołtysów, nie radnych. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No tak sołtysów, przepraszam. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Zgadzam się z tym, w całej rozciągłości. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Super dziękuję.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, głos dla Pana Radnego Andrzeja Góreckiego.  



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Więc tak, ja dziękuję. Tak chciałbym tutaj powiedzieć, że bardzo dobra inicjatywa, to tak jak była inicjatywa 

Radnych o podwyższenie ekwiwalentu strażakom. Tak teraz oczywiście bardzo dobra inicjatywa, jeżeli 

chodzi o sołtysów. Myślę, że ci co byli sołtysami to wiedzą, jak dużo czasu trzeba poświęcić i to akurat w tym 

wypadku myślę, że oni to spożytkują w należyty sposób i chciałbym tu podziękować za tę inicjatywę. I 

oczywiście będę za. Tutaj była mowa o tych wynagrodzenia, ja powiem szczerze że ja mam sygnały 

rzeczywiście od urzędników też gminy Raszyn, że te ich, że tak powiem wynagrodzenie, trochę oni są 

rozczarowani. Ja też nie będę tutaj jak gdyby mówił o tym, że Pan Wójt ma czy nie ma racji, tylko jeżeli ktoś 

ma podwyżkę rzędu 2%, jeżeli jest taka. No to powiem szczerze, że to może rzutować na jak gdyby, tutaj też 

obsługę nas mieszkańców nas Radnych też w jakim stopniu, no bo wiadomo, jak to wygląda. I dobrze by 

było żebyśmy jednak, Pan Wójt tego słowa nie lubi, żebyśmy nie byli taką gminą, o której tam ostatnio 

mówiłem. Powinniśmy jednak dbać o to, żeby nasi urzędnicy mieli właściwe tutaj traktowanie. Jeżeli chodzi 

tutaj o sołtysów to rzeczywiście jest tak, że sami Państwo widzicie, faktycznie paliwo zdrożało dwukrotnie w 

przeciągu dosłownie chyba 2 lat. Wiemy dobrze jak wyglądają też inne opłaty, także jak najbardziej jestem 

za. Cieszę się, że też jest pomysł, pamiętam że bardzo też chciałem, żeby on był zapisany, te diety były 

zapisane procentowo od tej kwoty, która tam jest wymieniona w ustawie. I tu widzę, że jest ten zapis. On 

powoduje rzeczywiście, że jak gdyby nie wracamy do tych spraw i że to się samemu, że tak powiem jakość 

waloryzuje. To jest bardzo dobre i to w wielu gminach się spotyka. Także jeszcze raz dziękuję za inicjatywę. 

Dziękuję bardzo, życzę miłej pracy Państwu Sołtysom. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Chciałbym dodać w gwoli uzupełnienia, nie było takich podwyżek dwuprocentowych, były znacznie wyższe, 

więc proszę nie konfabulować, nie upiększać wypowiedzi, tylko jeśli się coś wypowiada, to trzeba to oprzeć 

na prawdziwych faktach. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Pan mnie nie słuchał, proszę wsłuchać w to co powiedziałem. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Pan powiedział, że niektórzy pracownicy osiągnęli 2% wzrostu wynagrodzenia.  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Tak Pan powiedział. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Niech Pan się wsłucha bardziej w tą wypowiedź, Pan zobaczy. Mam wrażenie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

To dziwne, że ja muszę słyszeć w Pana wypowiedzi co innego niż Pan powiedział, to jest rzeczywiście sztuka. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No ja bardzo uważałem, żeby Pan nie urazić, a jednak Pana uraziłem bardzo przepraszam. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja nie mówię jako osoba urażona, tylko po prostu zwracam na to, że Pan po prostu mówi nieprawdę. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, ja Panie Wójcie powiedziałem "jeżeli tak jest", Panie Wójcie nie powiedziałem, że "tak jest". Proszę 

wysłuchać. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Wójcie... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

To autor miał na myśli mówiąc te słowa właśnie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak, proszę... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

O krowie nie będziemy rozmawiać Panie Sławku. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Krowa za krowę. Zasada prosta. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panowie krowa teraz nie będzie mówiła. Proszę głos dla Pana Radnego Aranowskiego. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

No Panie Andrzeju, już chciałem Pana pochwalić, że Pan to musiał się z Panem Wójtem, niestety wymienić 

zdaniami. Nie no, tak poważnie to Panie Andrzeju chciałem podziękować, że Pan jest za, natomiast myślę, że 

to też jakaś Pańska zasługa, żeby Ci sołtysi mają diety, bo pamiętam, że jeszcze ja nie byłem sołtysem, a Pan 

już o te diety walczył, żeby to było w ten sposób, a nie tylko prowizja od zbieranych podatków. Także tylko 



tyle, dziękuję.  

Andrzej Górecki  

Panie Jarku, ja muszę Panu powiedzieć, że... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Przerwaliśmy dyskusję, przechodzimy do głosowania... 

Andrzej Górecki  

Nie pozwolił Pan Przewodniczący.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Wystarczy już, wystarczy. 

Andrzej Górecki  

Ja chciałem Panu Jarkowi podziękować. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, już Pan podziękował. Przechodzimy do głosowania. 

Pani Olgo, poproszę o przygotowanie głosowania. Mamy. Uchwała w sprawie zmiany uchwały nr 

XXIV/214/2020 Rady Gminy Raszyn z dnia 10 marca 2020 roku w sprawie zasad przyznawania i wysokości 

diet dla sołtysów. Kto jest z Państwa Radnych za przyjęciem projektu uchwały? Kto jest przeciw, kto się 

wstrzyma? 

Jeszcze 2 głosy. 

Pani Radna Elżbieta Kuczara jeszcze nie oddała głosu. 

Poczekamy chwileczkę, może być problem z połączeniem. 

Zamykamy głosowanie. Proszę o wyniki Panie Jarku. 

20 za, jedna osoba brak głosu, problem z połączeniem internetowym. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Dziękuję Państwu za jednomyślność. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo, na tym wyczerpaliśmy punkty, które były niezbędne do przegłosowania w porządku obrad 



dzisiejszej sesji. Przed nami sprawozdanie Przewodniczącej Komisji Straży i Porządku... 

Maria Izabela Makarska (Sołtys)  

Mogę coś powiedzieć? Panie Darku? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę bardzo. Proszę bardzo, Pani Izo. 

Maria Izabela Makarska (Sołtys)  

Chciałam podziękować Szanownej Radzie za przyznanie podwyżki diet sołtysom i dziękuję za uznanie naszej 

pracy, którą wykonujemy na rzecz naszych mieszkańców i na rzecz gminy też uważam, jesteśmy częścią 

samorządu gminy i będzie to nas jeszcze bardziej motywowało do lepszej pracy. Bardzo dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, życzę powodzenia wszystkim Sołtysom. 

Beata Boros-Bieńko (Sołtys)  

Ja również chciałam serdecznie podziękować za podwyższenie diet. Dziękuję serdecznie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękujemy. Przechodzimy do pkt 18-tego. Będzie to sprawozdanie Przewodniczących Komisji stałych z 

bieżącej działalności. Zaczniemy od Komisji Oświaty, Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Proszę, Pan 

Przewodniczący -Radny Krzysztof Będkowski. 

Krysztof Będkowski (Radny)  

Panie Przewodniczący, no po raz pierwszy musi wiedzieć, że w tym czasie nie było posiedzenia Komisji 

Oświaty i Kultury. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Komisja Budżetu, Inwestycji Mienia Komunalnego, Pan Przewodniczący Radny - Tadeusz 

Pawlikowski.  

Pracownik Biura Rady  

Panie Przewodniczący, Komisja Budżetu i Mienia Komunalnego spotykała się dwa razy, opiniowała projekty 

uchwał, a także Przewodniczący Komisji i Budżetu brał udział w kontroli w Świetliku przy ulicy Spokojnej.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, przed nami Komisja Planowania Przestrzennego i Inwentaryzacji, Pan Przewodniczący - 



Radny Janusz Hoffman. 

Janusz Hoffman (Radny)  

Dziękuję Panie Przewodniczący. Komisja Planowania Przestrzennego i Inwentaryzacji obradowała dwa razy 

od ostatniej sesji i opiniowane były właśnie projekty uchwał na dzisiejszą sesję. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo, najdłuższa nazwa Komisji. Komisja Kultury Fizycznej, Sportu i Współpracy z Organizacjami 

Pozarządowymi. Pan Przewodniczący - Radny Jan Ireneusz Koper. Proszę bardzo, Pan Ireneusz. 

Ireneusz Koper  

Komisja Kultury Fizycznej i Sportu spotkała się raz między sesjami. Wysłuchaliśmy sprawozdania gminnych 

klubów sportowych, prowadzonych działań statutowych w ramach kultury fizycznej i rekreacji na terenie 

gminy Raszyn. Bardzo profesjonalne przygotowanie sprawozdania. Dowiedzieliśmy się o licznych sukcesach 

szachistów, pływaków, ciężarowców o utrzymaniu drużyny w czwartej lidze. Jak równiejszy wstępnie 

umówiliśmy spotkania 20-tego na komisję wyjazdową w teren po boiskach gminnych, jak również Klub 

Sportowy Raszyn pozyskał tereny na Okęciu i mamy też tam podjechać i zobaczyć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Na Paluchu, tak szczegółowo. 

Ireneusz Koper  

Dziękuję bardzo.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Przed nami Komisja Zdrowia, Spraw Społecznych i Profilaktyki. Pani Radna Anna Matracka. 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Komisja Zdrowia, Spraw Społecznych i Profilaktyki odbyła jedno wspólne posiedzenie z Komisją Budżetu w 

sprawie opiniowania projektu uchwały odnośnie Karty Mieszkańca, która została dzisiaj przyjęta na sesji. 

Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Ja mam prośbę do Pani Przewodniczącej. Odbyło się bardzo ważne, to może ja nawiąże, a później Pani 

Przewodnicząca ewentualnie dopowie. Odbyło się bardzo ważne spotkanie w ubiegły piątek. Z dyrektorem 

ZOZ Ochota Panem Zakrzewskim i z pracownikami merytorycznymi. Spotkanie odbyło się o godzinie 



dokładnie 13:00 w budynku Centrum Medycznego przy ulicy Poniatowskiego. Uważam, że było to dobre 

spotkanie, merytoryczne które daje nam szansę i nadzieję na to, że pewne elementy dotyczące służby 

zdrowia na terenie gminy Raszyn ulegną poprawie m.in. Pan... 

Przepraszam bardzo, chodzi o... 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Pan Zakrzewski. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak, tak chodzi o Pana Zakrzewskiego. Udzielił informacji w kwestii, że istnieje możliwość uruchomienia 

jeszcze w tym roku rehabilitacji w budynku przy ulicy Poniatowskiego, jednocześnie też zadeklarował pełną 

współpracę i chęć uruchomienia całej placówki. Oczywiście są problemy zarówno finansowe, jak i kwestia 

tzw. dostępności, która wymaga pewnych prac remontowych budynku Centrum Medycznego. Mam 

nadzieję, że to w niedługim czasie stanie się elementem, że mieszkańcy będą mogli z tego budynku 

skorzystać. Co jest też ważne, że do Państwa Radnych w najbliższym czasie zostaną przekazane dokumenty, 

które zadeklarował Pan Dyrektor Zakrzewski przekazać nam jako Radny Gminy Raszyn. Do wiadomości o 

potrzebach ewentualnej pomocy ze strony Samorządu Raszyńskiego. Także jeszcze raz mówię, że to 

spotkanie napawa optymizmem i nadzieją na to, że ten budynek w najbliższych miesiącach już będzie 

funkcjonował i będzie leczył mieszkańców gminy Raszyn. Pani Anno, coś... 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Tak naprawdę Panie Przewodniczący, Pan Dyrektor Zakrzewski powiedział, że rehabilitacja ma ruszyć już od 

września. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

No takie słowa padły, tak... 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Od września taka była deklaracja Pana Dyrektora, prócz tej rehabilitacji będzie program, raczej tak też 

ogólnokrajowy diagnostyki chorób rzadkich.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Tak. 



Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Też ma się w tym budynku mieścić i też padł termin, trochę Pan Przewodniczący zapytał czy na święta 

Bożego Narodzenia mieszkańcy będą mogli w tym budynku korzystać z usług POZ-u. Pan Dyrektor 

powiedział, że nie wykluczone, że na koniec roku już o POZ wróci tutaj do tego Centrum na Poniatowskiego. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Jest na to szansa, że... 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Takie termin padały z ust Pana Dyrektora. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Mówiliśmy też o kwotach, które tutaj dotyczą tej... 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Panie Darku ja mam taką prośbę, znaczy prośbę czy pytanie. My jako Radni powinniśmy dostać jakąś 

notatkę służbową z tego spotkania i żeby to było, że tak powiem zapisy jakieś, które... No bo taka luźna 

rozmowa to nie bardzo wiem, czy my właściwie mamy i o czym mamy dyskutować. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Wie Pan co, nie była to luźna rozmowa, bo po prostu...  

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Albo protokół albo notatka jakaś służbowa z tego powinna być sporządzona.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Należało zacząć, jakby tutaj współprace z ZOZ-em Ochota i z Panem Dyrektorem Zakrzewskim, to było 

niezbędne. Udało nam się doprowadzić do spotkania. Jak Szanowni Państwo doskonale wiecie nie było takie 

łatwe, ale jednak mówię jeszcze raz. Ja jestem pełen optymizmu, że ta placówka zacznie funkcjonować. Pan 

Dyrektor Zakrzewski przekaże do Biura Rady opracowania, które zostaną przygotowane przez stosowne 

działy w sekretariacie Pana Dyrektora. I mam nadzieję, że to będzie już w przyszłym tygodniu. Tak 

postanowiliśmy, że w przeciągu 2 tygodni od spotkania, czyli to jest ten tydzień obecnie, mija. Dzisiaj 

miałem kontakt też z osobą odpowiedzialną obecną na spotkaniu, która deklarowała że teraz te materiały, o 

których rozmawialiśmy na spotkaniu, zostaną przekazane do Biura Rady. Także będziecie Państwo mieli 

pełny obraz sytuacji Centrum Medycznego, jak i spraw które dzisiaj tutaj Państwu przedstawiamy razem z 



Panią Radną Anną Matracką. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

To rozumiem, że to mają być dokumenty które mają, że tak powiem, przygotować gminę na przygotowanie 

tego ośrodka? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Nie, Panie Sławku, no po prostu zapoznajmy się z tym. Ja widzę, że to są niepotrzebne emocje. Próbujemy, 

żeby pewne działania zostały tutaj rozpoczęte, tak? Jeżeli Pan Dyrektor Zakrzewski deklaruje, że placówka w 

postać Centrum Medycznego uruchomi do końca września rehabilitację, to już jest element pozytywny, 

który zadziała w tym budynku. Następny element, o których Pani Radna Matracka powiedział, kwestia tych 

badań chorób rzadkich, który też nawet ma się pojawić w Centrum Medycznym, też jest korzystne dla 

mieszkańców gminy Raszyn i dla osób, które niestety ta przypadłość akurat dotyka. Także to pozwólmy 

sobie, dajemy sobie czas. Ja mówi jeszcze raz było to dobre spotkanie, było spotkanie spokojne, rzeczowe i 

mam nadzieję, że da efekt pozytywny dla mieszkańców. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Przepraszam, Panie Przewodniczący, czy mogę jedno zdanie tylko? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Proszę.  

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Powiem uczciwie, jestem trochę zaskoczony, ale cieszy mnie że w końcu coś drgnęło w sprawie przychodni. 

To jest raz, ale dwa, mam taką obawę. Bo jeszcze się nic nie ruszyło, a z tego co słyszę to już jest mowa o 

jakichś pieniądzach. No ale może to jest takie moje tylko pierwsze wrażenie. W każdy razie czekam na efekt 

rozmów z niecierpliwością, tak jak podejrzewam wszyscy mieszkańcy gminy Raszyn. Dziękuję bardzo. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Można Panie Przewodniczący, też jedno zdanie? Ja chciałem przypomnieć, tutaj koledze Radnemu jednemu, 

że obiecał że jak tylko ruszy ta przychodnia to złoży wniosek o zakup aparatu rentgenowskiego. Także to 

tylko małe przypomnienie. Dziękuję. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

I nawet Pan mnie nie musi wywoływać. Potwierdzam to. Jak ruszy przychodnia. 



Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Okay, dlatego mówię. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Jak będzie w pełni działała. Już podnoszę rękę za zakupieniem tego. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Super, dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Pani Aniu, coś Panie chce jeszcze dodać w tym elemencie? 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Może tak bardziej jeszcze o tych finansach, że tak na prawdę to Pan Dyrektor powiedział, że przedstawi 

kosztorys. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady)  

Ale po co nam kosztorys? 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

W ocenie Pana Dyrektora ile będzie ZOZ Ochota kosztowało uruchomienie tego. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Szanowni Państwo, nie padło z ust Pana Dyrektora słowo, że Pan Dyrektor chce jakiekolwiek pieniądze od 

Gminy Raszyn. Pani Aniu tak było? Tak było, takie słowo nie padło. Zadeklarował, że chce przedstawić 

sytuację, pogadać jakie środki są niezbędne, przedstawić wniosek jaki złoży do Ministerstwa Zdrowia 

dotyczący grantu na 750 tys. Zł, który umożliwiłyby uruchomienie tego budynku od ulicy Szkolnej, który jako 

tak zwane świadczenie POZ-u. To padło na tym spotkaniu, także zaczekajmy, dajmy sobie czas. I mówię - bez 

emocji, że to co było poruszone na spotkaniu, przedstawimy Państwu już konkretnie w ramach wspólnego 

spotkania Radnych z Panem Dyrektorem Zakrzewskim, tak żeśmy ustalili Pani Aniu, tak? 

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Że będą to spotkania cykliczne. Mam nadzieję, że w przeciągu najbliższego miesiąca jeszcze w wąskim 

gronie, a następnie już będzie w większym składzie osobowym ze strony Państwa Radnych, nie wiem czy to 



będzie sesja czy będzie komisja, ale to już sobie ustalimy w późniejszym terminie. 

Tak to wyglądało.  

Anna Matracka (Radna Gminy Raszyn)  

Dokładnie.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze, teraz tak. To te sprawy ważne zostały Państwu przedstawione. Teraz mamy Komisję Rolnictwa, 

Ochrony Środowiska i Porządku Publicznego. Pan Przewodniczący - Radny Jarosław Aranowski. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Komisja Rolnictwa opiniowała punkt na sesję. Natomiast chciałbym tutaj przy okazji korzystając z głosu, 

spytać Państwa Radnych i Państwa Sołtysów. Rozumiem, że w związku z tym, że jakiś miesiąc temu czy 

nawet więcej, prosiłem o to aby składać do mnie pytania do Pana Komendanta. Celem zorganizowania 

spotkania i celem tego że Pan Komendant był przygotowany, ponieważ ani jedno pytanie nie wpłynęło, 

rozumiem że nie ma takiej potrzeby, tak?  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Mogę? Ja pytanie zadaję osobiście zadaję, bezpośrednio Panu Komendantowi bez pośredników. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Ale nie chciałby Pan, żeby Pan Komendant był przygotowany na odpowiedź? 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ale my na prawdę świetnie z Panem Komendantem rozmawiamy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panowie, to jest pytanie do sołtysów od strony Pana Radnego Aranowskiego. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

No nie tylko sołtysów. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie tylko, do Radnych też. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Sołtysów i Radnych. Nie wpłynął ani jeden temat do dyskusji z Panem Komendantem, ani jeden nie 



wypłynął. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Jarku, przecież rozmawialiśmy. Oczekujemy informacji na temat monitoringu i ich, że tak powiem, 

działania w tym zakresie. No mamy na bieżąco pytania. Panie Jarku, co Pan chce, żebyśmy Panu wszystkie 

pytania dali? 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Nie, nie chodzi o dokładne pytania, tylko tematy tak żeby Pan Komendant mógł być przygotowany. Bo ja 

jestem zdania, że takie dyskusje, gdzie potem się kłócimy na komisji są bez sensu. Uważam, że każdy 

powinien przyjść przygotowany. Jeżeli mówimy o monitoringu to ja Panu Komendantowi, przekazałem, że 

temat monitoringu jest jednym z głównych tematów, o którym chcemy rozmawiać, ale nie dostałem 

żadnych innych informacji. Rozmawiałem z Panem Komendantem o tych psach, które tam wychodziły. 

Miałem podobny przypadek koło siebie, że też psy tam zaatakowały młodzieńca po 16 latach. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Jarku, to proszę przekazać sprawę hoteli, sprawę w ogóle bezpieczeństwa. To są takie ogólne sprawy. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Nie możecie Państwo tego sformułować po prostu w formie maila?  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Kolejny problem duży: piątek, sobota głównie obywatele innych krajów jeżdżący po pijaku po naszej gminie. 

Bardzo duży problem. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Ale to mówię. Piszcie to, to ja się z tym Komendantem umówię, przekaże mu to. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No ten temat to zna. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Jarku, on o wszystkim wie, co Pan chce mu powiedzieć, o czym mamy mu powiedzieć? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panowie. Panie Jarku czy sprawozdanie jeszcze dotyczy jakiejś sprawy? To już wiemy, że trzeba do Pana 

złożyć dokumenty. 



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Chciałbym po prostu prosić, bo ja bym chciał to spotkanie zorganizować. Tymczasem lipiec mija i tego 

spotkania nie ma. Jeszcze druga uwaga, bo rozumiem, że w związku z przyjęciem dzisiaj uchwały o 

współpracy z... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Powiatem? 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Tak, z powiatem w spraw tych przystanków. Rozumiem, że bazą wyjściową, ponieważ Pan Wójt jak gdyby 

też musi mieć czas ja uważam, na przygotowanie ewentualnego przetargu lub przygotowanie umowy. 

Musimy też dać czas Panu Wójtowi i powiatowi. My musimy przygotować, rozumiem że to trafia do mojej 

Komisji, musimy przygotować ten projekt, jak to powinno wyglądać. Rozumiem, że bazą wyjściową jest 

obecny projekt i oczekuje, że to powiedzmy w połowie sierpnia, jak gdyby zwołam komisję. Wyobrażam 

sobie to tak, że mamy ten projekt i w formie poprawek do tego projektu zgłaszacie Państwo Radni, sołtysi 

również nie widzę problemu. Uwagi co do tego porozumienia, może tak być? 

Nie wiem czy się zrozumieliśmy. No bo musimy z czegoś wyjść, więc myślę że powinniśmy wyjść z obecnego 

projektu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Więcej czasu, mamy ten okres wakacyjny, dzisiaj... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

No to niech będzie do końca sierpnia. Ja myślę, że na jednej komisji tego nie ogarniam, więc dajmy też 

trochę czasu potem Wójtowi i Staroście, tak. Bo to będą jednak jakieś negocjacje, one nie będą trwały dwa 

dni.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

To są trudne rozmowy, na pewno.  

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Także my wbrew pozorom musimy się streszczać. Dobrze, to umówmy się że do końca sierpnia. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dobrze. 



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Dziękuję, 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Komisja Rewizyjna, Przewodniczący - Pan Radny Ryszard Kowalczyk.  

Ryszard Kowalczyk (Radny Gminy Raszyn)  

Komisja Rewizyjna nie obradowała między sesjami. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. Pani Przewodnicząca - Radna Ewa Surmacz. 

Ewa Surmacz (Radna Gminy Raszyn)  

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji nie obradowała między sesjami. Dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję. Czy jest połączenie z Panią Elżbietą Kuczarą. Komisja doraźna w sprawie powołania Młodzieżowej 

Rady Gminy Raszyn oraz Gminnej Rady Seniorów. Czy jest Pani Przewodnicząca z nami? Nie widzę, nie 

słyszę. Także nie będziemy mieli informacji od strony Pani Elżbiety Kuczary. 

Przechodzimy do kolejnego punktu porządku obrad, sprawy różne. Widzę trzy osoby. Proszę głos dla Pani 

Radnej Sulim-Markowskiej jako pierwszej. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Szanowni Państwo, ja mam dwa tematy. Zacznę od pierwszego do Pana Wójta. Panie Wójcie, czy 

wykonawca ulicy Miklaszewskiego określił już w jaki sposób będzie prowadził tą budowę, czy będzie ją 

etapował, czy ma jakiś pomysł na organizację ruchu. Po prostu mieszkańcy o to pytają, chcą się do tego jak 

najlepiej przygotować. No wiemy, że to będzie długa budowa i prośba tutaj do Pana o informację 

jakiekolwiek Pan posiada w tym zakresie. To będzie pierwsze pytanie, a drugie za chwilę. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Panie Wójcie, jeżeli Pan jest z nami to proszę o udzielenie odpowiedzi. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Proszę Państwa, jeśli chodzi o ulicę Miklaszewskiego, to firma nie przedstawiła nam jeszcze projektu 

organizacji ruchu. To znaczy przedstawiła projekt organizacji ruchu, składa się on z 4 etapów, ale my tego 

projektu nie przyjęliśmy, ponieważ mam on szereg wad, w związku z tym jeszcze czekamy na ostateczny 



projekt organizacji ruchu. Na pewno jest tam przewidziane etapowanie. W momencie, kiedy ten projekt 

spełni nasze warunki jakieś takie podstawowe, bo wiadomo ta budowa będzie na pewno trudna, ponieważ 

tam jest też element ronda, które będzie budowane w ulicy Długiej. Ale w momencie kiedy będzie 

przynajmniej spełniał nasze warunki, wtedy nie widzę żadnych przeszkód, żebyście Państwo również nie 

mogli się z nim zapoznać i wyrazić swoje obawy czy oczekiwania. No dysponujemy taką przestrzenią, jaką 

dysponujemy, takim układem komunikacyjnym, jaki jest. Nowych, że tak powiem, ciągów drogowych na 

potrzeby budowy ulicy Miklaszewskiego nie wykonamy, bo to są grunty prywatne, ale te które są przy 

jakimś tam etapowaniu jesteśmy w stanie, wydaje mi się, wykonać to w sposób taki dość umiejętny. 

Budowaliśmy kanalizację też w tamtym rejonie, też wyłączyliśmy całą ulicę Miklaszewskiego na pewnych 

odcinkach. Teraz jest troszeczkę większy zakres, ale jak tylko uzgodni... Po prostu nie chcę teraz pokazywać 

Państwu jakiego etapowania, jakichś organizacji ruchu czasowych, ponieważ to co nam przedstawił 

wykonawca było nie do zaakceptowania. Posiadało szereg takich mankamentów, które opisaliśmy i czekamy 

na ich poprawienie. 

Także zostanie Państwu to przekazane w momencie, kiedy już my przynajmniej w jakimś tam częściowy 

sposób zaakceptujemy tę organizację ruchu, bo teraz nie ma co mówić o organizacji ruchu, żeby coś 

ulepszać, bo jeszcze nie ma na dzień dzisiejszy. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dobrze, to bardzo będę wdzięczna za przekazanie tych informacji jak już będzie to uzgodnione z urzędem. 

Moje drugie pytanie dotyczy projektu, koncepcji budowy ulicy Grudzi. Taki wniosek do budżetu skierował 

Pan Przewodniczący Marcinkowski i tam były zabudżetowane na to jakieś pieniądze, chyba 50 tys. zł jak 

dobrze kojarzę. Czy jakiekolwiek działania w tym zakresie zostały podjęte? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Jeszcze nie, tak jak Państwu mówiłem. Podczas sprawozdania podjęliśmy w pierwszym okresie te działania 

takie najbardziej kosztowne, tam gdzie mamy dofinansowania, ponieważ sama koncepcja ulicy Grudzi, to 

jest koncepcja, mówiąc kolokwialnie, na papierze. W związku z tym jakby warunki atmosferyczne tutaj nie 

mają większej roli. Chcemy teraz jeszcze zrobić te elementy, które są elementami projektowymi w ogóle 

ulic, które mamy w budżecie. Jeszcze ogłosić kilka przetargów na to co mamy już zabudżetowane. A siłą 

rzeczy ta koncepcja nie będzie na pewno koncepcją, która powstanie w ciągu paru miesięcy tylko wymagać 

będzie dłuższego czasu i na pewno większych środków niż te 50 tys. zł które są zarezerwowane w tym roku. 



Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dobrze. Panie Wójcie i Szanowni Państwo, chciałam jeszcze na sam koniec swojej wypowiedzi podzielić się z 

Państwem pewną informacją, która do mnie dosłownie przed chwilą dotarła. Przyznam szczerze, że czytam 

trochę takim zdziwieniem, ale pozwolę powiedzieć Państwu, że ją zacytuję, wygumkuje tylko nazwiska które 

się tu pojawiają. Mieszkanka i drugi mieszkaniec piszą do mnie, że zasłyszeli plotkę. Ja teraz też mówię, że 

być może jest to plotka, właśnie jest to ten moment, żeby to zdementować albo przynajmniej żebyśmy 

wspólnie mieli na ten temat wiedzę. Być może jest coś w tym na rzecz, nie wiem.  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Zerwało połączenie także bym prosił, żeby Pani powtórzyła, co Pani mówiła w tej chwili.  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Mówię o tym, żeby dostałam informację od właściwie dwóch mieszkańców przed chwilą. Mieszkańcy 

zaznaczają, że jest to plotka, ale jakby oczekują wyjaśnienia, a ja nie jestem w stanie udzielić odpowiedzi, 

ponieważ jest to taki temat, powiedziałabym "gruby". Chodzi o halę Panattoni. Znaczy temat tej hali 

Panattoni i rozmowy z inwestorem był podejmowany, bodajże w marcu na komisji z Panem Aranowskim. 

Chodzi o halę na Jaworowej, tam inwestor wystąpił o decyzję środowiskową, też de facto teraz 

postępowanie jest zawieszone. Pamięta Pan, Panie Aranowski, była rozmowa, że ten Panattoni nie ma 

jeszcze kwoty na wjazd Złotymi Łanami do Warszawy. Natomiast, chodzi o co? Chodzi o to, że jakby cały 

czas ten temat potencjalnej budowy tej hali na Jaworowej, mocno interesuje mieszkańców. Dostałam taką 

informację, chciałbym się z Państwem podzielić, właśnie dotyczący tej potencjalnej budowy. Mianowicie, że 

mieszkańcy piszą, że Panattoni ma problem z dojazdem do projektowanej hali w Jaworowej i okazuje się, że 

nie mogą dojechać od Złotych Łanów przez wiadukt, ponieważ ten wiadukt na obwodnicy nie ma 

odpowiednich parametrów. Więc narysowali i projektują, czy jakby mają taki pomysł, żeby był dojazd 

alternatywny ulicą Grudzi. Mają podobno tutaj osobę, która to bardzo wspiera w gminie, nie mówię że w 

Urzędzie Gminy, tylko w gminie. Już nie chcę tutaj przytaczać nazwisk. No i w każdym razie martwią się 

mieszkańcy, że rzeczywiście tutaj sytuacja jest taka, że... Bo pytałam o tą kondycję Grudzi ale mieszkańcy się 

martwią o to, że w ogółe ta Grudzi będzie właśnie tym dojazdem do hal Panattoni. Tutaj mówią o tym, że 

planowane są dwa pasy ruchu, że takie do nich dochodzą informację, że są planowane dwa pasy ruchu tą 

ulicą Grudzi, no a przy tej ulicy są dom jednorodzinne, więcej to trochę mieszkańców niepokoi. Ja się 

chciałam dowiedzieć, tutaj może Pan Wójt będzie wiedział albo któryś z Państwa Radnych, czy w ogóle był 



taki temat podejmowany? Czy rzeczywiście pojawiła się taka informacja czy też Państwo coś o tym wiedzą, 

że Panattoni będzie chciało właśnie, mówię o tym terenie w Jaworowej, że Panattoni będzie chciało jednak 

zrobić sobie ten wjazd właśnie ulicą Grudzi. Dalej nie wiem jak, pewnie też w polach, no nie wiem. W 

każdym razie mieszkańcy się bardzo niepokoją i proszą o to, żeby jakoś wyjaśnić tą sytuacje, czy rzeczywiście 

coś się w tym temacie dzieje, czy to są po prostu plotki? 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja nie wiem, powiem Pani co się może dziać. Wpływają różne wnioski od inwestorów, ale my takiego 

wniosku nie rozpatrywaliśmy, żeby gdzieś ulicą Grudzi było... Nie bardzo rozumiem, jak ulicą Grudzi miałaby 

ta komunikacja przechodzić. Proszę mi powiedzieć, bo tak Pani powiedziała... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Musiałby ktoś najpierw tę ulicę wybudować po pierwsze. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No ale to raz, ale po drugie, jaki przebieg tutaj do Jaworowej z ulicy Grudzi? To co przez Warszawską?  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Zaznaczy bo te planowane hale, które były procedowane, decyzja środowiskowa to została zawieszona. To z 

tym zasięgiem ten obszar z jednej strony od północy graniczył z ekspresówką, a od południa graniczył z ulicą 

Warszawską. I prawdopodobnie wjazd na ulicę Warszawską i skręt w ulicę Grudzi. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Nie no. My na taki układ skomunikowania działki logistycznej do ulicy Warszawskiej nie pozwolimy. Myślę, 

że bardziej gdzieś tam później w kierunku ulicy Kinetycznej czy tam do Warszawy, do Wirażowej. Tam 

powinno przejść to skomunikowanie. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

No i taka była mowa na komisji. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Generalnie rozmawiajmy teraz, bo gdybamy. Powiem tak, emocje można zawsze w jaki sposób pewnie 

rozbudzać. Ja w ostatniej rozmowie z projektantami powiedziałem, że nie widzę możliwości żadnych, żeby 

można było skomunikować... Tam była podczas tego spotkania wtedy taka komisja, Państwo pamiętacie 

pewnie, gdzie mówiono, że to będzie tylko droga PPOŻ.  



Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja powiedziałam, że nie ma możliwości nawet drogi PPOŻ, bo nikt nam nie zagwarantuje, że droga PPOŻ nie 

będzie drogą... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dojazdową. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Tak. W związku z tym, również element zabezpieczenia PPOŻ firma musi sobie wykonać w inny sposób 

zapewne, na pewno nie komunikując do ulicy Warszawskiej. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Znaczy Warszawska jest drogą powiatową, więc to jest też... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

No tak, ale... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Ja coś jeszcze powiem. Bo wiemy na co się zgadza. Wiemy jak wydaje pozwolenia na budowę nie mając 

zgody na wjazd w drogę gminną, to przecież te tematy tu podnosimy, więc jakby zdaję sobie sprawę... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Rzeczywiście jest taka możliwość, no ale jeżeli nie ma decyzji środowiskowej to nie ma budowy. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak, no więc.. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Może sobie oczywiście inwestor przygotowywać różnego rodzaju opracowania, ale na pewno nie może 

dostawać żadnych decyzji, żadnych zatwierdzeń. Może oczywiście występować o jakieś warunki, jakoś to 

uzgadniać, ale nie dostanie żadnej zgody ani pozwolenia bez decyzji środowiskowej. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dobrze rozumiem, że po prostu... 



Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale ja powiem tak, nie chcę być gołosłownym, bo nie będę ukrywał codziennie przychodzi tyle różnych pism 

do gminy, a nazwy firm są tak różne, dlatego że na potrzeby budowy to na pewno nie jest firma Panattoni, 

tylko coś innego. W związku z tym czasami mogło przyjść jakieś pismo, ale na pewno żadnego uzgodnienia 

ani nic takiego nie było. My nie jesteśmy w stanie na bieżąco od razu, że tak powiem od ręki, uzgadniać tych 

wniosków które spływają do nas, zawsze to trochę trwa i będziecie Państwo na pewno informowani. A jeśli 

chodzi o skomunikowanie tego odcinka i tej inwestycji, to na pewno stosowna Komisja Planowania 

Przestrzennego, czy też powiedzmy Komisja Rolnictwa, Bezpieczeństwa, zostanie o tym poinformowana, tak 

żebyście Państwo ewentualnie te rozwiązania sobie w jakiś sposób zobaczyli. Także nie sądzę. No na pewno 

nie do Warszawskiej. To już jest rzecz, która wydaje mi się, że każdemu z nas nie mieści się w głowie. Myślę, 

że jakby starosta wydał taką decyzję no to, wtedy byśmy chyba rzeczywiście spotkali się, że tak powiem, pod 

budynkiem starostwa. No bo nie widzę możliwości skomunikowania tam jeszcze dodatkowo tak dużego 

obiektu. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dziękuję za to wyjaśnienie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale ja oczywiście czulę tutaj referat drogownictwa, żeby był uczulony na takie jakieś wnioski, które przy 

przychodzą. Dlatego jak mówię, firmy nawet zmieniają nazwy w trakcie realizacji inwestycji i to 

niejednokrotnie, tylko wielokrotnie w ciągu jednej inwestycji występuje trzecia, czwarta, piąta firma 

realizująca to samo zadanie. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak przecież na tym etapie uzyskania decyzji środowiskowej występowała inna firma, a potem na komisji 

okazało się, że to jest Panattoni, tylko działa przez inną firmę to wiemy. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

W 90% to jest Panattoni, co oczywiście niczemu nie przeszkadza, że oni mają rozbudowaną tą samą 

strukturę spółek, córek i różnego rodzaju... 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dobrze, ja dziękuję za to wyjaśnienie. To po prostu uczulam, że tutaj mogą się pojawić też takie informacje 

pewnie do urzędu i zapytania. Też żebyście tutaj po prostu Państwo w urzędzie widzieli, no że jakby jest 



duże tutaj... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ja z takim zapytaniem tutaj od mieszkańców, powiem szczerze, się nie spotkałem, żeby przyszło pismo z 

zapytaniem czy taka koncepcja jest rozpatrywana. Ale ja sprawdzę oczywiście dokładnie, czy wpływało w 

ogóle coś w tej gestii. Dlatego że będę ukrywał, mamy całą mocą różnego rodzaju telefonów, z chęcią 

spotkania, prawda poniedziałkowego z jakimś inwestorem. Nazwy, tak jak mówię, czasami się zmieniają, 

czasami twarze są te same, to nie znaczy, że Ci inwestorzy mają jakiś specjalne względny. Czekają cierpliwie 

w kolejce, żeby przyjść tutaj i ewentualnie porozmawiać, aczkolwiek ostatnimi czasy trochę się uspokoiło, 

powiem szczerze, więc może okres wakacyjny trochę w tym względzie podziała. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dobrze dziękuję za to wyjaśnienie, Panie Wójcie jeszcze ostatnie pytanie. Taki jest temat już zaległy dość: 

[niezrozumiałe], Jaworowska, Narożna bo tam był temat. Raz, że jest procedowany plan. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Jest przygotowywane postępowanie w tej chwili. W pierwszej kolejności zrobimy postępowanie na Polski 

Ład- te 5 000 000. I w kolejnym postępowaniu robimy już projektowanie dróg. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dobrze, czyli ten temat jakoś niedługo zaistnieje. Dobrze, dziękuję. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Powinno, tak. Po wakacjach powinniśmy już mieć jakieś rozwiązania, bo wiadomo wakacje już są w toku, 

jeszcze sierpień i już będziemy mieli, pewnie do końca sierpnia, będziemy mieli na pewno Polski Ład. Już 

jakieś przygotowane. No przygotowanie samych projektów, nie wymaga aż tak dużej opisowości jak budowa 

później i inwestycje wykonawcze takie. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dobrze dziękuję, nie mam więcej pytań. Dziękuję bardzo. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

A ja mogę mieć do Pani Beaty prośbę, pytanie?  

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. 



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

Pani Beato, rozumiem, że Pani zna nazwisko, tam ktoś podaje nazwisko tej osoby z gminy? Nie z urzędu, ta 

która niby wspiera tego Panattoniego. Ja myślę, że może warto je podać, dlatego że o tak się rodzi plotka. 

Za chwilę będzie tam gdzieś powielana taka informacja. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Myślę, że jeżeli będzie na komisji, w jakiejś bardziej kameralnym "tego", to możemy podawać, bo tak to 

upublicznimy... 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Wójcie, plotka się rodzi tak, że ktoś komuś tu pomaga, no taka jest prawda. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Aha, no ja myślę, ze tu nie ma specjalnie... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady)  

A sam Pan wie, że tak nie jest, no sam Pan tak powiedział przecież. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Ale jeżeli taka jest sytuacja, że ktoś komuś pomaga to oczywiście, jak najbardziej, taką wiedzę proszę nam 

udostępnić. Niekoniecznie poprzez tutaj, teraz na transmisji. Wystarczy szepnąć na ucho. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo, dziękuję. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady)  

Dziękuję bardzo. Głos dla Pana Radnego Andrzeja Zawistowskiego.  

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Zacznę może od tego, że postanowiłem tutaj wyciągnąć pomocną dłoń Radnemu Andrzejowi i 

Radnemu Sławkowi. Na chat'cie przesłałem Panom 15 przysłów polskich zawierającej słowo "krowy", żeby 

mogli Panowie wykorzystać to na następnej sesji. Teraz tak, trochę szkoda, że te sprawozdania Wójta są na 

samym początku, bo mija parę godzin i ciężko jest troszeczkę wracać do tych tematów tam poruszonych. 

Ale dla mnie ważnym tematem są światła na skrzyżowaniu Poniatowskiego i Sportowej, o której Pan Wójt 

mówił. Bardzo dobrze że tam potrwały, bo jest to ważne miejsce i sytuacja na pewno pogorszy się jeszcze 

od 1 września. Ja osobiście proponuję nie czekać do 1 września, dlatego że słowa które się wyleją, zwłaszcza 



od rodziców, którzy nie będą mogli dojechać do szkoły, bo nie będą mogli skręcić z Poniatowskiego w prawo 

w Sportową, no to będą naprawdę bardzo nieprzyjemne słowa. Ja tam sobie podjechałem, Szanowni 

Państwo i żeby skręcić z Poniatowskiego w Sportową trzeba się wykazać dużym refleksem. Przy dobrym 

układzie i pod warunkiem, że nie przechodzi przez ulice Sportową żaden pieszy albo błyskawicznie ucieka 

przed samochodem, udaje się samochodom skręcić - trzem. Zielone światło dla Sportowej to jest 40 sekund, 

a dla Poniatowskiego jest to 10 sekund. Maksymalnie skręcą trzy samochody, a biorąc pod uwagę, że 

wprowadziliśmy tam pewnego rodzaju ruch, nazwijmy to okrężny, ponieważ ulica Unii Europejskiej jest 

jednokierunkowa, więc automatycznie, jeżeli ktoś ze Sportowej wjechał czy wjedzie, żeby pozostawić swoje 

dziecko na Unii Europejskiej, to pojedzie później do Poniatowskiego i ponownie skręci w Sportową. 

Zakorkuje nam się strasznie. Więc bardzo proszę o szybsze działanie. Teraz tak, uzupełnię troszeczkę 

sprawozdanie Pana Wójta, bo przedwczoraj odbyło się bardzo ważne wydarzenie, a mianowicie rozpoczął 

się proces sądowy wytoczony przez Gminę Raszyn, Radnym Gminy Raszyn o zniesławienie. A konkretnie 

chodzi o to, że Wójt Gminy Raszyn jako reprezentant Gminy Raszyn, zarzucił Radnej Beacie Sulim-

Markowskiej oraz mnie, że zniesławiliśmy Gminę Raszyn. W moim wypadku dotyczy to tego, że zadałem 

pytania Instytutowi. Nie wiem jaki związek Instytut ma z Gminą, a właściwie z dobrami osobistymi Gminy. A 

drugie, że napisałem że Wójt, a dokładnie Zastępca Wójta bardzo inteligentnie i sprytnie unikał udzielenia 

odpowiedzi. I takie dwa artykuły w moim przypadku spowodowały, że Gmina Raszyn ponosi wydatki na, 

nazwijmy to, wpisowe do sądu. Na jednego prawnika, teraz drugiego, bo teraz był prawnik w zastępstwie. 

Dodatkowo np. przedwczoraj kierownik jednego referatu spędził parę godzin na korytarzu sądu, czekając aż 

będzie przesłuchany, no akurat nie był. Ale to wszystko dzieje się Szanowni Państwo, za nasze pieniądze, 

tym bardziej, że teraz będą w następnym tygodniu dwie rozprawy, później kolejna. I tak właśnie Gmina 

Raszyn, mówię "Gmina Raszyn" bo pozew złożyła Gmina Raszyn, czyli każdy z Państwa: Pan Przewodniczący, 

Przewodniczący Komisji, Radni, Sołtysi. O tu widzę Pana Jerzego, Panią Marię, Państwo też złożyliście ten 

pozew, oskarżając mnie i Pani Beatę o to, że my działamy na szkodę gminy i ją w zniesławiamy. Ale dla 

równowagi w dniu wczorajszym w Sądzie Rejonowym w Pruszkowie zapadł wyrok w sprawie karnej, 

skazujący Wójta gminy Raszyn za zniesławienie Radnego gminy Raszyn. I Sąd był uprzejmy zasądzić od 

Wójta karę 100 stawek dziennych po 20 zł każda. To tyle, jeżeli chodzi o uzupełnienie, a teraz mam 

generalnie pytanie do Radnego Aranowskiego. Ponieważ Pan Radny Aranowski 9 lutego 2021 roku 

przewodniczył komisji, posiedzeniu połączonych Komisji: Rolnictwa, Planowania i Oświaty, i był tam jeden 



ważny temat. Rozmawialiśmy, a przypomnę Państwu to była komisja gdzie obecni byli. Przedstawiciele 

Instytutu Technologiczno-Przyrodniczego w Falentach i wówczas postanowiono, że apel dotyczący działek 

będzie zdjęty z porządku, nie będzie dalej procesowany do czasu, aż zapoznamy się efektami pracy 

wspólnych Komisji Gminy Raszyn, Instytutu Technologiczno-Przyrodniczego. Ponieważ od tamtego czasu 

upłynęło już prawie 1,5 roku, więc od Przewodniczącego tamtej Komisji, czy prowadzącego tamte obrady, 

chciałbym się dowiedzieć, tym bardziej, że również jest Przewodniczącym tutaj Komisji Rolnictwa, jakie są 

wyniki działań tych wspólnych gminnych zespołów z Instytutem Technologiczno-Przyrodniczym, no bo jeżeli 

są dobre, no to jest super ale chcielibyśmy jako Rani poznać efekty tej pracy tych połączonych Komisji czy 

zespołów, a jeżeli nie, to uważam że powinniśmy w takim razie powrócić do tematu tych... tego apelu. 

Dlatego no moje pytanie jest skierowane do Przewodniczącego Komisji Rolnictwa Pana Aranowskiego, także 

Panie Jarku bardzo bym prosił o odpowiedź. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, ja widzę, ponieważ tutaj już jest dyskusja, moja skromna osoba jest widzę 

niepotrzebna, w związku z tym chciałbym, jeśli jest możliwe, pożegnać Państwa, bo muszę być o godzinie 9 

na lotnisku i odebrać... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Szkoda bo miałem pytanie, no ale dobrze. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No ja też miałem pytania. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Proszę, proszę te pytania wszystkie spisać, spisać do mnie. Odpowiem Państwu na te wszystkie pytania 

myślę, że jeszcze bardziej szczegółowo z uwagi na to, że będę mógł korzystać z wiedzy, nie tylko swojej, ale 

również i tutaj pracowników urzędu. Także bardzo dziękuję. Co do jeszcze takiej sprawy, którą chciałbym się 

zająć, to po spotkaniu z Instytutem w lutym 2020 roku nie odbyło się żadne spotkanie, nie powstały żadne 

komisje, które wypracowywałyby jakieś działania, z uwagi na to, że w międzyczasie była nazwijmy to afera 

ze zwierzętami. W związku z tym jako organ wydający decyzję w tej sprawie uważałem, że jakieś bliższe 

kontakty z Instytutem nie są potrzebne, stąd m.in. moja... brak mojej obecności na drugim majowym 

spotkaniu, które miało miejsce z przedstawicielami Instytutu. A co do procesu, rzeczywiście proces się 

odbył. Sąd no wydał taki wyrok dla mnie niekorzystny, ale oczywiście to jest pierwsza instancja i będę, że tak 



powiem, odwoływał się do kolejnej. I tyle jeśli chodzi o wyjaśnienie do tych spraw, a myślę, że dalsza 

dyskusja Państwo jeszcze będziecie wiele godzin dyskutować, znając tutaj system pracy, także życzę 

Państwu owocnych obrad, wszystkim tym, którzy chcą uzyskać jakieś pytania, naprawdę zachęcam do pytań 

składanych na piśmie, ewentualnie w momencie, kiedy Państwo dostajecie pismo wręcz przyjścia do mnie i 

rozmowy na dany temat, albo osobiście wcześniej. Urząd jest czynny, można spokojnie wejść, nie ma 

najmniejszego problemu dla nikogo, zwłaszcza dla ludzi związanych z samorządem. Także jeszcze raz 

dziękuję. Dziękuję za dzisiejsze obrady. Dziękuję za, myślę że dość dobrą sesję, chociaż trwała ona 6 godzin 

tak? 6 godzin, ale to i tak jest całkiem niezły wynik. Także jeszcze raz dziękuję, do widzenia. Tym, którzy 

jeszcze się wybierają na urlop życzę udanego urlopu, a tym, którzy są, no już no to również udanego i 

dobrego powrotu do rzeczywistości. Do widzenia. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Miłego urlopu Panie Wójcie. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Małe tylko sprostowanie. 

Andrzej Zaręba (Wójt Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Jeśli można tylko moje sprostowanie. Ta afera ze zwierzętami była dużo wcześniej niż te posiedzenia. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju, pan... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ale to tylko sprostowanie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. Tak. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze. Panie Jarku, co robimy z apelem w takim razie? Skoro... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju, doskonale pan wie, że klimat wokół tej sprawy się bardzo ostro, że tak powiem, zagęścił. Ja 



osobiście nie czuję, jakby też nie, no może nie presji tak, nie czuję chęci jakby większej prowadzenia takich 

rozmów, również ze strony Instytutu szczerze mówiąc, bo sam pan doskonale wie, że Instytut po tej komisji 

wycofał się z... wycofał wniosek zmiany planów, gdzie generalnie chodziło o to, że mogą sprecyzować tak, 

no to atmosfera się jaka zrobiła, wycofał. Przyczyniły się do tego również różnego rodzaju informacje w 

mediach społecznościowych i nie tylko, także chyba nic na siłę tak. No ja ubolewam nad tym, że, bo liczyłem 

na to, że coś tam z tym Instytutem da się ugrać w kontekście chociażby przedszkola czy jakichś tam terenów 

sportowo-rekreacyjnych, bo wiem pan, tak jest niestety w życiu, że jak ktoś się trochę zrazi, no to potem już 

tak zostaje. Generalnie miało być miało być tak naprawdę powołane zespoły, pieczę nad tym powołaniem 

[niezrozumiałe tak naprawdę to generalnie no to miało być tak, że w skład takiego zespołu mieli wchodzić 

urzędnicy, tak, mieli wchodzić radni i mieli wchodzić... miały wchodzić osoby reprezentujące Instytut. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

ITP. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

ITP. No i jakby no tutaj sam pan wie, że tak powiem, Pan Wicewójt się zwolnił, który był najbardziej chyba w 

to zaangażowany. Pan Wójt tematu nie pociągną, podał przyczyny. A Instytut wycofał się z pewnych działań 

i po raz kolejny, że tak powiem, zostajemy troszeczkę... Oczywiście możemy podjąć taką inicjatywę, ja nie 

widzę problemu, mogę zadzwonić do Pana Dyrektora, spróbować zrobić jakieś spotkanie, no tyle, że jak nie 

ma chęci również ze strony, jakby tutaj urzędu, no to tak jak wspomina Pan Wójt, nawet mu się nie dziwię 

tak, że nie chce być w coś tam potem wplątywany, tak jak tutaj poprzednio Pani Beta powiedziała, bo poszła 

jakaś plotka, że ktoś z urzędu komuś, pana to nie, bo konkretnie pomaga. No myślę, że nie chce takich 

posądzeń również, więc no tak to zawisło w próżni de facto. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No to wie pan Panie Jarku, wracam do tego apelu, który wtedy odłożyliśmy. Dlaczego poruszam ten temat. 

Proszę zwrócić uwagę. Ale to jaka kostka? Jedna działka powstał parking. Obok już jest transparent, że tu 

powstaje salon samochodowy. To są wszystko działki Instytutu, które on dostał od Skarbu Państwa, 

generalnie na prowadzenie działalności naukowej, a nie komercyjnej. Owszem, statut nie zabrania 

prowadzenia innej działalności. Tak jak kiedyś powiedział dyrektor, coś musi robić tego typu, ponieważ musi 

płacić wynagrodzenie pracownikom. Ale ja nie mogę zgodzić się z tym, że Instytut za darmo zarządza dużymi 

działkami, w tym naszym stawami, za darmo. Staw Falencki jest nasz. 



Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Jeszcze się wtrącę. To trudno to nazwać zarządzaniem. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No to inna sprawa, tak, ale jest w to w zarządzie tak, w użytkowaniu wieczystym Instytutu nasz staw, z 

potężnymi działkami wokół tego stawu, nie dostajemy za to ani jednej złotówki, a z drugiej strony Instytut 

zarabia potężne pieniądze, nie na działalności statutowej, ale właśnie na wynajmowaniu tych działek. No 

gdzie tu jest logika Szanowni Panowie? Moje zdanie jest takie, że powinniśmy podjąć działania zmierzające 

do tego, żeby te działki zostały nam przynajmniej zwrócone, nasze działki. A proszę zwrócić uwagę, 

popatrzcie panowie, całe tereny i rezerwatu i otuliny rezerwatu wokół Stawu Puchalskiego, bardzo piękne 

tereny. Nic z tego nie mamy, a Instytut zarabia. My teraz płacimy Instytutowi pieniądze za mieszkania. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Komunalne. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Komunalne. Kolejny raz Instytut zarabia. Następna sprawa. Jest teraz konflikt między, może za mocne 

słowo, ale jest sytuacja niedobra pomiędzy Eko-Raszyn i Instytutem. Instytut nie chciał przekazać kanalizacji, 

w związku z czym została wypowiedziana umowa. Co ma robić w tej chwili hotel 4 Żywioły? Gdzie te ścieki 

wylewać? Do stawu? Jemu Eko-Raszyn wypowiedział m.in. 4 Żywiołom umowę, dlatego że Instytut sobie 

robi jaja i stawia warunki, ja tego nie będę robił, ja nie będę płacił, ja wam nic nie oddam. I teraz będą i co, 

kilkaset uciekinierów z Ukrainy wyląduje na bruku, bo będą musieli być wyrzuceni z hotelu, bo nie będzie 

odbioru ścieków? No tak to [niezrozumiałe] 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze Panie Andrzeju, ale to pozostaje pytanie inne, bo ja rozumiem, że takie jest jak pan mówi i to jest 

złe, natomiast no rozumiem też, że Instytut nie robić czegoś wbrew prawu prawda. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

A jeżeli Instytut nie chciał przekazać, w związku z czym Instytut jest zobowiązany do tego, żeby te ścieki 

odprowadzać, czyli to on powinien teraz podpisywać umowę na obiór ścieków z tym hotelem, z następnym 

hotelem. A jak nie podpisze? Przecież nikt go nie zmusi tak kałasznikowem, do tego, żeby coś zrobił. Tym 

bardziej, że idą z nami na kolizję, co widać, widać w tej sytuacji, widać wymuszanie od nas pieniędzy za 

mieszkania komunalne. Wyrzucić naszych obywateli, naszych mieszkańców wyrzucić na bruk i powiedział, 



ale nie, mogą zostać jak wy nam zapłacicie. No taka jest sytuacja z Instytutem, dlatego moja propozycja jest 

taka, powróćmy do tego apelu, który wówczas był, o przekazanie nam nieodpłatnie działek. Poza tym, to 

jest pytanie, nie wiem czy jest Pan Krzysztof Będkowski, uratujmy dom Abakanowicz. Tam jest tragedia. I 

Instytut robi wszystko, żeby doprowadzić do tego, żeby ten dom po prostu się rozsypał. I za chwilę nie 

będzie czego naprawiać. Myśmy chcieli na jesieni zabezpieczyć ten dom na zimę za własne pieniądze. Nie 

dostaliśmy zgody. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju. Panie Andrzeju. Po pierwsze tak, bo tu jest jakaś, jakieś zgłoszenia są do dyskusji. Po 

pierwsze, tak... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale pan jest poza kolejnością. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Andrzeju Górecki, obowiązuje kolejność. Następna osoba jest Pan Radny Aranowski. Poproszę 

cierpliwości. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

No bardzo dobrze. Przedstawiłem panom problem i uważam, że zarówno może warto w tym momencie 

również przedłożymy, te 3 komisje ponownie się spotkały, tak jak spotkały się 9 lutego i powróćmy do tego 

tematu, który został wtedy odłożony, czyli do tamtego apelu. Taka moja propozycja do koleżanek i kolegów 

Radnych. Z mojej strony to wszystko. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Porozumiemy się z tymi przewodniczącymi i z członkami komisji będziemy rozmawiać. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Dziękuję. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję. Natomiast ja jakby miałem trochę, bo teraz moja kolej rozumiem Panie Przewodniczący, tak? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, tak, proszę, głos dla pana. 



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Znaczy ja myślałem, że będzie jeszcze Pan Wójt. No niestety go nie ma. Ja chciałem poruszyć taki temat, 

który zaczyna być w Gminie Raszyn no coraz większym problemem. Chodzi, Państwo to nawet nazywacie 

patodeweloperką niektórzy, ja jeszcze jakby nie będę może używał takich słów, natomiast rzeczywiście jest 

to problem. Problem i ja nie wiem, czy my jako radni np. nie powinniśmy wystąpić, tu Pan Andrzej mówił o 

apelu jeśli chodzi o Instytut, natomiast ja myślę, że powinniśmy się zastanowić, czy nie powinniśmy wystąpić 

z jakąś uchwałą właśnie w której byłby apel, nie wiem czy do parlamentu. No bo proszę Państwa, tutaj jakby 

to, co się dzieje z tymi deweloperami, to jest takie naśmiewanie się z nas wszystkich. Bo my z jednej strony 

próbujemy uchwalać plany miejscowe, prawda. W planach miejscowych piszemy wyraźnie, że w przypadku 

zabudowy jednorodzinnej ta działka ma mieć 1000 m, w wypadku zabudowy bliźniaczej 1500, w przypadku 

zabudowy szeregowej 250, przepraszam, 250 m pod jeden segment. Tymczasem deweloperzy naśmiewają 

się nam po prostu w twarz, w dodatku w majestacie prawa, bo koło mnie tutaj Kwiatów Polnych, 

Starzyńskiego, 30 segmentów na bodaj 8000 m. Nawet jakby nie odliczać drogi to i tak nie wyjdzie po 250. 

Oleńki to samo. Ulica Daleka na Jaworowej, ostatnio obniżyłem tam działki 4 chyba tysiące 400 m (4400) i 

uwaga, jedenaście budynków jednorodzinnych dwulokalowych i de facto 22 lokale na 4400 m. Oczywiście, 

wszędzie w tych miejscach odchodzą jeszcze drogi wewnętrzne, prawda, bo jakoś trzeba dojechać. No i nie 

wiem i tu jest jakby ten problem, no już o Falentach nie wspomnę. I tutaj jakby mamy taki problem, że my 

mimo wydaje się dobrze uchwalonych planów, mamy protesty okolicznych mieszkańców i słusznie, którzy 

nie chcą takiego czegoś. Do tego stopnia nie chcą, że nawet sugerują, oczywiście mają poniekąd rację, że my 

jako radni, mamy prawo podjąć uchwałę, nie uchwałę, przepraszam, tylko inicjatywę uchwałodawczą 

dotyczącą zmiany planów miejscowych, tak żeby pewnym rzeczom zapobiegać. Jak widać, że tak powiem na 

załączonych przykładach, dalej nie mamy takiej... znaczy mamy możliwość, natomiast nie mamy pewności, 

że temu zapobiegniemy z prostej przyczyny, z przyczyny takiej, że jakby nie ma spójności prawa tam wyżej, 

tak. Mamy, niby mamy to, że mamy te 250 m na segment i te 1000 m na budynek mieszkalny tak, nawet 

dwulokalowy powiedzmy, ale z drugiej strony, jeżeli ktoś to postawi wszystko, takie zgody otrzymuje, 

dostaje z powiatu, no to potem już bez informowania w zasadzie nikogo, spokojnie wychodzi ze 

współwłasności idąc tylko do notariusza. I notariusz im to dzieli, wychodzą ze współwłasności. Nie wiem, 

może właśnie powinniśmy się zastanowić nad tym, bo przecież to nie jest pewnie problem tylko i wyłącznie 

Gminy Raszyn, to jest pewnie problem wielu gmin, jak nie wszystkich gminy, które są w pobliżu takich 

metropolii nazwijmy to, bo pewnie tam się to najczęściej dzieje, bo przy tych mniejszych miejscowościach 



takie rzeczy pewnie nie występują, ale przy tych metropoliach na pewno tak. Może powinniśmy się w jakiś 

sposób zacząć, nie wiem, skrzykiwać z tymi gminami. Doprowadzić do zmiany tego, znaczy przynajmniej 

próbować poinformować odpowiednie instytucje, że powinno zostać zmienione prawo, ono powinno być 

ujednolicone. Jeżeli jest sytuacja, jeżeli jest w planie miejscowym, w planach miejscowych mamy te 250 m, 

1000 i 1500, to jeżeli deweloper buduje na tym większą liczbę lokali niż to jest dozwolone, no sorry, nie 

powinno być możliwości wyjścia ze współwłasności. W ogóle nie powinno być możliwości dopuszczenia 

zgodnie z planami miejscowymi takiej budowy. Starosta nie powinien wydać zgody na budowę. I szkoda 

właśnie, że nie ma Pana Wójta, dlatego że uważam, że... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

[niesłyszalne]Pana Starosty, który takie decyzje podejmuję, bo daje im tam pismo, pójdzie na górę, tzw. do 

Sejmu, czy jakiejś stosownej komisji, to wybuduje się kilkanaście jeszcze osiedli w międzyczasie. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No tak, tylko że... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

..że, takie decyzje wydaje. Tu jest problem. Może taki apel do Pana Starosty wystosować wspólny z 

gminami? 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No właśnie też chciałem zaproponował, żeby to był nie tylko apel do Sejmu, ale również właśnie do starosty. 

Druga rzecz, żeby to jakby, ale to już jakby musi też jakąś ustawą, żeby... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

To może spróbujmy, Panie Jarku może spróbujmy na początek, żeby Pan Przewodniczący Rady Powiatu, 

wprowadził na najbliższą ich sesję taki punkt, że właśnie pan czy przedstawiciele tak, no ale pan zna temat 

w imieniu Rady Gminy, wówczas by pan przedstawił ten problem. Najpierw porozmawiać. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Znaczy możemy rozmawiać, tylko tak jak gdyby starosta nie robi tego niezgodnie z prawem. I tu jest ten 

problem. 

Sławomir Ostrzyżek (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Właśnie chciałem to powiedzieć. 



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Chodzi o to, żeby doprowadzić do takiej sytuacji, w której starosta nie miałby możliwości wydania zgody na 

budowę na 30 lokali, jeżeli pod każdym z tych lokali nie byłoby tych 250 m plus drogi i parkingi. I tak 

powinno być sformułowane prawo, dlatego mówię o tym Sejmie, no bo starosta... Nie wierzę w to, że 

starosta robi coś wbrew prawu, prawda. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Jeżeli mogę zaproponować i chcemy coś takiego zrobić, myślę, że przy udziale prawników również, ale to 

powinniśmy wystosować petycję, bo w tym momencie zupełnie inny obieg. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak, może być w ten sposób. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Jeżeli nazwiemy to petycja, no to jest tak samo rozpatrywana jak w naszym przypadku, jest znacznie 

poważniejszym niż apel. Apel dobra leży, a petycja podlega pod ustawę i w tym momencie [niesłyszalne]. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No właśnie. No ma pan, ma pan rację. Możemy zrobić petycje, ale chodzi o to, żeby to było uchwałą Rady 

Gminy, żeby nie była jednoosobowo tak, tylko żeby to było, że jest taki problem. Może nawet spróbować 

zainteresować sąsiednie gminy, które też mają takie problemy zapewne. A druga sprawa, no szkoda że nie 

ma Pana Wójta, bo ja zawsze lubię, uwielbiam to powtarzać, że jest takie powiedzenie, że Al Capone też nie 

został skazany za to, że przewodził Mafii, tylko za podatki, prawda. I ja uważam, że w tym momencie Urząd 

Gminy powinien robić wszystko, żeby uprzykrzyć życie takiemu deweloperowi, tak. Począwszy od tego, że ja 

bym osobiście nie uzgadniał, już omijam zjazdy, bo to jest farsa, to oczywiste, że nie uzgadniam tych 

zjazdów, bo jak można uzgadniać zjazd z osiedla na 3, 3,5 m drogę, ale też nie uzgadniał bym np. w 

przypadku jako Raszyn odmawiałbym podłączeń, bo nie mamy, nie mamy tak naprawdę mocy przerobowej 

tych oczyszczalni. I nie wiem, no trudno, budujcie sobie szamba. Nie wiem. Na tej zasadzie bym im wydawał 

te zgody. Ale generalnie jeżeli się nad tym nie pochylimy, to naprawdę za chwilę będziemy mieli gigantyczny 

problem i nie tylko my. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Znaczy myślę, że... Znaczy my powinniśmy jedno, to co ja mówię i powtarzam ciągle, finalizujemy, mam 

nadzieję tak, strategię i zmienimy studium i zapiszmy tam już odpowiednie warunki np. żeby by nie było te 



250 metrów. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale Panie Andrzeju, ale mamy to zapisane i co z tego. No mamy zapisane 250 m i robi się, powiem panu tak, 

tam 22 lokale, a oni piszą o jakichś 200 coś metrowych działkach, pod tymi lokalami na tej Dalekiej. No 

sorry, gdzie jeden budynek powinien mieć 1000 m. Oni tam to w teorii mogą tam postawić 4 budynki, bo to 

jest 4000 m z jakimś haczykiem, więc powinni postawić 4 budynki dwulokalowe max. Czyli 8 lokali powinno 

być. Jest 22. Bo jest takie prawo. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Jarku. Panie Jarku, to jest wszystko w majestacie prawa, dlatego że prawo budowlane jest 

nieprecyzyjne tutaj. Budynek mieszkalny wolnostojący zupełnie ma dwie definicje i tam się sami prawnicy 

spierają o to. Ja mówiłem Państwu wcześniej... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie, nie, ale Panie Andrzeju, tutaj akurat nie, nie ma pan racji, bo ja liczę, te dwulokalowe budynki, tak jak 

pan mówi, to o czym pan mówi, ale tu chodzi o coś innego, to i takie nie spełnia tych parametrów, a potem 

na końcu oni wychodzą ze współwłasności, nawet się gminy czy powiatu o to nie pytają, tylko idą do 

notariusza, właściciele, którzy kupią i wychodzą ze współwłasności, a gmina tylko dostaje informacje, został 

dokonany taki podział [niezrozumiałe] współwłasności. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Jarku, bo tam chodzi, bo tam chodzi o te takie trochę detale, jeżeli chodzi o techniczną budowę tych 

domów i oni rzeczywiście mają furtkę. Ja na Wyspiańskiego w Ożarowie widzę nowe budynki, gdzie stoi 

jeden budynek, wygląda jak jeden, na niecałej nawet 1000-metrowej działce i tam są 4 lokale, 4. Plan nie 

pozwala tak wprost, ale jednak pozwala to omijać to prawo i widzę, że gminy nie mają na to sposobu. Może 

pan próbować do Sejmu, no bo praktycznie tylko tej formie można, przez starostę nie wiem w jaki sposób, 

ale myśli pan, że tutaj uda się cokolwiek [niesłyszalne]. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Może... Czy można, bo muszę uciekać. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Znaczy wie pan, gdyby się okazało... Moment, bo ja też... Gdyby się okazało po prostu, że te ustawy o 



wyjściu ze współwłasności, którą się używa i ustawa, tutaj jakby prawo budowlane plus plany miejscowe, 

gdyby się okazało, że nie wyjdzie pan ze współwłasności, jeżeli to wyjście nie będzie zgodne z miejscowymi 

planami, czyli nie uzyska pan tych 250 czy 1000 m, to gwarantuję panu, żeby tego nie było, ale skoro wyjście 

ze współwłasności, ma się nijak do tego, co mamy w prawie budowlanym i w planach miejscowych, no to 

tak się dzieje. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy)  

Mogę coś powiedzieć? Mogę tylko coś... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę bardzo Pani Beato. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy)  

Słuchajcie, ja tylko chciałam powiedzieć jedną rzecz, że w tej sprawie, o której mówi Pan Aranowski, ja 

wystosowałam pismo do powiatu, dostałam odpowiedź. Wysłałam ją Państwu również teraz na maila w tej 

chwili. Teraz to, co pan mówi o tym 250 m, to ja tu tylko przeczytam, jeden akapit przytoczę. W odniesieniu 

do pkt 5 informuję, bo właśnie o to zapytałam, że zgodnie z treścią miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego, minimalna powierzchnia nowo wydzielanych działek budowlanych pod zabudowę 

mieszkaniową jednorodzinną szeregową wynosi 250 m. I dalej powiat pisze. Inwestor nie przewidział... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ale szeregową, Pani Beato, szeregową. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy)  

Ale niech pan posłucha dalej, inwestor nie przewidział podziału nieruchomości objętej planowaną 

inwestycją na etapie wydawania pozwoleń na budowę. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dokładnie. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy)  

Zatem ustalenie to nie dotyczy przedmiotowej inwestycji. 15 budynków mieszkalnych jednorodzinnych w 

zabudowie szeregowej projektowanych jest na jednej działce inwestycyjnej. Wyżej wymienione ustalenie, 

wyżej wymienionych ustaleń, czyli te 250 m, dotyczy zaś sytuacji, gdy jeden budynek w zabudowie 

szeregowej projektowany jest na jednej działacie. I mamy odpowiedź. Po prostu [niesłyszalne]. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Słuchajcie, bo to jest jeszcze inaczej. Wiecie co, jest tak, że pozwolenia na budowę rzeczywiście jak gdyby 

żeby uzyskać, to oni tego nie dzielą, po czym jak wybudują nagle mogą i powiat się na to godzi, bo mu 

prawo nie zabrania tego. I tu się robi problem, ale to są za wysokie progi. To my rzeczywiście możemy tylko 

petycje... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Mam propozycję Panie Przewodniczący. Może zrobimy komisję, zaprosimy tam prawników, pracowników 

urzędu. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Chciałem o tym właśnie powiedzieć. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No tak, tylko że to trzeba jakby Komisję też Planowania chyba Przestrzennego, bo nie wiem... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Myślę, że połączoną. Natomiast... 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

No możemy zrobić połączoną. 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Natomiast uważam jedno, że w Sejmie znacznie bardziej będą się przysłuchiwać lobbystą i deweloperom, za 

którymi idą pieniądze, niż naszym argumentom. Tym bardziej, że wiemy, kto w rządzie lubi mieć działki. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panowie, ale jeżeli już się zainteresowali tematem... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Jarku, ja mam gorącą prośbę. Bo ta sesja trwa, a my później mamy stenogramy. Jeżeli mamy coś tak 

dyskutować to bym proponował już poza sesją. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobra, to ustalmy, ustalmy, że zrobimy komisję. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy)  

Dobrze. 



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dokładnie. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ale dobrze, czy ja mogę Panie Jarku już, czy jeszcze? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja już skończyłem, bo wójta nie ma, to już więcej pytań nie mam. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Tutaj ja też miałem do wójta, ale skoro wójt już leci prawie... 

Andrzej Zawistowski (Radny Gminy Raszyn)  

Ja muszę, ja muszę uciekać. Do usłyszenia. Do widzenia. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Już prawie lecie. Do widzenia. Panie Jarku, pytał pan o komendanta. No wie pan co, no pytania są zasadne, 

dlaczego mamy coraz bardziej niebezpiecznie w naszej gminie, skoro te statystyki jednak wzrastają na 

niekorzyść Pana Komendanta i naszego komisariatu. Dobrze by było, żeby wiedział dlaczego, skąd się biorą 

te gorsze statystyki. Jeżeli nam się pogorszyło tutaj bezpieczeństwo, to musimy o tym wiedzieć. Wie pan, 

my z komendantem po prostu musimy się spotkać i powiedzieć mu w prosto oczy, jeżeli mamy jakieś tutaj 

uwagi, a on po prostu niech na bieżąco będzie naszymi sprawami zainteresowany, a nie będzie się 

dowiadywał z jakiegoś tam pytania. Myślę, że on powinien wiedzieć, co się dzieje w ogóle w jego tutaj 

rewirze tak, tak to można sobie to... także poproszę i nie wiem, kiedy pan planuje w ogóle takie spotkanie 

na następną komisję. 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Znaczy no kiedy Państwo zdecydują do zadzwonię do komendanta i zapytam o termin. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

To ja bym poprosił jak najszybciej, bo my już dawno nie rozmawialiśmy się z komendantem, a tu jest tak 

wiele spraw. 



Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Generalnie mieliśmy to zrobić na początku lipca najpóźniej tak, ale, tak jak mówię, nie wpłynęły żadne 

pytania. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To już może poza komisją.... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Dobrze, to jest, to jest... No i mamy sprawy różne. Panie Przewodniczący, ja powiem panu tak. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

My jako Rada ogólnie jesteśmy chyba bierna, tu jeżeli chodzi o sprawę ITP. Jeżeli nawet Andrzej Zawistowski 

ma jakieś pomysły, to ja nie wiem dlaczego nie lepiej coś robić, nawet jeżeli coś jest ułomne, niż nic nie 

robić. Były tutaj różne propozycje, być może te wszystkie problemy związane teraz ze sprawami sądowymi, 

to jest właśnie nasza trochę niemoc taka, bo jak gdyby zamiast właśnie robić to z przyłbicą otwartą, to 

gdzieś tam się spotykali gdzieś pokątnie, później się z tego wzięły jakieś problemy. I zobaczcie czym my się 

zajmujemy, sprawami sądowymi. Dlatego może powinniśmy Panie Przewodniczący, i tutaj nie zwalałbym 

winy, znaczy przepraszam, nie zwalałbym pracy na Przewodniczącego Aranowskiego, na Przewodniczącego 

Hoffmana, tylko po prostu my cała Rada powinniśmy właśnie odbywać takie spotkania dzisiaj, być może nie 

przy kamerach, i próbować jak gdyby rzucać pomysłami i jakieś rozwiązania dawać, bo ITP na dobrą sprawę, 

jeżeli on tak nas traktuje, no to rzeczywiście ta Rada jest w ogóle niepodmiotowa względem jego, ale 

zbliżają się wybory. Naprawdę wydaje się, że taka instytucja jaki Instytut, myślę że on nawet powinien być 

zdyscyplinowany przez władze zwierzchnie, bo to będzie się później przeradzało jak gdyby w czasie 

wyborów na konkretne głosy. I teraz jest ten czas, żeby po prostu zacząć coś robić w sprawie tego Instytutu. 

Spotkać się, zaproponować im spotkania. Nie mamy żadnych inicjatyw. Ja oczekuję od pana trochę więcej 

tutaj takich... Panie Przewodniczący, tu jest jak gdyby już ta funkcja sporo powinna pomagać nam w tym 

zakresie. Także proszę, żeby pan jednak no zechciał tutaj może spotkać się w trybie roboczym nawet tutaj, a 

nie jako komisje, radni, żeby ustalić jakieś szczegóły działania, bo my jesteśmy praktycznie od sesji do sesji, 

od miesiąca do miesiąca i praktycznie niewiele ze sobą chyba rozmawiamy z tego co mi wiadomo. Także 

zapraszam pana do większej aktywności, Panie Przewodniczący, w tym zakresie. Nie bać się, tylko nie robić 



tego w cztery oczy gdzieś tam z Wójtem Zarębą, tylko ze wszystkimi radnymi, bo będzie nam po prostu.... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

O czym pan teraz mówi? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, w ogóle mówię Panie Przewodniczący. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jakie cztery oczy z Pan Wójtem? 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Panie Darku, mogę coś powiedzieć?  

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Teorię swoje pan jakieś sobie tutaj wymyśla. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ale, bo widzi pan, że Wójt Zaręba jest pozywany przez Andrzeja Zawistowskiego, Pan Zawistowski przez 

tego, no bo w cztery oczy gdzieś obywały jakieś dyskusje. Może nie w cztery z panem, ale był pan gdzieś tam 

wymieniany, no i to też nie dobrze. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Wie pan, wymienić nazwisko, od razu w cztery oczy rozmawiać, jak pan to ładnie ubiera. No pięknie. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, nie, nie. Był pan wymieniany, że jak gdyby tutaj w wąskim gronie. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

To jest sesja Rady Gminy, sprawy różne, czy ma pan konkretną sprawę Panie Andrzeju, do mnie w tym 

momencie. Proszę bardzo, jaka jest [niesłyszalne] 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Do pana? 

Jarosław Aranowski (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak się Panie Przewodniczący, właśnie rodzą te wszystkie plotki, prawda? 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak. Dokładnie tak. To jest właśnie to, niedomówienie. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Panie Darku, ale ja też miałem przechery z Instytutem, napisałem do nich pismo w ubiegłym roku, nie 

dostałem odpowiedzi do tej pory. Wójt też, prosiłem wójta o interwencję, koniec. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Słuchajcie, ale z tym... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Jerzy, ja też skontaktowałem się z Panem Dyrektorem Stroblem, dobrze odmieniłem nazwisko. Raz mi 

się udało 2 lata temu, żeby doprowadzić do spotkania Panie Andrzeju Górecki, bo pan mówi, że taki mało 

aktywny jestem w różnych sprawach. Z tym się akurat nie zgadzam szanowny Panie Radny, bo pan wie po 

prostu co się robi wokół tej Rady, ile pracy człowiek wykonuje, ale pan ma swój osąd. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Niech pan mówi do rzeczy, bo wie pan... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Do rzeczy, no oczywiście widzi pan, pan lubi tak powiedzieć do rzeczy. To panu mówię, że spróbuję 

skontaktować się z Pan Dyrektorem, ustalić jakąś formułę współpracy, rozmowy, bo o tym pan chce 

rozmawiać, o relacjach między ITP, Gminą Raszyn, Radą Gminy Raszyn, także pozwoli pan, zajmę się 

tematem, podejmę działania i poinformuję pana i szanowną Radę, co w tym kierunku zrobiono. Dobrze? To 

do rzeczy było. Co pan jeszcze oczekuje? 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

No właśnie tego oczekuję. Wie pan, no bo to my się spotykamy... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Czyli ma pan kolejny pomysł, propozycję, żebym podjął działania. Proszę. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Konkretne propozycje? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak. 



Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, tutaj, jeżeli chodzi o nasze sprawy, to tutaj wiemy, jak to czasami wygląda. Mamy 

mało spotkań takich roboczych jako radni, szczerze powiem. Mnie to po prostu drażni. Spotykamy się raz na 

miesiąc i praktycznie od tego jak pan widzi, szybko szybko, szybko, szybko, no bo wójt wyjeżdża, ten 

wyjeżdża, tamten wyjeżdża. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. Szanowny Panie Radny, są stosowne komisje, merytoryczne, które mają swoje zadania i obowiązki 

zgodnie z ustalonym plan pracy. To w ramach tych komisji należy wykonywać pewne działania, po to one są 

powołane. Sesja Rady Gminy Raszyn służy do tego, żebyśmy stosowne uchwały podejmowali, a sprawy 

różne są Panie Radny akurat sądzę, że dla mieszkańców, dla sołtysów, a nie do tego, co Pan Sławek 

Ostrzyżek, moim zdaniem trafnie określił, właśnie będę mówił [niesłyszalne], także Panie Jerzy, czy ma pan 

jeszcze jakieś... A nie, przepraszam, bo Pani Sulima-Markowska chciała zabrać głos. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Nie, ja oddam głos Panu Jerzemu oczywiście, jak najbardziej. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Panie Darku, chodzi o jedną sprawę. Chodzi mi o... wójta już nie ma co prawda, ale chodzi mi o wizerunek 

gminy. Jest tak zarośnięta gmina, jak ja byłem u Pani Wicewójt chyba z miesiąc temu, to Pani Wicewójt była 

bardzo zdziwiona, że... bo to jest powiat kosi, ale od gminy zależy, czy ten czy kiedy ten powiat wykosi i to 

zrobi. Ludzie, fontanna nie działa, przecież to jest... Ja jeżdżę przez Chorzele na Mazury na działkę i tam jest 

piękna fontanna podświetlona, a u nas nie ma nic. No ludzie no nie wiem. No to jest w ogóle paranoja. W 

tym roku... 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Niech Pan nie mówi, że dziadowska gmina. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Jak wygląda nasza gmina w tym roku, to jest w ogóle szok ze stresem. Wizerunek, mówiliśmy o wizerunku 

gminy, Karta Raszyniaka, no nie, ale co z tego, że kartę zrobimy, jak nie będzie wizerunku gminy tak na co 

dzień. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Zgadzam się z panem. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Bo naprawdę, aż mi przykro jest patrzeć, jak to ziele... Jeżdżę po tej gminie i normalnie mnie krew zalewa. 

Marek Bańburski (Radny Gminy Raszyn)  

Teraz są modne łąki kwiatowe, tylko że nie [niesłyszalne]. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. Tak. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Ja wszystko rozumiem. Jeszcze mam, mam jeszcze jeden apel do wszystkich radnych. We wrześniu 

będziemy składali ten do budżetu. Chodzi mi o ten cholerny chodnik w Jankach. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Tak. Dokładnie. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Przez 3 lata żeście odrzucili budżet, z budżetu nie był ten... Ja mam taką prośbę, bo naprawdę, zaproszę 

wszystkich radnych jak spadnie śnieg, żeby się przeszli tym... tą Al. Krakowską, od CPN-u do IKEA. Ja już 

miałem w ubiegłym roku, w ubiegłym roku miałem Pana Wójta wziąć zaprosić, żeby przeszedł się tą Al. 

Krakowską jak pada śnieg. Jedyne przejście to jest rower. Ja mam taką prośbę, żeby naprawdę wziąć sobie 

to do serca, żeby poprzeć ten chodnik, bo to jest już w ogóle o pomstę do nieba woła. Dla mnie to jest w 

ogóle jakaś paranoja, że nikt nie występował np. do Biedronki, żeby Biedronka się dołożyła do tego 

chodnika. Tam ludzie do niej przychodzą. W innych gminach można jakoś, nie wiem, dogadać się z siecią i 

coś dla gminy zrobią, a u nas nie można zrobić nic. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Jurku, jeśli mogę uzupełnić tę informację, o którą pan... dwie informacje może, jeśli można. Jeśli 

chodzi o trawę właśnie na pana terenie Sękocin Nowy, to pan zwróci uwagę w Sękocinie Nowym zawracają 

w kierunku Janek, to nie widać niskich samochodów, bo są tak wysokie trawy. Nie widać samochodów. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Ja wiem. Ja rozmawiałem... Wczoraj rozmawiałem z kierownikiem... 



Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Ktoś zwalił znak i nie widać znaku, który leży w trawie. Autentycznie. A wracając do tej sesji... 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Wczoraj rozmawiałem z kierownikiem, zmieniali tam firmę, koszą w Raszynie, ale też w Raszynie tam trochę 

pokosili. Dzisiaj było trzech ludzi widziałem tam kosiło. Trzech kosiarzy. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Jeszcze jak mówimy o chodniku, tutaj była przecież mowa niejednokrotnie, zresztą miał być chodnik aż do 

Sękocina Starego, po stronie wschodniej Al. Krakowskiej. Jest na dzień dzisiejszy tak jak pan widzi. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Ja mówię, że w tym roku, tak jak żadnego roku, jest ulica... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Gmina porośnięta zielskiem. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Panie Darku, no ale ta fontanna przed gminą też by się przydała, tym bardziej, że teraz mają być upały. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Fontanna? Daj pan spokój tej fontannie. 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn)  

Czy ja mogę, czy ja mogę słowo w takim razie, jak tu byłam wywołana, Panie Przewodniczący? Panie... Tak, 

panie sołtysie, rzeczywiście rozmawialiśmy na temat koszenia traw i niestety to jest taka prawda, tak jak 

pan powiedział, że niestety ten główny trakt przede wszystkim, która tutaj Państwo nazywacie wizerunkiem 

i wszyscy nazywamy wizerunkiem Raszyna, jest niestety, no niestety w tym wypadku, powinien być 

utrzymywany przez powiat. Wykonaliśmy mnóstwo i telefonów, pisaliśmy, prosiliśmy, były akcje różne i 

radnych, żeby wreszcie zmobilizować powiat, żeby nareszcie mam to wykoszono. Jak pan nie wie, czy pan 

wie, ale w momencie tam, gdzie były sądzę niebezpieczne miejsca, po prostu kosili nasi pracownicy, żeby to 

miejsce niebezpieczne, które po prostu powiat zostawiał, żeby chociaż te miejsca wykosić. W tej chwili, tak 

jak pan zauważył i zresztą pewnie wszyscy Państwo, rzeczywiście powiat wreszcie ruszył. Powiat twierdzi, że 

faktycznie mieli jakieś tam kłopoty z wykonawcą, więc mam nadzieję, że to się poprawi. Gdy chodzi o inne 

drogi gminne, to no w tej chwili na trwa bardzo gruntowne czyszczenie i wszystkich dróg i tniemy gałęzie, 



także naprawdę panowie tutaj firmy, i te zewnętrzne i nasi wykonawcy, nasi pracownicy, gruntownie 

czyszczą gminę, koszą trawy, pobocza, więc mam nadzieję, że wkrótce będzie widać różnicę, że naprawdę 

pod tym względem będziecie Państwo widzieli wszyscy poprawę. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

A kto, czy, kto jest odpowiedzialny za zamiatanie ulic? Czy w ogóle jakaś firma jest odpowiedzialna, bo w 

tym roku na wiosnę nie była, Szkolna nie była zamiatana. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie jest wybrany wykonawca. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Bo po ostatnich burzach i deszczach cała Szkolna była zasypana, bo lip nie można było wyciąć, zasypana była 

tymi liśćmi i tym kwiatami lipy. Siostra musiała sama zamiatać, bo nie ma kto tego zrobić. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Ja mam pytanie do Pani Wicewójt. Pani Wicewójt, proszę powiedzieć, taką sytuację widziałem i trochę mnie 

to zaskoczyło. Wie pani co, to była godzina chyba przed 8, pracownik z kosiarką, taką ręczna kosiarką, chyba 

też rowerem, no czekał na przystanku autobusowym na chyba na autobus, żeby przejechać się w ogóle z tą 

kosiarką i pewnie do pracy. Czy w ogóle nikt nie dowozi tych pracowników? Ja pojechałem, muszę pani 

powiedzieć, nie pojechałem gdzieś w jedną stronę, wracając za pół godziny i on stał jeszcze na tym 

przystanku. I to było koło Centrum Kultury Raszyn. Czy w ogóle oni sami jeżdżą autobusami, żeby kosić, czy 

w ogóle nie mamy samochodu, żeby ich szybciej przetransportować, żeby więcej pracy wykonywali? Bardzo 

dziękuję. 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn)  

Oczywiście, że mamy, oczywiście, że mamy samochody i są wożeni. Przykład, który pan podaje nie jest mi 

znany i nie wiem jaka to była sytuacja i czego dotyczyła. Natomiast oczywiście, oczywiście, oczywiście, że są 

rozwożeni, tak. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Znaczy oni w tamtym tygodniu kosili na Falentach tak, znaczy nie, na początku tego tygodnia poszli na 

Falenty, także dojechać rowerem na Falenty z kosiarką, to lepiej autobusem miał dojechać. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. Szanowni Państwo, może byśmy już powolutku dobiegali ku końcowi te sesji. Tutaj pani jeszcze... 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Dobrze, a chciałam jeszcze serdecznie podziękować za docenienie pracy sołtysów, nas wszystkich, nie tylko 

mnie, ale... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Ja mówię, należało się. 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

Nie, to mnie nie chodzi, że się należało, tylko mówię, że doceniacie prace sołtysów. Dziękuję bardzo. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Panie, Panie Jerzy... 

Jerzy Rzepka (Sołtys Sołectwa Janki)  

W imieniu wszystkich sołtysów, którzy nie zabierają tu głosu. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Przewodniczący, jeśli jeszcze można, jedną sprawę chciałbym poruszyć. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Proszę bardzo, już na zakończenie. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Darku, sprawa, która jest szczególnie panu znana sprzed ponad roku. Wójtowi wielokrotnie obiecywał 

[niezrozumiałe], droga lokalna po stronie zachodniej Al. Krakowskiej, Sękocin Nowy. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tak zwana serwisówka, tak. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Pisali mieszkańcy do gminy, wójt oczywiście odesłał to do starostwa, starostwo zwróciło do gminy, do tej 

pory się nic nie dzieję i oni są tak zbulwersowani, płacą naprawdę niemałe podatki, nie można tego zrobić. 

W tej chwili to nie jest łatanie dziur, tam trzeba po prostu odnowić drogę lokalną po prostu na terenie 

Sękocina Nowego. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Panie Grzegorzu, proponuję umówimy spotkanie u Pana Wójta, może w tym kierunku idźmy, co. We dwóch 

pójdziemy, okay? 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

No możemy to zrobić, tylko... 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Tylko o jakich nakładkach mówimy, bo wiem pan, na wykonanie nakładki to jest 100 zł, tak, to będzie setki... 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Nie, nie, to po prostu trzeba zobaczyć, żeby to ocenić, bo to na tą chwilę to wydaję mi się nakładki nic nie 

pomogą. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dobrze. To musimy z Panem Wójtem się spotkać i ewentualnie coś ustalić na spotkaniu u Pana Wójta. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Myślę, warto było zobaczyć to w terenie, naprawdę. Myślę [niesłyszalne]. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Oczywiście, [niesłyszalne]. Sam pan wie, że potrafię pojechać tam i ten teren znam, tak jak i pan. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Panie Darku, trzymam pana za słowo, zapraszam. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Jesteśmy w kontakcie. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

Zapraszam na kawę we wtorek. Przejdziemy się tą drogą lokalną. 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

We wtorek to pewnie będę zajęty. Będę w Warszawie akurat we wtorek. 

Grzegorz Janiszewski (Radny Gminy Raszyn)  

O kurczę, nie dobrze. No dobrze, ale w każdym razie no myślę jakoś mówimy się. Dobra, dziękuję. 



Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Dziękuję bardzo. Ja tylko tak jeszcze tutaj z informacją od Pani Beaty na czacie. Standardy urbanistyczne, to 

tak Panie Beato znamy ten temat, dosyć trudne, nie będzie łatwo tej uchwały przygotować, żeby nam 

wojewoda jej nie uchylił, ale jak sama pani widzi, tam parę rzeczy pani podesłałem, może nam się uda tę 

uchwałę przygotować taką, która będzie dobra dla Rady i dla mieszkańców. Dla mieszkańców, i że Rada po 

prostu ją przyjmie w jakiejś formule, także mam nadzieję, że tam coś się uda. To chyba na tyle byłoby dzisiaj 

Szanowni Państwo. 

Beata Sulima-Markowska (Radna Gminy Raszyn)  

Kiedy następna sesja? 

Dariusz Marcinkowski (Przewodniczący Rady Gminy Raszyn)  

Nie powiem w tej chwili, bo to jest zależne od ilości punktów, które mogą ewentualnie zmieścić w porządku 

obrad. Tak jak tą planowałem, ta jest z 14, a na 7... na 7 nie miałem materiałów, także było bez sensu już tą 

sesję przeprowadzać. Pewnie gdzieś nie wiem, no w połowie sierpnia prawdopodobnie ta sesja się 

odbędzie. No zobaczymy jeszcze, nie obiecuję tu terminu, bo nie chciałbym znowu spotkać się tutaj z 

krytyką, bo taka krytyka pojawiła się z tym terminem obecnej sesji ze strony Pana Radnego. A co do 

dzisiejszej sesji, to w związku z wyczerpaniem porządku obrad, zamykam obrady LX sesji Rady Gminy 

Raszyn. Dziękuję Państwu za obecność, za pracę. Dziękuję do końca, że Pani Wicewójt z nami wytrzymała. 

Dziękuję sołtysom, mieszkańcom, którzy śledzili transmisję i pracownikom oczywiście, Oldze i Marcinowi za 

obecność i pomoc w prowadzeniu dzisiejszej sesji. Dziękuję bardzo, miłego wieczoru. 

Katarzyna Dombska (Zastępca Wójta Gminy Raszyn)  

Dziękuję, do widzenia. 

Andrzej Górecki (Radny Gminy Raszyn)  

Do widzenia.Radni Młodzieżowej Rady, biorący udział w posiedzeniach Rady lub w zorganizowanym 

wydarzeniu, na którym reprezentują Młodzieżową Radę Gminy, a w przypadku niepełnoletniego 

członka także ich rodzice lub opiekunowie prawni mogą ubiegać się o zwrot kosztów przejazdu na 

terenie kraju związanych z udziałem w posiedzeniu Rady lub w zorganizowanym wydarzeniu, na 

którym reprezentują oni Młodzieżową Radę Gminy, na podstawie dokumentów, w szczególności 



rachunków, faktur lub biletów, potwierdzających poniesione wydatki lub informacji o wysokości 

poniesionych kosztów przejazdu samochodem. 

2. Szczegółowe zasady zwrotu kosztów, o których mowa w ust. 1 oraz zasady delegowania 

przedstawicieli Młodzieżowej Rady Gminy określa załącznik nr 2 do niniejszego Statutu. 

 

© 2022 Beey by Newton Technologies  

http://www.newtontech.net/

